
سخنگوی صنعت برق اعلام کرد

افزایش ۱۹.۶ درصدی تامین برق صنایع بزرگ نسبت 
به تابستان ۱۴۰۰

خریدار   بر اساس برنامه ریزی صورت گرفته در 
چهار ماه گرم سال ۱۴۰۲ و اجرای آن، ۳۰۰ واحد 
صنعتی انرژی بر کشور نسبت به سال گذشته ۵.۵ 
درصد و در مقایسه با ســال ۱۴۰۰ به میزان ۱۹.۶ 
درصد رشــد مصرف برق را تجربه کردند که این 

تدابیر تاثیر مستقیمی بر رشد تولید داشته است.
به گزارش وزارت نیرو، صنعت برق به عنوان یکی 
از صنایع زیربنایی، تاثیر چشــمگیری بر ســایر 
بخش هــای صنعتی، کشــاورزی و خدماتی دارد 
به طوری که رشــد اقتصادی کشــورها به شدت 
به صنعت برق وابســته اســت و به عنوان یکی از 
اصلی ترین زیربناهــای اقتصادی، نقش مهمی در 

توسعه اقتصادی و رفاه جامعه دارد.
با توجه به اهمیت ایــن مقوله در تــداوم فرآیند 
تولید کالا و محصولات و تاثیــر انکارناپذیر آن در 
تولید ناخالص داخلی، می توان گفت که برق نقش 
مهمی در توســعه صنعتی و اقتصادی کشورهای 
در حال توســعه داشــته و ارتباط مســتقیمی با 
توسعه پایدار، رونق و جهش بخش صنعت و تولید 

درجوامع مختلف دارد.
با ایــن توضیح و بــا درنظر گرفتــن برنامه ریزی 
منســجم و اثربخش وزارت نیرو در جهت تامین 
برق مورد نیاز صنایع کشــور در تابســتان امسال 
که با همــکاری وزارت صمت عملیاتی شــد و نیز 
با توجه به عوامل تاثیرگذار دیگر بر رشــد مصرف 
برق کشــور از جمله گرمای بی ســابقه دمای هوا 
در ســطح جهان و ایران و انتظار افزایش مصرف 
برق در بخش خانگی به دلیل اســتفاده بیشــتر 
از وســایل سرمایشــی؛ خبرنگار پاون به منظور 
تشــریح جزئیات تامین برق صنایع در تابســتان 

و نیز برنامه وزارت نیرو بــرای تامین انرژی مورد 
نیاز بخش صنعت در ۶ ماه دوم ســال با مصطفی 
رجبی مشــهدی ســخنگوی صنعت برق کشور 
گفت وگو کرد.رجبی مشهدی در این باره با اشاره 
به اثربخشــی برنامه مدیریت مصرف برق صنایع 
در تابستان امسال، گفت: همانگونه که گفته شده 
اســت از ۶۲۰ هزار واحد صنعتی در کشور، ۵۸۰ 
هزار واحد صنعتی کوچــک و کارگاه های صنعتی 
بــدون هیچگونــه محدودیتی به فرآینــد تولید 

پرداختند.
وی افزود: در این میان واحدهای صنعتی واقع در 
شهرک های صنعتی نیز با برنامه ریزی، تعطیلات 
هفتگی خود را در طول ایام هفته تقســیم کردند 
تا از بار شــبکه در یک زمان واحد، کاســته شود و 
شرایط برای تداوم روند تولید در ۶ روز هفته برای 
این گروه فراهم شود. با این تفاسیر برای واحدهای 
صنعتی واقع در شهرک های صنعتی کمتر از ۲۴ 

ساعت در هفته مدیریت مصرف برق اعمال شد.
سخنگوی صنعت برق کشــور یادآور شد: این در 
حالی اســت که به برکت مدیریت مصرف برق در 
بخش صنایع کشــور ۳۰۰ واحد صنعتی بزرگ و 
انرژی بر، نسبت به سال گذشــته ۵.۵ درصد و در 
مقایسه با سال ۱۴۰۰ به میزان ۱۹.۶ درصد رشد 
مصرف برق را تجربه کردند که تاثیر مستقیمی در 
رشــد تولید دارد.وی اظهار کرد: سهم بخش های 
مختلف صنعت در میزان رشد تامین برق متفاوت 
بوده اســت به طوری که این آمار در صنایع فلزی 
از جمله آلومینیوم ۹ درصد، صنایع ســیمانی ۳.۶ 
رصد و صنایع فولادی ۱ درصد را نســبت به سال 

گذشته نشان می دهد.

رکورد شکنی تامین برق صنعت در برابر 
بخش خانگی

رجبــی مشــهدی در ادامــه صحبت های خود 
از رکوردشــکنی تامیــن برق صنعــت در برابر 
بخش خانگی در تابســتان امســال ســخن به 
میان آورد و گفت: به واســطه برنامه ریزی های 
صورت گرفته از جمله اجرای طرح سراســری 
پــاداش صرفه جویی برای مشــترکان خانگی و 
نیز اجرای طرح مدیریــت مصرف بخش صنعت، 
امسال برای نخســتین بار در ۳ دهه اخیر، میزان 
برق مصرفی بخش صنعت نسبت به بخش خانگی 

پیشی گرفت.
وی با اشــاره به رشــد تولید صنایع در تابســتان 
ســال جاری، تصریح کرد: در این زمینه می توان 
به عرضه صنایع در بورس اشــاره کرد که مشاهد 
می شــود عرضه بیشــتر از تقاضا بوده و این امر با 
ثبات قیمت ها همراه شــده اســت. برای مثال در 
ســال ۱۴۰۰ در برخی صنایع ۴۳۳ درصد رشــد 
قیمت را شــاهد بودیم اما امســال به دلیل ثبات 
بازار، قیمت ها حتی روند کاهشــی را تجربه کرد 

است.
سخنگوی صنعت برق کشور در پایان در پاسخ به 
سوالی مبنی بر تشریح جزئیات تامین برق صنایع 
با گذر از فصل گرم سال و ورود به ۶ ماهه نیمه دوم 
سال خاطرنشان کرد: از طریق برنامه ریزی صورت 
گرفته با وزارت نفت، هماهنگی های لازم به منظور 
تامین انرژی مورد نیاز مخازن نیروگاهی کشــور 
صورت گرفته و بر این اســاس پیش بینی می شود 
در زمستان به منظور تامین برق مورد نیاز صنایع 

با محدودیت و مشکلی مواجه نباشیم.

باید برای کاهش سرمایه گذاری در مسکن نگران بود

سوت رکـود در بازار مسکن
معاون اقتصادی بانک مرکزی تشریح کرد

 جزییات رشد اقتصادی
 ۶.۲ درصدی در بهار امسال
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خانه  هنر   میرا

 سرعت برنامه ها به شتاب گسترش 
بیابان ها می رسد؟

رئیسی:
قانون به عنوان یک میثاق ملی واجتماعی 

باید ملاک عمل عمومی قرارگیرد

شورای رقابت شفاف سازی کرد
و  وش خودر  مردم نگران نباشند؛ فر

در سامانه یکپارچه ادامه دارد

معاون آبفای کشور خبر داد
تعویض سالانه ۳۰۰ کیلومتر شبکه فرسوده آب
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تعیین دستوری قیمت ها کمکی به اقتصاد می کند؟
فاضل مریدی موضوع قیمــت گذاری هنوز هم یکــی از چالش های بخش 

تولید به شمار می رود.
تقریبا همه تولیدکنندگان به سیاســت تعیین دســتوری قیمت ها معترض 
هستند و براین باور هستند که این سیاســت نه تنها مشکل گشا نیست، بلکه 
زیان اصلی را متوجه مصرف کننــده می کند. چراکه با اجرای این سیاســت 
روند تولید دچار بحران های جدی می شود که در نهایت مصرف کننده نهایی 
اســت که باید تاوان این سیاست اشــتباه را بدهد. این درحالی است که هدف 
سیاستگذار از تعیین دســتوری قیمت، کنترل تورم و در نهایت کمک به قشر 
فقیر جامعه است.واقعیت این است که هم در آزادترین اقتصادها و هم در کنترل 
شده ترین اقتصادها قیمت گذاری دســتوری وجود دارد و در بخش هایی از این 
دو اقتصاد مکانیزم بازار فعال اســت. این طور نیســت که در اقتصادهای آزاد به 
صورت صد درصد دولت و نهادهای رگلاتوری دخالتی در بازار نداشــته باشند و 

یا در اقتصادهای کنترل شده قیمت ها در همه بخش ها دستوری تعیین شوند.
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گندم

مجری طرح گنــدم وزارت جهاد کشــاورزی 
گفت: بــا پیگیری هــای انجام شــده مطالبات 
گندمکاران طی یک یــا دو هفته آینده پرداخت 
می شود.سهراب سهرابی با بیان اینکه براساس 
آخرین گزارش های شــرکت بازرگانی دولتی 
میزان خرید تضمینی گنــدم از مرز ۱۰ میلیون 
و ۳۴۰ هــزار تن گذشــت، گفــت: برآوردهای 
اولیه ۱۳.۵میلیون تن گندم تولید شــده است 
که البته عدد نهایی را مرکز آمــار وزارت جهاد 

کشاورزی در پایان برداشت اعلام خواهد کرد.
وی ادامــه داد: از ســال ۱۳۶۸، دولــت خرید 
تضمینی گندم را آغاز کرده و ۳۴ ســال از خرید 

تضمینی می گذرد که فقط در هشت سال از این 
۳۴ سال خرید تضمینی بیش از ۱۰ میلیون تن 

بوده است.
او در بخــش دیگری از صحبت هایش با اشــاره 
به تامین، توزیــع و مصرف متعــادل کودهای 
شیمیایی در کشــور گفت: گیاه گندم علی رغم 
نیاز به کودهــای ازته و اوره نیاز به کود پتاســه 
و فســفاته دارد که با همراهــی وزارت جهاد و 
کوشش کشــاورزان توانســتیم مصرف کود را 
به شــرایط تعادل برســانیم ولی هنوز با شرایط 

مطلوب فاصله داریم.
ســهرابی افزود: موضوع دیگر در ســال جاری 

افزایش بذور اصلاح شده لیبل دار بود. همچنین 
تنوع بخشــی در ارقام بذور با کمک موسســه 
تحقیقات اصلاح بذر و موسسه تحقیقات دیم نیز 
اتفاق افتاد. از طرفی توسعه کشت های مکانیزه 
و توسعه ســامانه های نوین آبیاری نیز داشتیم. 
همچنین ســطوح مبارزه با آفات افزایش یافت 
و طرح جدید جهــش تولید دیم زارهــا نیز در 
دستور کار قرار گرفت و برای سال سوم اجرا شد.

مجری طرح گنــدم وزارت جهاد کشــاورزی 
تصریح کرد: در کنــار افزایش تولیــد در واحد 
ســطح به موضوع کیفیت هم توجه می کنیم و 

تلاش هایی در این زمینه شده است.

پرداخت مطالبات گندمکاران و کلزاکاران تا دو هفته آینده



همزمان با پایان مهلت مقرر دیوان محاسبات به دستگاه ها

آخرین آمار و جزئیات حساب های انتقال نیافته به حساب واحد خزانه اعلام شد

امیرعبداللهیان:

دولت آمریکا حاضر به  اصلاح رفتارهای غلط گذشته خود نیست

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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با صدور پیامی؛
 رهبرمعظم  انقلاب رحلت آیت الله صلواتی

را تسلیت گفتند
رهبر معظم انقلاب اســلامی در پیامی رحلت عالــم ربانی مرحوم آیت 

الله آقای حاج شیخ غلامرضا صلواتی رحمه الله علیه را تسلیت گفتند.
 حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی در پیامی رحلت 
عالم ربانی مرحوم آیت الله آقای حاج شــیخ غلامرضا صلواتی رحمه الله 

علیه را تسلیت گفتند.متن پیام به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

رحلت عالم رباّنی مرحوم آیــه الله آقای حاج شــیخ غلامرضا صلواتی 
رحمه الله علیه را به حضرات علمای اعلام حوزه ی علمیه قم و شاگردان 
و ارادتمندان ایشــان و بالخصوص به خاندان گرامــی و بازماندگان آن 
بزرگوار تســلیت عرض می کنم. این عالم پارســا و پرهیزگار سالهای 
طولانی در مســند تدریس و نیز در جایگاه درس آمــوزِ صفا و اخلاص، 

به حوزه ی علمیه خدمت کردند و با طهارت و تقوا به ملکوت پیوستند.
رحمت و رضوان الهی بر ایشان باد.

سیّد علی خامنه ای

بذرپاش: 
مسکن ۲۵ متری نیاز بازار را پاسخ نمی دهد

وزیر راه و شهرســازی گفت: عرضه مســکن اســتیجاری را می توان با 
مدل نهضت ملی مسکن انجام داد و مسکن ۲۵ متری نیاز بازار را پاسخ 
نمی دهد.مهرداد بذرپاش اظهار کرد: مسکن ۲۵ متری اصلا در دستور 

کار ما نبوده و نیست. ضرورتی هم فعلا ندارد.
وی درباره اینکه آیــا متقاضی برای واحدهای ۲۵ متــری وجود ندارد 

گفت: مسکن ۲۵ متری در بازار نیازهای مردم را پاسخ نمی دهد.
وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه واحدهای ۲۵ متری برای مســکن 
اســتیجاری هم مناسب نیســت بیان کرد: شــاید متراژ کوچک برای 
ســوییت ها و خوابگاه های دانشجویی مناسب باشــد اما عرضه مسکن 

استیجاری را می توان با مدل نهضت ملی مسکن انجام داد.

بذرپاش تاکید کرد: مــا در حال عرضه زمین برای ســاخت خانه های 
ویلایی هستیم. چگونه ممکن است برنامه ای مثل مسکن ۲۵ متری را 
در دســتور کار قرار دهیم. همانطور که قبلا اعلام کردیم عرضه این نوع 

واحدها توسط وزارت راه و شهرسازی تکذیب می شود.

در حاشیه اجلاس سازمان ملل مطرح شد
 تقدیر گوترش از ابتکارات ایران در دیدار 

با امیرعبداللهیان
دبیرکل ســازمان ملل از ابتکارات ایران در حل و فصل مشکلات، رفع 

موانع و توسعه روابط با کشورها قدردانی کرد.
 حسین امیرعبداللهیان با آنتونیو گوترش دبیرکل سازمان ملل در مقر 

این سازمان در نیویورک دیدار و گفتگو کرد.
میرعبداللهیــان در ایــن دیــدار گوتــرش را در جریــان روندهــا و 
پیشــرفت های خوب حاصله در روابــط ایران با همســایگان و برخی 

کشورهای عربی و اسلامی قرار داد.
وزیر امور خارجه کشورمان با اشــاره به تبادل زندانیان با آمریکا و آزاد 
سازی دارایی های مسدود شده ایران در کره جنوبی، گفت: در خصوص 
برجام همواره با شما مشــورت های خوبی داریم. تبادل پیام ها با آمریکا 
ادامه دارد و طرح ســلطان عمــان هم همچنان روی میز هســت و اگر 
طرف های مقابل آماده باشند، ما برای بازگشت به برجام جدی هستیم 
تا در چارچوب ابتکار عمــان همه طرف ها به تعهــدات خود در برجام 
برگردند.وزیر امور خارجه کشــورمان در خصوص همکاری ها با آژانس 
بین المللی انرژی اتمی نیز گفت؛ هروقت آژانس در چارچوب فنی عمل 
می کند، امور در مسیر درست پیش می رود. اما هر وقت دیگران نظرات 
سیاســی خود را بر مســائل حرفه ای آژانس ترجیح می دهند، اوضاع 
خراب می شــود. امیرعبداللهیان گفت بمب هسته ای در دکترین ایران 
جایی ندارد.وزیر امور خارجه کشــورمان در بخش دیگری از اظهارات 
خود گفت: دکتر رئیسی در ســخنرانی خود در مجمع عمومی سازمان 
ملل متحد ابتکاراتی را مطرح کردند. از جمله بخش مهمی از سخنرانی 
ایشــان مربوط به ضرورت حمایت از بنیان خانواده بود و لازم است در 
چارچوب ســازمان ملل در زمینه حفاظت از بنیان خانواده سازوکاری 

داشته باشیم.
وزیر امور خارجه کشــورمان در زمینه بحران اوکراین نیز ضمن تشریح 
مواضع اصولی کشــورمان گفت: ما به تمامیت ارضی کشورها از جمله 

اوکراین پایبندیم و جنگ را راه حل نمی دانیم.
گوترش دبیرکل سازمان ملل نیز ضمن اظهار خرسندی از این دیدار و 
تشکر از به اشتراک گذاشــتن نکات گفته شده توسط وزیر امور خارجه 

کشورمان گفت دیدار خوبی با آقای دکتر رئیسی داشتم.
 وی افزود از ابتکارات دیپلماتیک شــما در حل و فصل مشــکلات، رفع 

موانع و توسعه روابط با کشورها تشکر می کنم.

در جلسه اقتصادی دولت مطرح شد
 تشریح جزئیات رشد اقتصادی ۶.۲ درصدی 

سه ماهه اول سال جاری
جزئیات رشد اقتصادی ۶.۲ درصدی ســه ماهه ابتدایی سال ۱۴۰۲ از 
سوی رئیس کل بانک مرکزی در جلســه رصد اقتصادی دولت تشریح 
شد.در ادامه جلســات هفتگی صبحگاهی اقتصادی دولت، صبح امروز 
یکشــنبه نیز جلســه رصد اقتصادی به ریاســت حجت الاسلام سید 
ابراهیم رئیســی رئیس جمهور و با حضور اعضای تیم اقتصادی دولت 

برگزار شد.
تشریح جزئیات گزارش بانک مرکزی از رشــد اقتصادی سه ماهه اول 
سال ۱۴۰۲ موضوع اصلی جلســه امروز بود. بر اساس این گزارش، در 
حالی که رشد اقتصادی کشــور در سه ماهه اول ســال گذشته به ۱.۹ 
درصد رسیده بود، اقتصاد ایران در ســه ماهه اول سال جاری توانست 
در اثر بهبود قابل توجه تولید و رشد کم ســابقه بخش خدمات، به رشد 
اقتصادی ۶.۲ درصدی دست یابد.گزارش بانک مرکزی نشان می دهد 
نرخ رشــد گروه خدمات در سه ماهه ابتدایی ســال جاری ۶.۲ درصد، 
بخش نفت ۱۶.۵ درصد، گروه صنایع و معادن ۳.۷ و گروه کشــاورزی 

۲.۲ درصد بوده است.
در سمت تقاضا نیز رشــد مخارج مصرفی بخش خصوصی از ۶.۴ به ۸.۲ 
درصد و افزایش تشکیل سرمایه ناخالص از منفی ۱.۴ به مثبت ۲ درصد 
و همچنین افزایش صــادرات از ۷.۲ به ۹.۴ و کاهــش واردات از ۱۴.۶ 
به ۵.۵ درصد از عوامل رشــد ۶.۲ درصدی رشــد اقتصادی سه ماه اول 

امسال عنوان شده است.

تریبون

رئیس جمهور در جلسه بررسی آسیب های اجتماعی 
تاکید کرد: قانون به عنوان یک میثاق ملی و اجتماعی 

باید ملاک عمل عمومی قرار گیرد.
 حجت الاسلام ســید ابراهیم رئیســی رئیس جمهور 
در جلســه ای که با هدف بررسی آسیب های اجتماعی 
و ارائــه آخرین گــزارش دســتگاه های مســئول از 
اقدامات صورت گرفته برگزار شــد، با اشاره به تکالیف 
دســتگاه های مســئول بــرای کاهش آســیب های 

اجتماعی بــر نقش دســتگاه های فرهنگی 
جهت فرهنگ سازی و ارائه الگوهای سازنده 
و به کارگیــری همه ظرفیت هــای مردمی 

جهت اصلاح برخی ناهنجاری ها تأکید کرد.
رئیس جمهور با اشــاره به پروژه برنامه ریزی 
شــده دشــمن برای تخریــب ارزش های 
فرهنگی، نقش رســانه به ویژه صدا و ســیما 

در فرهنگ ســازی و مقابله با آثار ســو ناهنجاری های 

اجتماعی را بســیار مهم ارزیابی کرد و گفت: 
همانطور کــه رهبر معظم انقلاب اســلامی 
فرمودند بخشی از ناهنجاری ها برنامه ریزی 
شده هستند و ضروری اســت دستگاه های 
مسئول نیز در مقابله با ناهنجاری ها با برنامه 

وارد شوند.
رئیســی با بیان اینکه مطالبه عمومی جامعه 
از مسئولان سالم سازی فضای فرهنگی و مقابله جدی 

با اقدامات ســازمان یافته جهت حیازدایــی از جامعه 
اسلامی اســت، تأکید کرد: قانون به عنوان یک میثاق 

ملی و اجتماعی باید ملاک عمل عمومی قرار گیرد.
رئیس جمهور با اشاره به انتظار خانواده ها از مسئولان 
برای سالم ســازی محیط های فرهنگی و آموزشی، بر 
نقش ویژه مدیــران آموزش و پــرورش و وزارت علوم 
برای فراهم کردن زمینه آسایش و رفع دغدغه والدین 

تأکید کرد.

دبیر شورای نگهبان گفت: باید برای مقابله با انحرافات 
فرهنگی و اعتقادی برنامه داشته باشیم.

 به نقل از شــورای نگهبان، آیت الله احمــد جنتی در 
ابتدای جلســه این شورا سالروز شــهادت امام حسن 
عسکری )ع( را تسلیت گفت و اظهار داشت: این روز را 
به محضر حضرت ولی عصر )عج( و همه ارادتمندان آن 

حضرت تسلیت می گویم.
 از خداونــد می خواهــم ما را جــزو پیروان راســتین 
ایشــان قرار دهد. تبیین برخی ویژگی های ظاهری و 
رفتاری شیعیان توسط امام عســکری )ع( زمینه ساز 

یکپارچگــی و ایجــاد حرکــت جمعی در 
میان شــیعیان شــد. حماســه راهپیمایی 
میلیونی اربعین حســینی )ع( از برکات این 

هدایت هاست.
وی با بیان این که »از ایــن امام نامه های 
ارزشــمندی به یــادگار مانده اســت«، 
عنوان کرد: ایــن نامه ها اختصاص به یک 

فرد و یک دوره زمانی ندارد؛ پیــروان آن حضرت 
در تمام دوران هــا مخاطب این نامه ها هســتند و 
باید مضامیــن متعالی آن هــا را در زندگی خود به 

کار گیرند. 
جهــاد فرهنگی امــام عســکری )ع( در 
ســخت ترین شــرایط، به مــا می آموزد 
که هیــچ گاه تکلیــف جهــاد تببین را 
نمی شود کنار گذاشــت. باید برای مقابله 
با انحرافات فرهنگی و اعتقــادی برنامه 

داشته باشیم.
وی افــزود: رفتــار حکیمانه ایشــان بــه منظور 
زمینه سازی و مهیا کردن شــیعیان برای پذیرش 
امر مهم غیبت امام دوازدهم تاثیر فراوان داشــت 

و مانع از ســرگردانی پیروان ائمه شد. شناخت سیره 
امام حسن عســکری )ع( موجب می شــود تا با سبک 
زندگی در دوران غیبت آشنا شــویم و فرهنگ صحیح 

انتظار را درک کنیم.
دبیر شورای نگهبان در پایان صحبت هایش تاکید کرد: 
زندگی مبتنی بر فرهنگ انتظار، سبک زندگی مومنانه 
بر پایه امیدواری و تلاش اســت. مومــنِ منتظر برای 
تحقق ارزش های الهی مجاهــدت می کند، اهل صبر 
است، در برابر ناملایمات و سختی ها تسلیم نمی شود و 

از پای نمی نشیند.

رئیس جمهوری

دبیر

خریدار  رئیس کل دیوان محاســبات از 
کاهش ۲۵۰ هزار حســاب اصلــی انتقال 
نیافته به حســاب واحد خزانه بــه ۲۳ هزار 
حساب و همچنین کاهش ۷۵ هزار حساب 

فرعی به ۴۳ هزار حساب خبر داد.
به نقــل از اداره کل روابط عمومــی و امور 
بیــن الملــل دیوان محاســبات کشــور، 
احمدرضا دســتغیب در ارتباط زنده با خبر 
صدا و سیما، ضمن تشــکر از رسانه ها برای 
پیگیری انتقال حســاب های اصلی و فرعی 
دستگاه ها به حساب واحد خزانه، با اشاره به 
اینکه تمرکز حساب ها در خزانه به مدیریت 
منابع و تقویت نظام مالی کشــور کمک می 
کند، افزود: یکــی از مهمترین ارکان اصلاح 
ســاختار نظام بودجه ریزی کشور که مورد 
تاکید مقام معظم رهبری نیز هست، انتقال 
حســاب های اصلی و فرعی به حساب واحد 
خزانه اســت که کنترل و مهار تــورم را به 

دنبال دارد.
وی اظهار داشــت: نظارت بر جریان منابع 
مالی کشور و شناســایی دارایی ها و منابع، 
از انتشــار بی رویه اوراق جلوگیری می کند 
و برداشت بی رویه از صندوق توسعه ملی و 
تخصیص های غیرضرور را کاهش می دهد 

که نتیجه آن جلوگیری از افزایش پایه پولی 
کشور خواهد بود.

دســتغیب از کاهــش ۲۵۰ هزار حســاب 
اصلی انتقــال نیافته به ۲۳ هزار حســاب و 
همچنین کاهش ۷۵ هزار حساب فرعی به 
۴۳ هزار حساب خبر داد و گفت: همزمان با 
پایان مهلت دســتگاه ها و بر اساس آخرین 
بررســی های دیوان محاســبات، حساب 
های انتقــال نیافته صنعت نفــت از ۳۰۰۰ 
حساب به ۵۴۳ فقره حساب رسیده و از بین 
حساب های متمرکز نشده و انتقال نیافته، 
۳۰۰۰ حساب به دانشگاه ها و دانشگاه علوم 
پزشکی، ۴۰ هزار حساب به وزارت بهداشت 
و درمان مربوط است و این در حالی است که 
با وجود کاهش حســاب های فرعی و اصلی 
هنوز ۵ هزار میلیارد تومان رســوب حساب 
وجــود دارد و انتقال وجوه صــورت نگرفته 

است.
رئیس کل دیــوان محاســبات تاکید کرد: 
بیشترین انحراف مربوط به رسوب حساب 
های شرکت ملی نفت، شرکت ملی پالایش 
و پخش و شرکت پخش فرآورده های نفتی 
اســت که ۱۹۶ هزار میلیــارد تومان مانده 

وجوه انتقال نیافته را شامل می شود.

وی در پاســخ به ســوالی درباره زمان اعلام 
اســامی متخلفین از قانون حســاب واحد 
خزانه، اظهار داشــت: از امروز اول مهرماه، 
آمار حســاب های موجود دســتگاه ها به 
تفکیک در اختیار دولــت قرار می گیرد؛ در 
عین حال موارد تخلف را نیز ازهمین تاریخ، 
جهت رسیدگی در اختیار دادسرای دیوان 
محاسبات کشــور برای صدور دادخواست 

های مربوطه قرار خواهیم داد.
دســتغیب گفــت: مراحل کنتــرل نهایی 
دستگاه های متخلف از قانون حساب واحد 
خزانه در ایــن نهاد نظارتــی در حال انجام 
اســت و تا هفته دوم مهرماه ســال جاری، 
اولین اطلاعــات مرتبط با انحــراف معیار 
دستگاه ها از قانون، شــامل »تعداد حساب 
ها«، »عنوان دســتگاه هــا« و »موجودی 
حساب ها« در دسترس همگان قرار خواهد 

گرفت.
وی با بیان اینکه رویکــرد جدید در دیوان 
محاســبات مبتنی بر پیشــگیری و اصلاح 
رویه هاست، خاطر نشان کرد: تعیین مهلت 
و تمدید چندباره آن، بــرای رعایت قانون و 
اطلاع یافتن دســتگاه ها از تکالیف قانونی 
شــان نیز بر همین مبنا بوده است اما ازاین 

پس، مجموع یافته های دیوان محاسبات از 
تخلفات، جهت صدور دادخواست به شعب 
منتخب دادسرا در این نهاد نظارتی، ارجاع 

خواهد شد.
وی با بیــان اینکه در مهلت تعیین شــده از 
طرف دیوان محاســبات، نهایت همکاری با 
دســتگاه ها انجام گرفته و راهکارهای لازم 
از سوی این نهاد نظارتی به آن ها ارائه شده 
است، افزود: سازوکارهای مناسب و منطبق 

با قانون در اختیار دســتگاه های فرابخشی 
قــرار گرفته اســت و توصیه می شــود که 
نهادهــای مربوطه با مراجعه بــه نهادهای 
ذیربط جهت اخــذ مجوزهای لازم در موارد 
خاص اقدام کننــد؛ البته این پیش بینی ها، 
فقط جهت دوران گــذار و مختص همکاری 
با دســتگاه هایی اســت که با ارائه اســناد 
مثبته، محدودیت های خود را به اثبات می 

رسانند.

رئیسی:قانون به عنوان یک میثاق ملی واجتماعی باید ملاک عمل عمومی قرارگیرد

ورت برنامه ریزی برای مقابله با انحرافات تاکید آیت الله جنتی بر ضر

خریدار  وزیر خارجه گفت: دولت آمریکا 
حتی همزمان با اجــرای توافق برای تبادل 
زندانیان دســت به اقدامات غیرســازنده 
تحریمی علیه ایران زد و نشان داد حاضر به  
اصلاح رفتارهای غلط و ناکارآمد گذشــته 

خود نیست.
حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه 
کشورمان در پاسخ به دعوت انجمن آسیایی 
)غیردولتــی( متشــکل از برخــی صاحب 
نظران، ســفرا و دیپلمات های بازنشســته 
آمریکایی، در نشســت گفتگو و تبادل نظر 
با آنان حضور یافت و ضمن ســخنرانی، به 

سوالات آنان پاسخ گفت.
وی در ایــن نشســت بــا تبییــن برخی 
چالش هــا و مشــکلات در منطقــه غرب 
آســیا، مواضع و دیدگاه هــای جمهوری 
اسلامی ایران در خصوص برخی تحولات 
و پرونده هــای بحرانی منطقــه از جمله 
فلسطین، افغانســتان و اوکراین را تشریح 

کرد.
وزیــر امــور خارجــه کشــورمان بحران 
افغانستان را یکی از بحران های ریشه دار در 
منطقه برشمرد که آثار و پیامدهای زیادی 
بر منطقه از جمله خطر گسترش تروریسم 

و بحران آوارگان و پناهجویان داشته است.
امیرعبداللهیــان حضــور چنــد میلیون 
پناه جوی افغانستانی در ایران را صرفاً یکی 
از پیامدهای بی ثباتی در افغانســتان برای 
جمهوری اسلامی ایران و سایر همسایگان 

دانست.
وزیر امور خارجه کشورمان تداوم تروریسم 
و خطر گسترش آن در منطقه را یکی دیگر 
از نگرانی ها و تهدیدات پیش روی منطقه و 
جهان دانســت که بخش عمده آن ریشه در 
سیاســت ها و مداخلات خارجی در منطقه 

دارد.
و  فلســطین  مســئله  امیرعبداللهیــان 
اشغالگری اسرائیل را بحرانی عمیق و ریشه 
دار در منطقــه توصیف کرد کــه با حمایت 

غرب تداوم دارد.

امیرعبداللهیــان بــا تاکید بــر حق ملت 
فلسطین برای مقاومت در برابر اشغالگری، 
ابتکار دموکراتیک پیشــنهاد شده از سوی 
جمهوری اسلامی ایران را راه حلی منطقی، 
حقوقی و دموکراتیک برای پایان بخشیدن 

به این بحران توصیف کرد.
وزیر امور خارجه کشورمان، بحران اوکراین 
را یکــی از چالش های جهانی دانســت که 
آثاری فراتــر از مرزهای ملــی و منطقه ای 

دارد.
وی گفت: جمهوری اســلامی ایران جنگ 
را راه حــل هیچ بحرانــی نــه در اوکراین، 
افغانســتان، ســوریه، یمن، ســودان و … 
نمی داند، فلذا معتقد است بحران اوکراین و 
تنش ها میان روسیه و اوکراین باید از طریق 

سیاسی و مذاکره حل شود.
امیرعبداللهیان ارسال سلاح به یک طرف 
جنگ را کمک به تــداوم آن و نه کمک به 
صلح دانست و اعلام کرد ایران به تلاش ها 
و مســاعی جمیله خود برای کمک به آتش 

بس و بازگشت طرفین به میز مذاکره ادامه 
می دهد.وزیــر امور خارجه کشــورمان در 
پاسخ به ســوالی در خصوص روابط ایران و 
آمریکا، گفت: ایران مشکلی با ملت آمریکا 
ندارد، اما ملت ایــران نمی توانند چندین 
دهه دشــمنی دولت آمریــکا علیه خود را 
که ســابقه آن به قبل از پیــروزی انقلاب 
اســلامی و کودتای آمریکایــی ۲۸ مرداد 
علیــه دولت ملــی در ایــران برمی گردد، 

فراموش کنند.
وزیر امور خارجه کشورمان همچنین رفتار 
آمریکا در قبال جمهوری اســلامی ایران را 
نمونه چندگانگی رفتاری و تفاوت بنیادین 
در گفتار و رفتار کاخ ســفید دانست و گفت: 
گفتار و رفتار دولت آمریــکا در قبال ایران 
همواره متناقض بــوده و آنچه برای دولت و 
ملت ایران ملاک است، رفتار دولت آمریکا و 

نه گفتار آن است. 
دهه ها تجربه به ما نشــان داده است که بر 
مبنای رفتار عینی آمریکا باید قضاوت کرد.

رئیس دستگاه دیپلماســی گفت: در قضیه 
برجام آن کسی که شایسته سرزنش است، 
ترامپ رئیــس جمهور وقت آمریکاســت، 
اما بعد از ترامپ نیــز روش عملی دولت جو 
بایدن و اســتمرار تحریم هــا و تلاش برای 
اعمال دشــمنی مبتنی بر همان روش قبل 

است.
امیرعبداللهیان گفــت: دولت آمریکا حتی 
همزمان با اجرای توافق اخیــر برای تبادل 
زندانیان نیز دســت به اقدامات غیرسازنده 
تحریمی علیه ایران زد و نشان داد که حاضر 
به اصلاح رفتارهای غلط و ناکارآمد گذشته 

خود نیست.
وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره به اینکه 
کاخ ســفید همواره در ارتباط با ایران دچار 
خطای تحلیل و محاسبه می شود، گفت: در 
اغتشاشات سال گذشــته نیز شاهد همین 
خطا بودیم. آنهــا از یک طرف بــه ما پیغام 
می دادند که آماده مذاکره برای بازگشت به 
برجام هســتیم و از طرف دیگر در رسانه ها 

اعــلام می کردند کــه برجام در دســتور 
کارشان نیســت و نگاه آنها به کف خیابان و 

انقلاب در ایران است!
وزیر امــور خارجه کشــورمان در خصوص 
برجام نیز گفت: به رغم انتقاداتی که دولت 
ما در ایران در خصوص برخــی مفاد برجام 
دارد، اما سیاست ما بازگشــت به برجام به 
عنوان یک توافــق بین المللی اســت ولی 
رویکرد دولت آمریــکا چندگانه و مبتنی بر 

بازی با زمان است.
 اگر دولت آمریکا جدی باشــد، می توان در 
کوتاه مدت مذاکــرات را جمع بندی کرد و 
آنگاه همه طرف ها به برجام و تعهدات کامل 

خود برگردند.
وزیر امور خارجه کشــورمان تاکید کرد: ما 
همواره به دنبال کاهــش تنش در منطقه و 

جهان هستیم.
امیرعبداللهیان در پاسخ به سوالی با اشاره به 
ظرفیت بزرگ قاره آسیا و این که قرن حاضر 
متعلق به آسیاســت، گفت: سیاست ما در 
حوزه استقلال سیاسی نه شرقی و نه غربی 
است. ما همان طوری که استقلال سیاسی 
خود را به آمریکا و اروپــا گره نزدیم، به هیچ 
کشوری در شــرق نیز گره نخواهیم زد، اما 
در راســتای منافع ملی با شرق و غرب عالم 

ارتباط داریم.
وزیر خارجه در موضوع فلســطین افزود: ما 
هرگز اشغالگری سرزمین تاریخی فلسطین 
را بر نمی تابیم. به راســتی اگــر طرفی با هر 
توجیهــی بخشــی از نیویورک را اشــغال 
می کرد، واکنش آمریکا به اشغال بخشی از 

سرزمین خود چه بود؟
در ایــن نشســت تعــدادی از شــرکت 
کنندگان آمریکایــی دیدگاه های خود را 
در خصوص موضوعــات مختلف دوجانبه 
ایــران و آمریــکا، درخواســت مذاکرات 
مستقیم تهران و واشنگتن، برجام، مسائل 
منطقه ای و بیــن المللی بیــان کردند و یا 
ســوالات خود را مطرح کردند کــه به آنها 

پاسخ داده شد.
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 تعیین دستوری قیمت ها کمکی 
به اقتصاد می کند؟

فاضل مریدی موضــوع قیمت گذاری هنوز هم یکــی از چالش های 
بخش تولید به شمار می رود.

تقریبا همــه تولیدکنندگان به سیاســت تعیین دســتوری قیمت ها 
معترض هســتند و براین باور هستند که این سیاســت نه تنها مشکل 
گشا نیســت، بلکه زیان اصلی را متوجه مصرف کننده می کند. چراکه 
با اجرای این سیاســت روند تولید دچار بحران های جدی می شود که 
در نهایت مصرف کننده نهایی اســت که باید تاوان این سیاست اشتباه 
را بدهد. این درحالی اســت که هدف سیاســتگذار از تعیین دستوری 

قیمت، کنترل تورم و در نهایت کمک به قشر فقیر جامعه است.
واقعیت این است که هم در آزادترین اقتصادها و هم در کنترل شده ترین 
اقتصادها قیمت گذاری دســتوری وجــود دارد و در بخش هایی از این 
دو اقتصاد مکانیزم بازار فعال اســت. این طور نیســت که در اقتصادهای 
آزاد به صورت صــد درصد دولت و نهادهای رگلاتــوری دخالتی در بازار 
نداشته باشــند و یا در اقتصادهای کنترل شده قیمت ها در همه بخش ها 
دستوری تعیین شــوند؛ بنابراین در نظام های اقتصادی دنیا ترکیبی از 
این دو سیاســت وجود دارد. اینکه با ادبیات نگاری، نظریه پردازی و کار 
رسانه ای یکی از دو طرف را کاملا ضد ملی و ضد بشری و غیرعقلانی نشان 
دهیم روش درستی نیست.به اینکه متناسب با شرایط اقتصادی کشورها 
و وضعیت صنعت کــه در چه مرحله ای از رشــد قــرار دارد و همچنین 
متناسب با سهم کالا در سبد خانوار، موقعیت کالا و یا خدمت در زنجیره و 
عوامل بسیار دیگر، ممکن است سیاست گذاری به سمت قیمت گذاری 

دستوری و یا به سمت بهره مندی از مکانیزم بازار پیش رود.
در برخی از کالاها می توان نســخه قیمت گــذاری را تجویز کرد. وقتی 
دایره قیمت گذاری دستوری خیلی وســیع می شود، حتی برای برخی 
از کالاها که ارزش اســتراتژیک و یا تاثیر زیادی بر ســبد خانوار ندارند 
و با توجه به اینکه تورم بالایی هم در کشــور وجود دارد فشــار دائمی 
را به بنگاه اقتصادی وارد می شــود و تصمیم گیری های سرمایه گذاری 
را دچار اختلال می کنــد و در نهایت منجر به کاهــش تولید، کیفیت، 
عرضه شود. به طور مثال، می توان از قیمت گذاری بر روی نان حمایت 
کرد چراکه در ســبد خانــوار نقش مهمــی دارد، ولی در مــورد بلیت 
هواپیما نمی توان از آن حمایت کرد.اما آیا تعیین دســتوری قیمت ها 
در شــرایط فعلی اثرگذار خواهد بود یا خیر؟ باید گفت در شرایط فعلی 
قطعا سیاست قیمت گذاری آن طور که مدنظر سیاستگذار است محق 
نمی شود. به نظر می رسد باید یک طبقه بندی برای کالاها صورت گیرد. 
اعمال این سیاســت بر برخی از کالاها می تواند بازار را مختل کند، ولی 
در برخی از کالا می تواند اثرگذار باشد که می توان به برخی از داروها و یا 

لوازم پزشکی اشاره کرد.
برخی مواقع وجود دارد که ســمت مصرف کننده دیده می شــود و در 
برخی مواقــع نیز بخش تولید مورد توجه اســت؛ گاهــی اوقات ممکن 
است نهاده ای مورد قیمت گذاری قرار گیرد که ضروری است و در بخش 
تولید مورد اســتفاده قرار می گیرد. گاهی اوقات سیاســتگذار به دنبال 
حمایت از یک صنعت ویژه اســت و به مدت چندســال اقدام به قیمت 
گذاری برای نهاده کلیدی می کند که آن بخش از صنعت بتواند رشــد 
پیدا کند؛ بنابراین می توان در بخش هایی از تولید با اعمال این سیاست 
موافقت کرد. ولی در خارج از ایــن فضا، باید اجــازه داد قیمت در بازار 
تعیین شــود که البته این یک زمینه و یا یک پیش فــرض می خواهد و 
آن این اســت که بازار شــرایط رقابت را داشته باشــد، به این معنی که 
تعداد زیادی تولیدکننده و مصرف کننده وجود داشــته باشد و یا اینکه 
شــفافیت و گردش مالی بالایی صورت بگیرد و مقدمات فراهم باشد که 
بتوان به مکانیزم بازار اعتماد کرد. چراکه نمی توان همیشــه و همه جا 
به قیمت بازار اعتماد کرد.باید به تولیدکنندگان حق داد. شــاید بتوان 
روش قیمت گذاری کاست پلاس را پیشنهاد داد که بتوان یک برآوردی 
از قیمت تمام شده کالاها و خدمات به همراه درصد سود مشخصی برای 
تولیدکنندگان درنظر گرفت به دســت آورد. ولی اصل ماجرا آن جاست 
که دولت ها زمانی وارد سیاســت قیمت گذاری دستوری می شوند که 
تورم به دلایل مختلف صعودی و ماندگار باشــد. بهترین کار این اســت 
که دولت بر روی کنترل تورم متمرکز شــود که مجبور به قیمت گذاری 
دستوری نباشــد. ولی اگر فرض را بر این بگذاریم که راهی غیر از کنترل 
تورم طی شــود، روش قیمت گذاری کاســت پلاس و یا بهره مندی از 
نهادی خصوصی، مجامع و انجمن ها باشد که بتوانند از تصمیمات خلق 

الساعه در روند تولید و عرضه جلوگیری کنند.

شورای رقابت شفاف سازی کرد
و در سامانه  وش خودر مردم نگران نباشند؛ فر

یکپارچه ادامه دارد
به دنبال موضوعی که در رابطــه با تداوم فــروش خودروها به صورت 
یکپارچه و منحصراً برگزاری مرحله ســوم مطرح شــده، برخی شایعه 
کرده اند که دیگر خبری از فروش خودروها به صورت یکپارچه نخواهد 
بود؛ در این رابطه مدیر روابط عمومی شــورای رقابــت این موضوع را 
رد کرده و ضمن تاکید بر تــداوم ادامه روند فروش ها در قالب ســامانه 
یکپارچه، موضوع را شفاف ســازی کرد. به تازگی ایــن موضوع مطرح 
شــده که با توجه به عدم اســتقبال مردم از فروش اخیر خودروسازان 
مونتاژی، احتمال دارد ســایت ســامانه یکپارچه باز هم )برای سومین 
بار پس از ثبت نام مرحله دوم فــروش یکپارچه خودروها( برای تکمیل 
ظرفیت های خالی طی هفته های پیش رو بازگشــایی شود.همچنین 
عنوان شــد که اجرای مراحل بعدی ســامانه یکپارچه بر اساس وجود 
تقاضا و مشــتری خواهد بود و با توجه به اینکه در حــال حاضر با مازاد 
عرضه مواجه هستیم؛ مرحله سوم زمانی خواهد بود که متقاضی وجود 
داشته باشد؛ اما برخی از این موضوع برداشت اشــتباه داشته و مبنای 
این اظهارات را بر اتمام اجرای طرح های فروش  یکپارچه گذاشــته اند و 

اینکه قرار نیست دیگر مرحله سوم و مراحل بعدی برگزار شود!

در رابطه با بحث های اخیر پیش آمده، ســپهر دادجوی توکلی - مدیر 
روابط عمومی شــورای رقابت - ، در رابطه با فروش خودرو در ســامانه 
یکپارچه شفاف ســازی کرد و گفت: در فروش های به صورت یکپارچه 
عملا دلال ها حذف شــده  و بخش عمده ای از تقاضاهــای کاذب از بین 
رفته است؛ این باعث شــده که اکنون عرضه در نقطه قابل پیش بینی و 
طبق برنامه ها قرار بگیرد؛ بر این اساس در وهله اول ظرفیت های خالی 
موجود  خودروســازان )مازاد عرضه( به فروش می رسند و سپس نوبت 
به اجرای مرحله سوم برای متقاضیان جدید می رسد.وی تصریح کرد: 
اجرای مرحله ســوم ممکن است که به  زودی باشــد یا مدتی دیگر؛ در 
حقیقت بایســتی طبق برنامه پیش برویم. اکنون نمی توان  اعلام کرد 
که این عرضه )مرحله سوم( دقیقا چه زمانی خواهد بود؛ اما مردم نگران 

نباشند؛ طرح های فروش حتما برگزار خواهند شد.

یادداشت

بازار

به گفته کارشناسان بخش کشــاورزی سرعت اجرای 
برنامه ها در حوزه خاک و آب در مقایســه با ســرعت 
بیابان زایی در کشــور ناچیز بوده و کمبود منابع مالی 

چالش این حوزه به شمار می رود.
فرســایش خاک، کاهش منابع آب هــای زیرزمینی، 
گســترش بیابان ها و زمین هــای شــوره زار، تهدید 
ریزگردها و… لزوم تســریع اجــرای برنامه های آبی 
و خاکی کشــور را ضــروری می کند. بــه گفته رئیس 
ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشــور سرعت 
اجرای برنامه ها در حوزه خاک در مقایســه با ســرعت 
بیابان زایی بســیار ناچیــز بوده و کمبــود منابع مالی 

چالش این بخش است.
کسری بودجه کشور سبب شده تا اعتبارات بخش های 
مختلف روند کاهشی داشته باشــد و اجرای پروژه ها با 

صرف زمــان زیادی به تأخیــر افتد. در حال 
حاضر بحران در کمین امنیت غذایی اســت 
و تقویــت بنیه هــای خاکی و آبی کشــور با 
اجرای مســتمر برنامه ها شــدنی است. در 
همین راستا معاون آب و خاک وزارت جهاد 
کشاورزی در نشست با سرپرست دفتر امور 
آب، کشــاورزی و محیط زیســت سازمان 

برنامــه و بودجه کشــور در دفتر معاونــت در تهران، 
ضمن اشاره به اسناد بالادستی و تکالیف قانونی حوزه 
آب و خاک کشور؛ به تشــریح برنامه های معاونت آب 
و خاک در راســتای افزایش بهره وری و تأمین امنیت 
غذایی پرداخت و بر ضرورت همراهی ســازمان برنامه 
و بودجه در ســرعت بخشــیدن به این برنامه ها تاکید 
کرد. به گزارش وزارت جهاد کشــاورزی، صفدر نیازی 

شــهرکی، کاهش بارندگــی ، کاهش بیلان 
آب هــای زیرزمینی و فرونشســت زمین را 
از جمله چالش های اساســی زیربخش آب 
و خاک برشــمرد.وی با بیان اینکه در حوزه 
خاک کشــاورزی نیز چالش هــای فراوانی 
از جمله فرسایش، شــوری، کمبود ماده آلی 
و حاصلخیزی خاک وجــود دارد، کانال های 
خاکی ، روند کند مرمت و بازســازی قنــوات، تکمیل 
نشدن شبکه های فرعی آبیاری، ایســتگاه های پمپاژ 
نیمه کاره و پروژه های نیمه تمام در ســطح کشور را از 

دیگر مسائل اساسی حوزه آب و خاک عنوان کرد.
سرپرست دفتر امور آب، کشــاورزی و محیط زیست 
ســازمان برنامه و بودجه کشــور نیز در این نشست، بر 
ضرورت توجــه و تقویت بخش کشــاورزی به ویژه در 

زیر بخش آب و خاک اشــاره کرد. محمــد ابراهیم نیا 
همچنین به ضــرورت تدوین برنامــه عملیاتی خاک 
کشــاورزی با اولویــت در اراضــی آبی، اتمــام طرح 
شبکه های فرعی آبیاری و زهکشی غرب و شمال غرب 
کشــور در زمان مقرر بر اســاس منابع اعتباری تأمین 
شده از طریق صندوق توسعه ملی ، ایجاد ظرفیت های 
لازم برای تقویت اعتبــارات آب و خاک در تبصره های 
بودجه سال ۱۴۰۳ و افزایش اعتبارات فصول مطالعه و 
نظارت اشاره کرد.وی در ادامه به اجرایی کردن اهداف 
پیش بینی شده در اسناد بالادســتی از جمله سیاست 
کلی نظام در برنامه هفتم ، ســند امنیت غذایی و سند 
ســازگاری با کم آبی و مصوبات دور اول ســفر ریاست 
جمهوری و نیز بر تشــکیل جلســات مشترک فصلی 

برای ارزیابی و پیشبرد برنامه ها تاکید کرد.

معاون ساخت و توســعه راه آهن، بنادر و فرودگاه های 
شرکت ساخت و توســعه زیربناهای حمل و نقل کشور 
گفت: همزمــان با پیشــبرد قرارداد تجاری ســاخت 
راه آهن رشت- آســتارا، راه آهن رشت- کاسپین نیز با 
۸۰ درصد پیشــرفت فیزیکی در پاییز امســال به بهره 

برداری می رسد.
» عباس خطیبــی« با اعــلام اینکه پیشــرفت فعلی 
راه آهن رشت- کاسپین ۸۰ درصد اســت، زمان بهره 

برداری از این طرح را در پاییز امسال اعلام کرد.

وی با بیان اینکه این ابَر پروژه یکــی از بزرگترین پروژه 
های ریلی کشــور اســت که ما را از طریــق جمهوری 
آذربایجــان بــه روســیه و کشــورهای اروپایی وصل 
می کند، گفت: همزمــان قرارداد تجاری ســاخت راه 
آهن رشت- آســتارا هم به ۵۰ درصد پیشرفت فیزیکی 
رسیده اســت.»مهرداد بذرپاش« وزیر راه وشهرسازی 
نیز هفته گذشــته در حیــاط دولت با اعــلام اینکه تا 
پایان سال ۱۴۰۲ هر ماه یک پروژه بزرگ ملی در حوزه 
زیرســاخت های حمل ونقلی به مردم تقدیم می شود، 

از افتتاح راه آهن رشــت- کاســپین در آبان ماه امسال 
بعد از حدود ۵ ســال از آغاز ساخت آن خبر داد.راه آهن 
رشت- کاسپین که ۶۵ کیلومتر طول دارد بخش اولیه 
از کریدور شــمال - جنوب اســت که خلیج فارس را به 
دریای خزر متصل می کند و از مصوبات اولویت دار سفر 
ریاست جمهور در بهمن ماه ۱۴۰۰ به گیلان بود که در 
یک سال گذشــته تامین مالی مناسبی برای آن صورت 
گرفت.راه آهن رشت -کاسپین - انزلی در واقع به عنوان 
بخشی از طرح راه آهن قزوین - رشت - انزلی و قسمتی 

از آخرین پازل کریدور جنوب به شــمال محسوب می 
شــود که می تواند در تجارت کشور، منطقه غرب آسیا، 
آسیانه میانه و اوراســیا تحولی بزرگ ایجاد کند.اجرای 
پروژه ریلی رشت - کاسپین علاوه بر اهمیت در حمل و 
نقل داخلی، بار و مسافر استان گیلان؛ از نظر ایجاد یک 
کریدور ریلــی جدید برای صادرات و واردات کشــور و 
همچنین ترانزیت کالا از مناطق شمالی کشور به خلیج 
فــارس، آب هــای آزاد بین المللی و دیگر کشــورهای 

همسایه ایران نیز بسیار مهم است.

بیابان

راه آهن

زهرا علــی اکبــری  وزیر مســکن و 
شهرسازی در حالی از کاهش قیمت مسکن 
ســخن گفته و این روند را ادامه دار می داند 
که از آذرماه سال گذشــته تا کنون ، آماری 
درباره قیمت و معاملات مســکن از ســوی 

بانک مرکزی منتشر نشده است .
 توقف انتشار آمار برای اولین بار در ایران رخ 
نداده اســت . پیش از این نیر در دوره هایی 
که افزایش قیمت ها با حساسیت ویژه افکار 
عمومــی همراه شــده، دولت هــا در صدد 
برآمده انــد با پــاک کردن صورت مســاله 
مشکل را برطرف کرده و با توقف انتشار آمار 
معیار و مقیاســی را در اختیار افکار عمومی 

قرار ندهند.
در چنین شرایطی آخرین امار منتشر شده 
در خصوص میزان قیمت و معالات مسکن 
نیز به اذرماه سال گذشــته مرتبط بوده و از 
آن تاریخ تا کنون، بانک مرکزی مهر سکوت 

بر لب زده است .
حالا اما وزیر دولتی که وعده ی ســاخت 
سالانه ی یک میلیون واحد مسکونی در 
سال را داده بود، از ارزانی مسکن به عنوان 
خبری خوش یاد می کند و معتقد اســت 
این روند باید ادامه یابد. حلقه ی مفقوده 
اما اینجاست که روشن نیست این ارزانی 
نســبت به چه دوره ی زمانــی رخ داده 

است.
مهرداد بذرپاش گفته است: در حال حاضر 
در همه کشــور خبرهای خوبــی از کاهش 
قیمت مسکن شــنیده می شــود و باز هم 
باید کاهش پیدا کند. این در حالی است که 
انتظار می رود ســخن گفتن در این ســطح 
از مســئولیت با آمار و ارقام دقیق و شــفاف 

صورت گیرد .

مسکن ارزان شده است؟
ستاریان، کارشناس بازار مسکن، در پاسخ 
به این ســئوال که آیا شــواهدی از کاهش 
قیمت مسکن را مشــاهده می کنید؟ گفت: 
هر آنچه می بینیم نشــان از رکود عجیب و 
غریب این بازار دارد و در ســایه ی این رکود 
شاید قیمت برخی خانه ها برای پول لازم ها 
کاهش داشته است اما ســاله اینجاست که 
رکودهای این چنینی وقتی ایجاد می شود 
که قیمت بالاتر از قدرت خرید اســت و این 

اتفاق در ایران رخ داده است .
وی با تاکید بر اینکه تــا زمانی که بازارهای 
دقیقی برای افزایش قدرت خرید مســکن 
فراهم نشود، ســخن گفتن از کاهش قیمت 

مسکن نوعی نقض غرض اســت، گفت: در 
این فضــا چطور می شــود از کاهش قیمت 
مسکن گفت . قیمت دور از دسترس متری 
صد میلیون تومان حتی اگــر به قیمت دور 
از دســترس متری هشــتاد میلیون تومان 
نیز تبدیل شــود، باز هم بالاست و در نتیجه 
اســتفاه از صفت ارزانی برای مسکن نوعی 

شوخی است .
وی گفت: یــک روز پلتفرم هــای را متهم 
میکنند که ســبب افزایش قیمت مســکن 
شــده اند، یک روز به مشــاوران املاک گیر 
می دهند و روزی دیگر از بورس کالا و نقش 
آن در افزایش قیمت می گویند در حالی که 
مهمترین دلیل رشــد قیمت مســکن اول 

رشــد عمومی تورم و و در درجه ی دوم عدم 
حمایت از سرمایه گذار بوده است .

منتظر دور جدید افزایش قیمت 
مسکن باشید

وی با اشاره به اینکه کســادی بازار، دوره ی 
خواب ســرمایه را طولانــی می کند، گفت: 
وقتی ســرمایه گذار با حبس نقدینگی اش 
مواجه شــود، در دوره ای طولانی تر دست 
به ساخت مسکن جدید می زند و در نهایت 
حجم ســرمایه گذاری در این بازار کاهش 
می یابد. این کاهش ســبب می شود تولید 
مسکن کاهش یافته و توازن عرضه و تقاضا 
بیش از پیش به هم بریزد و در نهایت مسکن 

باز هم گران شود .او به وزیر راه و شهرسازی 
توصیه کــرد به جــای مانــور روی قیمت 
مســکن آمار بدهد که دوره ی انتظار برای 
خرید خانه چقدر کاهــش یافته چرا که این 

موضوع قابل استنادتر است.
پیــش از این مجتبی یوســفی، عضو هیات 
رییســه مجلس گفت: حقوق بگیر و کارمند 
اگر تمــام درآمد خــود را پس انــداز کند 
می تواند پس از ۴۰ ســال خانه دار شود اما 
با توجه به اینکه یک ســوم درآمــد خود را 
می توانند برای خرید مســکن پــس انداز 
کنند، مدت زمان انتظــار خرید خانه برای 
آنها به بیش از ۹۰ ســال ]به ۱۲۰ ســال[ 

می رسد.
فردین یزدانی ، مدیــر بازنگری طرح جامع 
مســکن نیز با نگاهی به طــول دوره انتظار 
برای خانه دار شــدن ایرانی ها از اوایل دهه 
۸۰ تاکنون می گوید: از حدود ســال ۸۴ به 
بعد تغییر و تحولاتی در شاخص های کلان 
اقتصادی کشــور رخ داد کــه موجب عدم 
تعادل بین درآمد خانوار و قیمت مســکن 
شد.وی گفته است در سال ۸۴، هشت سال 
درآمد خانــوار تکافوی خرید یک مســکن 
معمولــی را مــی داد اما این رقم در ســال 
۹۰ به ۱۲ سال رســید. این بدان معناست 
که کل درآمــد خانوار برای خرید مســکن 
هزینه شــود، اتفاقی که امــکان رخ دادن 
ندارد اما برای نشــان دادن قیمت ملک در 
قیاس با درآمد مورد اســتناد قرار می گیرد. 
در شــرایط فعلی ۱۶ تا ۱۷ سال کل درآمد 
خانوار تکافوی خرید یک مسکن حداقلی را 
می دهد این بدان معناســت که دوره انتظار 
برای خرید خانه حدود ۴۵ تا پنجاه سال به 

طور متوسط است.

سرعت برنامه ها به شتاب گسترش بیابان ها می رسد؟

توسعه شبکه ریلی در مسیر کریدور شمال- جنوب

اقدامات دولت برای بازگشت اعتماد به بازار سرمایه
خریدار  دولت بر اســاس وعــده ای که 
به فعالان بــازار ســرمایه داده، هرگز اجازه 
تکرار اتفاقات سال های ۹۸ و ۹۹ را نخواهد 
داد و اکنــون آنچه در بازار بــورس در حال 
اتفاق اســت، بخشــی از ذات این نهاد بوده 
و دلیل بر شکســت برنامه های دولت برای 
رونق تالار شیشه ای نیســت. چنانچه طی 
دو سال گذشــته چندین اقدام عملیاتی در 
این بخش داشــته که اثرات آن بر این بازار 

مشهود است.
وزارت اموراقتصــادی و دارایی در پاســخ 
بــه مطالبی بــا عنــوان »بــورس پاییزی 
شــد« و همچنین »اعتماد از دســت رفته 
بازمی گردد؟« توضیح داد: دولت سیزدهم 
در نخستین روزهای آغاز به کار خود وعده 
رونق در بازار سرمایه را به فعالان این حوزه 
داد و در عین حال تاکید کــرد که آنچه در 
ســال ۹۸ و ۹۹ بورس را به ســمت سقوط 
پیش برد، هرگز در این دولت تکرار نخواهد 
شــد و بر این قول نیز تاکنون استوار مانده 
و نوســانات جزئی این بازار بخشــی از ذات 

بورس در همه جای دنیا محسوب می شود.
در دولت ســیزدهم برخــلاف دولت قبل، 
تصمیمی در حوزه بازار ســرمایه اتخاذ نشد 
که بتواند تأثیــر منفی زیادی بــر فعالیت 
شــرکت ها، بازار ســرمایه و در کل اقتصاد 

کشور داشته باشد.

دولت سیزدهم همواره به دور از تصمیمات 
سیاســی و زودگــذر نســبت بــه اصلاح 
ســاختارها و پایه های توســعه دهنده بازار 
ســرمایه و به دنبــال آن افزایــش  عدالت 
اقتصــادی، شــفافیت و حاکمیت حقیقی 
مردم بر سرنوشت شــان اقدام می کند تا از 
این طریق پایه های اقتصــادی قدرتمندتر 
و عدالت محورتــر را برای کشــور بر  جای 

بگذارد.
دولــت ســیزدهم در راســتای اصــلاح 
ســاختارهای بازار بــورس چندین اقدام 
عملــی و مهم داشــت. حمایــت دولت 
ســیزدهم از کاهش التهابات بازار سهام، 
تغییر دامنه نوســان به هفــت درصد در 
ســال ۱۴۰۱، کمــک ســازمان بورس و 
وزارت اقتصاد برای ســهولت در دریافت 
وام با وثیقه شــدن سبد ســهام، نمایش 
عمق مظنه قیمت ها، اقدام سازمان بورس 
با هدف حمایت از ســهامداران خرد، الزام 
شــرکت ها برای پرداخت ســود سهام از 
طریق ســجام، کمک ســازمان بورس و 
دولت به ســرمایه گذاران بازار مســکن و 
ورود دولت ســیزدهم به صندوق های دارا 
یکم و پالایشــی یکم از جمله این اقدامات 

بود.
همچنین دولت در ادامه اصلاحات خود در 
بازار سرمایه و ایجاد تعادل و اعتماد از دست 

رفته در بــورس، راه انــدازی چهار صندوق 
سرمایه گذاری در ســال ۱۴۰۱، موفقیت 
سازمان بورس در اجرای پرداخت سودهای 
رسوبی به حساب شرکت ها، تصمیم درست 
ســازمان بورس برای کاهش نوسانات بازار 
با توقف عرضه های اولیه، اعتمادبخشــی به 
ســهامداران با اجرای طرح بیمه سبد سهام 
ســهامداران خــرد، کاهــش ۸۰ درصدی 
مالیات بر نقــل و انتقال ســهام، برگزاری 
میز صنعت با هدف حل مشــکلات صنایع 
مختلف، اجــرای وعده های داده شــده در 
پرداخت سود ســهام عدالت و ایجاد تحول 
در اقتصاد کشور با اســتفاده از ابزار گواهی 
ســپرده کالایی در بورس انــرژی را عملی 

کرد.
بــورس در ابتــدای آغــاز بــه کار دولت 

ســیزدهم ۷۷۰ نهــاد مالی داشــت که با 
برنامه ریزی های دولت و ســازمان بورس، 
این رقم به ۹۵۰ نهاد مالی رســیده است که 
همه این موارد برای ارتقای کیفیت خدمات 
به ســهامداران و فعالان بورس و توســعه 

نهادهای مالی است.
همچنیــن، یکــی از عملکردهــای موفق 
بورس پرداخت ســودهای رســوبی بود که 
در سنوات گذشــته پرداخت نشده بود که 
بــا پیگیری های انجام شــده نزدیک به ۳۲ 
میلیون نفر از یک ریال تا ۹۰ میلیارد تومان 
این ســودهای رســوبی از طریق »سجام« 

پرداخت شد.
در همین حال در بخش سهام عدالت بعد از 
وقفه یک دهه ای در پرداخت سود و تعیین 
تکلیف این ســهام، در ســال گذشته سهام 
عدالت سودی بالغ بر ۶۰ هزار میلیارد تومان 
داشت که هر به شخصی که سهام ۵۰۰ هزار 
تومانی داشــت، یک میلیــون و ۳۰۰ هزار 

ریال سود در دو مرحله پرداخت شد.
بورس در دولت ســیزدهم، در بحث تامین 
مالی هم رویکرد مثبتی داشــت. در ســال 
۱۴۰۰ دولــت ۱۸۳ هزار میلیــارد تومان 
اوراق فروختــه بــود که این عدد در ســال 
۱۴۰۱ کاهش پیــدا کرد، اما بــه جای آن 
بخش خصوصی یعنی اوراق شرکتی از ۳۵ 
هزار میلیارد تومان به ۱۳۵ هــزار میلیارد 

تومان افزایش یافت.
در دولت ســیزدهم، برای نخســتین بار در 
ایران عمق مظنه کل ســفارش ها برای کل 
معامله گران انجام شــد و همه سهامداران، 
چه حقوقی و چــه حقیقی به صورت رایگان 
به عمق سفارشــات بازار دسترسی داشته و 
قادر به مشاهده سفارشــات در سامانه های 
برخط بورس هســتند. در عین حال بورس، 
دامنه نوســانات را نیز طی دو سال گذشته 
اصلاح کــرد که این مســاله کمــک قابل 
توجهی به نقدشوندگی بازار داشت و اکنون 
حتــی در روزهــای خوب بــازار صف های 

طولانی خرید دیده نمی شود.
اما به طور کلــی، بورس بازار پرنوســان در 
همه جای دنیا و متاثر از اتفاقات سیاســی 
و اجتماعــی اســت. دولت ســیزدهم در 
همه روزهای پر التهاب دو ســال گذشــته 
همواره سعی داشــته این بازار را سرپا نگه 
دارد. به همیــن دلیل نوســان در این بازار 
امری طبیعی و بدیهی محســوب می شود؛ 
اما دولت بر اســاس قولی که به فعالان این 
بخش داده است هرگز اجازه تکرار اتفاقات 
ســال های ۹۸ و ۹۹ را نخواهد داد و اکنون 
آنچه در بــازار بورس در حال اتفاق اســت، 
بخشــی از ذات این نهــاد بــوده و دلیل بر 
شکســت برنامه های دولت برای رونق تالار 

شیشه ای نیست.
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 اعلام محدودیت تردد وسایل نقلیه سنگین
 در تهران تا ۱۵ مهر

 مرکز اطلاع رسانی پلیس راهور تهران بزرگ، محدودیت تردد وسایل 
نقلیه سنگین در پایتخت را تا روز شنبه ۱۵ مهر اعلام کرد.

به گزارش مرکز پلیــس راهور تهران بزرگ، تردد کامیون ها و وســایل 
نقلیه سنگین در سطح شــهر تهران از امروز شنبه یکم تا شنبه دو هفته 
آینده، ۱۵ مهر از ســاعت ۶ تا ۹ ممنوع اســت؛ بنابراین همه رانندگان 
وسایل نقلیه ســنگین حتما به ســاعات اعلامی توجه و از تردد در این 

ساعات در سطح شهر تهران جدا خودداری کنند.
مدیرکل حمل و نقل عمومی شــهرداری تهران امروز شنبه یکم مهر از 
نمود ۱۰۰ درصدی ترافیک برای آغاز ســال تحصیلی ۱۴۰۲ از شنبه 
هشتم مهر خبر داد و گفت: عبور و مرور امروز شنبه اول مهر در پایتخت 

روان است.
مهدی گلشنی اظهار داشت: امسال آغاز سال تحصیلی به دلیل تعطیلی 
روز یکشــنبه دوم مهر، تغییر چندانی در جریان ترافیکی تهران نسبت 
به گذشــته ایجاد نکرد و پیش بینی ما این است که در روز دوشنبه سوم 
مهر، ترافیک مهــر تهران، ۶۰ تا۷۰ درصد نمود پیــدا خواهد کرد اما از 
شنبه هفته آینده )هشــتم مهر( ترافیک آغاز سال تحصیلی نمود ۱۰۰ 

درصدی خواهد داشت.
گلشنی با بیان اینکه پیش بینی ها نشــان می دهد که ۲۵ تا ۳۰ درصد 
ترافیک پایتخت با آغاز سال تحصیلی افزایش می یابد، افزود: در حوزه 
تاکســی، اتوبوس و مترو تمهیدات مختلفی اندیشــیده شده است که 
امیدواریم شهروندان علاوه بر استفاده از حمل و نقل عمومی نسبت به 

مدیریت سفرهای خود نیز اقدام کنند.

معاون بیمه ای سازمان تأمین اجتماعی :
ارائه خدمات بیمه ای به بیمه شدگان اتباع 

خارجی مستلزم ارائه کد فیدا است
 معــاون بیمه ای ســازمان تأمین اجتماعــی گفت: به اتبــاع خارجی 
بیمه شــده ایــن ســازمان و نیــز اتبــاع خارجــی متقاضــی بیمه 
تأمین اجتماعی توصیه می شود هر چه ســریع تر در زمینه دریافت کد 
فراگیر اتباع خارجی  کد فیدا اقدام کنند زیــرا ارائه خدمات بیمه ای به 

این افراد مستلزم داشتن این کد است.
به گزارش ســازمان تأمین اجتماعی، محمد محمدی با اشاره به اینکه 
کد فیدا در واقع جایگزین شــماره ملی اتباع خارجی مقیم ایران است، 
گفت: افراد و اتباع سایر کشــورها برای انجام امور اداری و فعالیت های 
اقتصادی و نیز بهره مندی از برخی خدمات بهداشتی و آموزشی، بانکی 

و بیمه ای نیاز به داشتن کد فراگیر دارند.
  کد فراگیر اتباع خارجی که اصطلاحاً به آن فیدا یا شــماره اختصاصی 
اتباع نیز گفته می شود، شــماره ای ۱۲ رقمی است که جایگزین شماره 
ملی اتبــاع خارجی مقیم ایران می شــود و با داشــتن آن می توانند به 

صورت قانونی از برخی از خدمات و امکانات بهره مند شوند.

محمدی با اشــاره به اینکه اتباع خارجی که به صــورت قانونی در ایران 
ساکن و شاغل هستند برای بهره مندی از بیمه تأمین اجتماعی نیازمند 
داشتن کد فیدا هســتند، افزود: نامنویســی و تخصیص شماره بیمه 
تأمین اجتماعی به اتباع خارجی شــاغل قانونی در ایران، مستلزم ارائه 
شماره اختصاصی فیدا است و از آنجاکه فرآیند شناسایی و احراز هویت 
اتباع خارجی براســاس اطلاعات هویتی متصل به شــماره اختصاصی 

فیدا به صورت مکانیزه صورت می گیرد.
 

اتباع خارجی فاقد فیدا برای دریافت این کد اقدام کنند
معاون بیمه ای سازمان تأمین اجتماعی گفت: اتباع خارجی که اکنون 
بیمه شده این سازمان و فاقد شماره اختصاصی ۱۲ رقمی فیدا هستند، 
لازم اســت برای پیشــگیری از ایجاد وقفه در ارائه خدمــات درمانی و 
ســایر حمایت های مقرر در قانون تامین اجتماعی، با مراجعه به سامانه 
اینترنتی kanoonnobat.ir و دریافت نوبت، به دفاتر خدمات اقامت و 
اشتغال اتباع خارجی مراجعه و هرچه ســریع تر در مورد انجام مراحل 
مربوط به صدور کد فیدا اقدام کنند.وی افزود: بیمه شــدن افراد جدید 
از بین اتباع خارجی که به صــورت قانونی در ایران اشــتغال دارند نیز 

مستلزم ارائه کد فراگیر اتباع خارجی است.
معاون بیمــه ای ســازمان تأمین اجتماعی همچنین گفــت: در مورد 
اخذ کد فیدا بــرای اتباع خارجی که بیمه شــده تأمین اجتماعی بوده و 
فوت کرده اند و برقراری مســتمری بازماندگان بــرای خانواده آنان نیز 
هماهنگی های لازم با مراجع ذیربط جهــت دریافت کد فیدا به صورت 
مکانیزه صورت پذیرفته و برای تخصیص شــماره اختصاصی کد فیدا 
جهت افراد فوت شده لازم است همه اســناد و مدارک هویتی مربوطه 
)گذرنامه، اقامت، مجوز اشــتغال به کار و روادید( توسط افراد خانواده 
متوفی اتباع خارجی تهیه و به شــعبه تأمین اجتماعــی ذی ربط ارائه 
شود تا پس از انجام بررسی های لازم نســبت به دریافت کد فیدا و ارائه 

خدمات قانونی به آنان اقدام شود.

مدیرکل داروخانه های هلال احمر خبر داد
وخانه های  عرضه واکسن آنفلوآنزا در دار

 هلال احمر
مدیــرکل داروخانه های هلال احمــر از امکان خریداری هر ســه نوع 

واکسن آنفلوآنزا برای مردم در داروخانه های هلال احمر خبر داد.
فراز امامی اظهار داشــت: مردم می توانند در هر ســاعت از شبانه روز با 

مراجعه به داروخانه های هلال احمر واکسن آنفلوآنزا تهیه کنند.
وی با اشــاره به اینکه هر ســه نوع واکســن ایرانی، هلندی و فرانسوی 
آنفلوآنزا در این داروخانه موجود است، افزود: قیمت این واکسن ها ۲۵۰ 

تا ۳۰۰ هزار تومان است.
امامی گفت: همه افــراد بالای ۶ ماه می توانند این واکســن ها را تزریق 
کنند اما برخی افراد مانند، ســالمندان، کادر درمــان، افراد که دارای 
نقص ایمنی، کودکان ۶ ماه تا پنج ساله، بیماران قلبی عروقی، بیماران 

دچار بیماری های تنفسی و افراد معلول در اولویت تزریق هستند.
وی تاکید کرد: فعلا محدودیتی در فروش این واکسن در داروخانه هلال 
احمر وجود ندارد و افراد می توانند با مراجعه در هر ساعتی از شبانه روز 
به داروخانه هلال احمر در خیابان طالقانی برای خود و خانواده شــان با 

ارائه کدملی واکسن را خریداری کنند.
 آنفلوآنزا یک بیماری واگیر اســت که ویروس آن باعث عفونت دستگاه 
تنفسی می شود. سردرد، تب، بی حالی، ضعف، گرفتگی بینی و سرفه از 
جمله علائم شایع آن اســت. این بیماری میان انسان و حیوان مشترک 
است و به طور معمول دوره آن سه تا چهار روز طول می کشد اما در موارد 
شدید طولانی تر می شود و ممکن است به بستری فرد بیمار منجر شود. 

در مواردی نیز شدت این بیماری به مرگ فرد منتهی می شود.

دیوار

فرمانده قرارگاه مهارت آموزی ســربازان ســتاد کل 
نیروهای مســلح اعلام کرد کــه پرداخــت وام خود 
اشــتغالی و کارآفرینی به ســربازان ماهر پس از پایان 

خدمتشان برای امسال هم اجرا خواهد شد.
ســردار محمدجواد زاده کمند، دربــاره پرداخت وام 
کارآفرینــی و خوداشــتغالی به ســربازان ماهری که 
خدمت سربازیشــان به پایان رسیده اســت، گفت:  از 
جمله هداف تشــکیل قرارگاه مهارت آموزی سربازان، 
خوشایندسازی سربازی و حمایت از اشتغال سربازان 
پس از پایان خدمت اســت. در همین راستا نیز قرارگاه 
فعالیت های مختلفی را در دســتورکار خود قرار داده 
است که یکی از این اقدامات پرداخت وام خوداشتغالی 

یا همان کارآفرینی به ســربازان ماهر پس از 
پایان خدمت است.

وی دربــاره اینکه آیا در ســال ۱۴۰۲ وامی 
برای مهــارت آمــوزی ســربازان پرداخت 
می شــود یا خیر گفت:  برای ســال ۱۴۰۲ 
هم  حتمــا این موضوع را خواهیم داشــت و 
ما الزامــات ایــن کار را انجــام می دهیم تا 

ان شاءالله این وام به سربازان ماهر پرداخت شود.
فرمانده قرارگاه مهارت آموزی ســربازان ســتاد کل 
نیروهای مسلح درباره اینکه چه زمانی روند اعطای وام 
به سربازان ماهر آغاز خواهد شــد، گفت: امیدواریم و 
در تلاشیم که از اوایل نیمه دوم ســال پرداخت  وام به 

افراد دارای شرایط آغاز شود. جزئیات و دیگر 
شرایط بهرمندی نیز همزمان با اجرای طرح 

از طریق رسانه ها اعلام خواهد شد.
زاده کمند درباره اینکه چه اعتباری در سال 
جاری برای وام ســربازان ماهر در نظر گرفته 
شده است، گفت: امســال هم از سوی دولت 
۲۰۰۰ میلیارد تومان اعتبار در این خصوص 
داریم. البته تلاش ما این اســت که از ظرفیت استان ها 
هم مانند ســال گذشــته اســتفاده کنیم تا این مبلغ 

افزایش پیدا کند. 
وی دربــاره  پرداخت وام به ســربازان ماهر در ســال 
گذشته نیز گفت:  در ســال گذشــته ۲۰۰۰ میلیارد 

تومان از ســوی دولت و ۱۰۰۰ میلیارد تومان از سوی 
اســتان ها برای وام اشتغال زایی به ســربازان ماهر در 
نظر گرفته شــد که در مجموع ۱۶ هــزار و ۳۰۰ نفر از 
این وام ها بهره مند شــدند. رقم این وام ها بین ۱۰۰ تا 
۱۵۰ میلیون تومان بود. همانطور که گفتم برای ســال 
۱۴۰۲ نیز اعتبار ۲۰۰۰ میلیارد تومانی در نظر گرفته 
شده اســت که به زودی روند ثبت درخواست و اعطای 

وام های آغاز خواهد شد.
به گفته فرمانده قرارگاه مهارت آموزی ســربازان ستاد 
کل نیروهای مســلح افرادی که در گذشــته از این وام 
بهره مند شده باشند، امکان اینکه دوباره چنین وامی را 

دریافت کنند، نخواهند داشت.

سربازی

الهه جعفرزاده  یک پزشــک می گوید: 
»سفرهای تابســتانیِ اخیر یکی از عوامل 
شــیوع بیماری هــای عفونی و انتشــار 
ویروس هــا هســتند؛ خطرِ ایــن موضوع 
زمانی بیشــتر اســت کــه در خانــواده، 
مریض بدحال یا فرد مسن با بیماری های 
زمینه ای وجود داشــته باشد و در صورت 
ابتلا به هر یک از ویروس ها تحت شــرایط 
خطرناکی قــرار بگیــرد. افــرادی که از 
سفر بازمی گردند و مشــکوک به بیماری 
هســتند، بهتر اســت ســه الی پنج روز 
خــود را قرنطینه کنند تــا ویروس حالت 
بیماری زایــی خــود را از دســت بدهد و 

علائم کاهش یابند.«
 هنوز وارد پاییز نشــده ایم، اما شواهد نشان 
می دهد تعــداد افــرادی که علائــم نظیر 
ســرماخوردگی یا آنفلوآنزا دارند، زیاد شده 
است. البته پایان تابستان و آغاز پاییز، فصل 
شــیوع بســیاری از بیماری های ویروسی 
است؛ در این مقطع از سال، برودت هوا قادر 
است سیســتم ایمنی بدن را سرکوب کند 
و میزان آســیب پذیری در برابــر عفونت ها 
را افزایش دهد. آنفلوانــزا یکی از رایج ترین 
ویروس های فصلی است که به دلیل تشابه 
علائم آن با ویروس ســرماخوردگی )راینو 
ویروس ( معمولاً اشتباه گرفته می شود. در 
شــرایط فعلی که ظهور زیرسویه جدیدی 
از ویروس کووید هم گزارش شــده، شرایط 
برای تشــخیص نــوع بیماری بــرای افراد 
سخت تر است و لازم اســت حتماً به پزشک 

مراجعه کنند.
در همیــن خصــوص دکتر مینــو محرز، 
متخصص بیماری های عفونــی، می گوید: 
»بیمارانی که اخیــراً به پزشــک مراجعه 
می کنند، اغلب دارای علائمی چون اسهال 
و تهوع شــدید، کاهش وزن غیــرارادی و 
دل درد هستند که این علائم پیش تر نشانه 
ابتلا به بیماری کرونا بود، اما در حال حاضر 
که شــیوع آنفلوانزای فصلی شــدت یافته، 
علائم فوق ممکن اســت متعلق به ویروس 
آنفلوانزا باشد یا حتی ویروس های دیگر نیز 
در این امر دخیل باشند. هرچند مواردی هم 
بوده که فرد با همیــن علائم مراجعه کرده و 
تســت کرونای او مثبت شده است. ویروس 
کووید هم چنان به قوت سابق پابرجاست و 
روزبه روز هم تغییــر می کند. اتفاق عجیبی 
نیســت که فرد با علائم ســرماخوردگی به 
پزشــک مراجعه کند، اما در نهایت متوجه 

شود مبتلا به آنفلوانزا یا کروناست.«

سفرهای تابستانی، علت شیوع 
بیماری های عفونی

با بازگشت مسافران بین المللی و داخلی به 
مبدأ، انواع و اقســام مختلفی از ویروس ها 

در حال گردش و انتشار هســتند و ابتلا به 
بیماری های عفونی در چنین شرایطی بعید 

به نظر نمی رسد.
دکتــر پیــام طبرســی، متخصــص و 
فلوشــیپ بیماری هــای عفونــی، علــت 
شــیوع بیماری هــای اخیر در کشــور را 
می دانــد  تابســتانی«  »مســافرت های 
و می گویــد: »در شــرایط فعلی با شــیوع 
دوباره بیماری هــای عفونی، به ویژه کرونا و 
آنفلوانزا، مواجه هســتیم و این شیوع ناشی 
از سفرهای تابســتانی اخیر است. بدیهی 
است که در میان جمعیت عظیم مسافران، 
افرادی به طور پنهان ناقــل ویروس بوده یا 
حتی دارای برخی علائم بیماری باشند و با 
جابه جایی از نقطه ای به نقطه دیگر ویروس 
را در سطوح گســترده منتشــر کنند؛ به 
همین دلیل اســت که ما در حــال حاضر با 
شیوع همزمان دو بیماری روبه رو هستیم؛ 

کرونا و آنفلوانزا.«
محــرز هم با اشــاره بــه اینکه ســفرهای 
تابستانی اخیر در گســترش ویروس های 
فصلی نقــش دارند، می گویــد: »خطرِ این 
موضوع زمانی بیشتر اســت که این افراد در 
خانــواده یا اطرافیان خــود، مریض بدحال 
یا فرد مســن بــا بیماری هــای زمینه ای 
داشــته باشــند؛ که در صورت ابتلا به هر 
یک از ویروس ها احتمال دارد در شــرایط 

خطرناکی قرار بگیرند.«

افراد مسن و دارای بیماری زمینه ای 
ملزم به تست کووید

افراد با بــروز علائــم بیمــاری می توانند 
کیت های تشــخیص ســریع کرونا )رپید 
تســت( را تهیه کرده و در منــزل امتحان 

کنند، اگر پاسخ تست مثبت بود، به پزشک 
مراجعــه کننــد و زیرنظــر او آزمایش ها و 
درمان های تخصصــی را انجــام دهند. به 
گفته محرز، تســت اصلی کوویــد معمولاً 
هزینه بالایی دارد و بــه همین دلیل توصیه 
می شــود افراد ابتدا از طریق رپید تســت 
برای تشــخیص ابتلا یا عدم ابتلا به ویروس 
اقدام کنند و ســپس در صورت نیاز، به فکر 

آزمایش تخصصی باشند.
طبرســی نیز در خصوص الزام تست کرونا 
می گوید: »انجام تست کووید در افراد مسن 
و دارای شرایط حســاس و کسانی که مبتلا 
بــه بیماری های زمینه ای هســتند، جهت 
تشــخیص دقیق بیماری و تجویز درســتِ 

درمان الزامی است.«

استفاده از ماسک را جدی بگیرید
بــا شــروع فصــل پاییــز و شــیوع انواع 
بیماری های عفونی و تنفسی، معمولاً اولین 
کاری که لازم اســت افراد برای پیشگیری 
از ابتلا و حتــی عدم انتقال ویــروس انجام 

دهند، استفاده از ماسک است.
 متأسفانه حدود یک ســال است که عموم 
مردم استفاده از ماســک را کنار گذاشته اند 

و مثل سابق تأکیدی بر این موضوع ندارند.
طبق اظهارات محرز، در حال حاضر ماسک 
زدن و رعایــت فاصلــه فیزیکــی تنها راه 
پیشــگیری از ابتلا به ویروس ها، به ویژه در 
اماکن شلوغ نظیر معابر، مراکز خرید، مترو و 
... است. شست وشوی مرتب دست ها و عدم 
تماس دست آلوده با اجزای صورت، به ویژه 
چشــم و دهان از دیگر اقدامات پیشگیرانه 
است. علاوه بر این موارد، تا زمانی که دمای 
هوا مطلوب و مســاعد اســت، بهتر اســت 

حداقل یــک پنجره در منــزل و محیط کار 
جهت تهویه هوا باز بماند.

این متخصص هم چنیــن اضافه می کند: 
»افــرادی کــه از ســفر بازمی گردنــد و 
مشکوک به بیماری هســتند، بهتر است 
ســه الی پنــج روز خودشــان را قرنطینه 
کنند تا ویروس حالــت بیماری زایی خود 
را از دســت بدهد و علائم کاهــش یابند. 
پس از ســپری کردن این مــدت، افراد با 
رعایت نســبی پروتکل هــا می توانند در 

جمع حاضر شوند.«

کسانی که هنوز واکسینه نشده اند، 
امسال حتماً واکسن بزنند

بنا بــه گفتــه پزشــکان و متخصصان، 
واکسن های کووید موجود در کشور، در 
برابر زیرســویه های اومیکرون مصونیت 
ندارند و تنها ســویه اصلی کرونا یا سویه 
ووهان را تحت پوشــش قرار می دهند. 
همانطور کــه دکتــر هــادی یزدانی، 
پزشــک و دکترای حرفه ای پزشــکی، 
پیش تر در گفت وگو با خبرآنلاین گفته 
بــود: »واکســن های کرونــای موجود 
در کشور در برابر زیرســویه های جدید 
کووید دیگر ایمنی زا نیســتند یا کارایی 
آنچنانــی ندارند؛ چون این واکســن ها 
در زمان خودشــان کارایی لازم را عرضه 

کرده اند.«
محرز در پاسخ به این ســؤال که آیا دریافت 
واکســن های تقویت کننده در پیشگیری از 
ابتلا به کرونا در شرایط کنونی مؤثر خواهد 
بود یا نــه، می گوید: »قاعدتاً واکســن های 
موجود دیگر قابلیت جلوگیــری از ابتلا به 
زیرسویه های جدید و ویروس های در حال 

گردش را ندارنــد؛ زیرا اگر این واکســن ها 
مؤثر بودند، ما با شیوع مجدد بیماری مواجه 
نمی شدیم. از طرفی تولید و ساخت واکسن 
جدید هم نیازمند زمان طولانی است که با 
جهش های سریع و متنوع ویروس کرونا در 
مدت زمان کوتاه چنین کاری صلاح نیست؛ 
چرا که در طی این پروســه ممکن اســت 
چندین و چند زیرســویه جدیــد نیز ظهور 

پیدا کنند.«
البته به گفته پیام طبرسی، افرادی که طی 
سه ســال گذشــته به هر دلیلی واکسینه 
نشــده اند، ملزم به دریافت واکســن  کرونا 
هســتند. او می گوید: »ضروری اســت این 
گروه از افراد تا پایان ســال جاری واکســن 
دریافت کنند تا حداقل در برابر سویه اصلی 

کووید ایمن شوند.
 این توصیه برای کسانی که پیش تر سه الی 
چهار دوز واکســن تزریق کرده اند، ضروری 
نیســت و تکرار واکســن برای آنهــا عملًا 

فایده ای ندارد.«

احتمال تشدید بیماری ها با آغاز 
سال تحصیلی

با شــروع ســال تحصیلــی و بازگشــت 
علم آمــوزان به محــل تحصیــل، احتمال 
اوج گرفتن بیماری هــا وجود دارد، از همین 
رو اصرارها بر این اســت که دانشــجویان، 
دانش آمــوزان و حتــی کادر آموزشــی، 
جزئی ترین نشــانه های بیمــاری را جدی 
بگیرند و حتی المقدور تــا حصول بهبودی 
کامل و کاهش علائم، در کلاس های درس 
حاضر نشوند تا زنجیره انتقال ویروس قطع 

شود.
پیــام طبرســی در این بــاره می گویــد: 
»هرچند ما هنوز وارد فصل ســرما و درگیر 
بیماری هــای مربوط به آن نشــده ایم، اما 
با بازگشــایی مــدارس و دانشــگاه ها این 
خطر وجود دارد که ابتلا بــه بیماری های 
تنفسی به اوج خود برســد، چرا که در این 
بازه زمانی معمولاً با شکل گیری تجمعات 
در محیط های بســته روبه رو هســتیم. به 
همیــن جهت توصیه می شــود افــراد به 
منظور پیشــگیری از ابتلا بــه بیماری، در 
اماکن عمومی و فضاهای سرپوشیده، اعم 
از کلاس درس و مترو، از ماســک استفاده 

کنند.«
مینو محــرز هم تأکیــد دارد: »اگــر افراد 
کوچکترین علائمی از بیماری و کســالت را 
در خود مشاهده کردند، بهتر است از رفتن 
به محل کار و تحصیل اجتناب کنند و تحت 
درمان قــرار بگیرند. والدیــن نیز موظفند 
بیش از پیش بر وضعیت بهداشت و شرایط 
ســلامتی فرزندان محصل خــود نظارت 

داشته باشند.«

خریــدار  رئیــس کمیتــه امــداد امام 
خمینی)ره( از کاهــش ۱۵ درصدی هزینه 
فرانشــیز بیمه درمانی برای بیماران صعب 
العلاج خبر داد و گفت: اکنون هزینه بستری 

و درمان این بیماران رایگان شده است.
سیدمرتضی بختیاری اظهار داشت: اکنون 
همه مددجویان کمیتــه امداد امام خمینی 
)ره( تحت پوشــش بیمه سلامت ایران قرار 
دارند که به حدود پنج میلیون نفر می رسند 
و سهم تعهدات سازمان بیمه سلامت برای 
فرانشــیز خدمات ســرپایی در همه مراکز 
۸۵ درصد اســت در حالی کــه پیش از این 

۷۰ درصد بود.
وی یادآور شــد: سال گذشــته در شورای 
عالی بهداشــت مصوبه گرفتیم و در دولت 
تصویب شــد تا فرانشــیز درمــان بیماران 
سرپایی به ۱۵ درصد کاهش یابد و بیماران 
بســتری و صعب العلاج نیز رایــگان درمان 
شوند که در سال جاری این مصوبه اجرایی 

شده است.
رئیس کمیته امداد امام خمینی )ره( درباره 
درمان رایگان مددجویان تاکید کرد: البته 

تلاش می کنیم هزینه های جانبی درمان و 
بستری هم برای مددجویان رایگان شود که  
با همکاری دولت و وزارت بهداشت در حال 

پیگیری است.
۷۹ هــزار و ۶۹۷ نفــر از مددجویان تحت 
پوشــش کمیته امداد امــام خمینی )ره( 
از بیماری هــای خــاص و صعب العلاج رنج 

می برند
بختیاری اظهار داشــت: ۷۹ هزار و ۶۹۷ نفر 
از مددجویان تحت پوشــش کمیته امداد 
امام خمینــی )ره( از بیماری های خاص و 
صعب العلاج رنج می برند کــه از این تعداد 
هفت هزار و ۶۸۵ نفر جــزو بیماران خاص 
شــامل بیماری هــای ام اس، هموفیلــی، 

تالاسمی، دیالیزی و پیوندی هستند.
وی افزود: ۷۲ هزار و ۱۲ بیمار صعب العلاج 
نیز از خدمات حمایتی کمیتــه امداد امام 
خمینــی )ره( بهره مند هســتند که همه 
خدمات بیماران صعب العلاج و خاص تحت 
پوشــش این نهاد با اولویت ارائه خدمات به 

صورت رایگان ارائه می شود.
رئیس کمیته امداد امام خمینی )ره( اضافه 

کرد: ایــن خدمات در ســرفصل های کلی 
خدمات پاراکلینیک، فرانشیز و مابه التفاوت 
خدمات بیمه ای، خدمات غیــر تعهد بیمه 
پایــه، دارو و تجهیــزات، خدمــات جانبی 

درمان و لوازم مصرفی دسته بندی می شود.
بختیاری افزود: کمک هزینــه خرید انواع 
تجهیــزات درمانی کپســول اکســیژن و 
دســتگاه اکسیژن ســاز دســتگاه تنفس 
تجهیــزات  و  )ونتیلاتــور(  مصنوعــی 
توانبخشــی اعضای مصنوعی، عصا، تشک، 
تخــت و دندانپزشــکی از دیگــر خدمات 
کمیته امــداد امام خمینــی )ره( در حوزه 

بیماران خاص و صعب العلاج است.

بیمــاران  موضــوع  در   ۱۴۰۱ ســال 
صعب العــلاج، مجلس شــورای اســلامی 
موضوع تشکیل صندوق حمایت از بیماران 
صعب العلاج زیــر نظر وزارت بهداشــت و 
ســازمان بیمه ســلامت را تصویب کرد تا 
خدماتی کــه بیمه پایه و تکمیلی پوشــش 
نمی دهند را دربرگیــرد. از همین رو برای 
تســهیل عضویت مددجویان مشــمول در 

صندوق حمایت از بیمــاران صعب العلاج، 
اقدامات لازم انجام شده اســت تا خدمات 
بهتری متناسب با ضوابط و مقررات دریافت 

کنند.
بــه جــز ظرفیت هایــی کــه دولــت در 
ســازمان های بیمه گر برای کمــک به این 
بیماران درنظر گرفته اســت، کمیته امداد 

امام خمینــی )ره( به همراه شــورای عالی 
بیمه، فرانشیز بســتری مددجویان کمیته 
امداد را با نظام ارجاع رایگان و خدمات دارو و 
لوازم مصرفی سهم بیمار را در مراکز دولتی 
بــرای همه مددجویــان کمیته امــداد در 
تعهدات ســازمان بیمه سلامت لحاظ کرده 

است.

جزئیات پرداخت وام به سربازان ماهر در سال ۱۴۰۲
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افتتاح چهار پردیس و افزایش ۱۹ سالن 
سینمایی در تهران

 معاون توســعه فناوری و مطالعات ســازمان ســینمایی گفت: علاوه 
بر برگزاری رویداد ملی جشــن مهر ســینمای ایــران، همزمان با ماه 
ربیع الاول و مهرماه، چهار پردیس ســینمایی با ظرفیت ۱۹ ســالن در 

مناطق مختلف پایتخت افتتاح خواهد شد.
به گزارش روابط عمومی جشن مهر ســینمای ایران، قادر آشنا با اعلام 
این خبر اظهارداشت: پردیس »مرداس« با پنج سالن سینما سوم مهر 
ماه، پردیس »کوثر« با سه سالن ســینما ۱۰ مهرماه، پردیس »رزمال« 
با هفت ســالن ســینما ۱۷ مهرماه و پردیس »زیما مال« با چهار سالن 
سینما در ۲۴ مهرماه با حضور مدیران ارشد سینمایی افتتاح می شوند 

و به چرخه سینماهای فعال کشور اضافه خواهند شد.
وی یکــی از اولویت های ســازمان ســینمایی را اجــرای طرح های 
زیرســاختی در حوزه توســعه ســینما در سراسر کشــور عنوان کرد 
و گفت: همه تلاش ســازمان سینمایی توســعه ضریب نفوذ سینما در 
مناطق مختلف کشور است. نهضت سالن ســازی سینما از ابتدای روی 
کار آمدن دولت ســیزدهم در بخش های مختلف بــا جدیت پیگیری 
شده و خوشبختانه نتایج بســیار چشــمگیری نیر در زمینه ساخت و 

بهره برداری سالن سینما در دو سال گذشته در پی داشته است.
آشــنا با اشــاره به فعالیت معاونــت مطالعــات و فناوری ســازمان 
ســینمایی افزود: در کنار ماموریت های مختلف ایــن معاونت از جمله 
رویدادهای مهم جشن مهر ســینمای ایران، جایزه پژوهش و جشنواره 
آموزشگاه های سینمایی، در حوزه مدیریت امور سینماها و پشتیبانی 
ساخت و ســاز و مراکز پشــتیبانی هم در چارچوب وظایف سازمانی ما 
تعریف شده است.معاون توسعه فناوری و مطالعات سازمان سینمایی 
بیان کرد: در زمان حاضر، ۳۶۶ ســینما و مجموعه سینمایی در کشور 
فعالیت دارند که نسبت به دولت گذشته بیش از ۳۰ درصد رشد داشته 
است. همچنین ۷۵۰ سالن نمایش در کشور در حال حاضر وجود دارد 
که امید است بتوانیم تا پایان سال ۱۴۰۲ حداقل، یکصد سالن دیگر به 

این تعداد اضافه کنیم.
به گفته وی، برگزاری جشن مهر سینمای ایران به عنوان ره آورد دولت 
سینمایی ســیزدهم در راســتای عدالت فرهنگی و نگاه برابر به همه 
ظرفیت های ملی کمک خواهد کرد تا جریان حمایت از صنعت سینما 

هم به طور جدی تری در کشور دنبال شود.
»جشن ملی مهر سینمای ایران« به دبیری قادر آشنا و زیر نظر معاونت 
مطالعات و فناوری ســینمایی از ۲۶ شهریورتا ۱۰ مهرماه در استان ها و 

۱۴ مهرماه در تهران برگزار می شود.

ود »شهربانو« به کلمبیا می ر
 فیلم سینمایی »شهربانو« ســاخته مریم بحرالعلومی به بخش مسابقه 

زنان فیلمساز جشنواره بین المللی کلمبیا راه یافت.
به گزارش مشــاور رســانه ای پروژه، فیلم ســینمایی »شــهربانو« به 
کارگردانی مریــم بحرالعلومی که در جشــنواره های بســیاری مورد 
تحســین و توجه بوده اســت، این  بار به بخش مســابقه زنان فیلمساز 

جشنواره بین المللی Violeta Film Festival )VFF( راه یافت.

این جشــنواره از ۲۸ نوامبر تا ششم دســامبر در شــهرهای بوگوتا و 
کارتاخنای کشور کلمبیا با هدف کاهش شــکاف های جنسیتی، آغاز 
به کار می کند و قصد دارد ســالانه زنان و مردانی را در صنعت ســینما 
معرفی کند که خود را متعهد به تغییــر روایت ها و اقداماتی برای امکان 

مشارکت بیشتر زنان می دانند.
»شــهربانو« فیلمــی اجتماعی و زنانه به شــمار می رود کــه با عنوان 
انگلیســی »Lady of the City« به معنای بانوی شهر، تاکنون جوایز 
بین المللی متعددی را در رشــته های کارگردانی، فیلمنامه، بازیگری 
و بهترین فیلم دریافت کرده است.فرشته صدرعرفایی، بهناز جعفری، 
گلاره عباسی، سامان صفاری، محمد ولی زادگان، علی کیان ارثی، ترنم 
کاظمی و بهرنگ علوی، باحضور یوســف تیمــوری و صدای افتخاری 

مه لقا باقری، بازیگران این فیلم هستند.
عوامل سازنده عبارتند از: کارگردان و مجری  طرح: مریم بحرالعلومی، 
مدیر فیلمبــرداری: مســعود امینی تیرانی، مدیر صدابــرداری: علی 
کیان ارثی، طراحــی و ترکیب صــدا: محمود موســوی نژاد، تدوین: 
ســینا گنجوی، نویســنده: پژمــان تیمورتاش، طــراح صحنه: بابک 
کریمی طاری، طراح لباس: فرحناز نادری، طــراح گریم: امید گلزاده، 
آهنگســاز: امیریل ارجمند، اصلاح رنگ: سامان مجدوفایی، برنامه ریز: 
حبیب قلی زاده، دســتیار اول کارگردان: مجید مافی، منشــی صحنه: 
فرشته حجازی، عکاس: پویان بحق، مشــاور رسانه ای: مریم قربانی نیا، 
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سینمایی فارابی، پخش بین الملل: بحرفیلم.

بازیگر فیلم »آپولو 13«؛
ود تام هنکس دوباره به فضا می ر

تام هنکس برای نوشــتن و روایت نمایشگاه فضایی چندجانبه در لندن 
همکاری می کند.

به نقل از ددلاین، تام هنکس بازیگر برنده ۲ جایزه اســکار نویســنده و 
راوی یک نمایشــگاه هنری در لندن دربــاره ماجراهای ماموریت های 
فضایی آپولو، می شــود. هنکس محتوای این نمایشگاه را که در »لایت 
روم« لندن برپا خواهد شد با همکاری کریستوفر رایلی نویسنده ای که 

۲ بار نامزدی بفتا را کسب کرده است، خواهد نوشت.
این نمایشــگاه با عنوان »مون واکرز« توســط تیم »پروداکشــنز ۵۹ 
« کارگردانی و طراحی می شــود که پیش از ایــن پروژه هایی با همین 
موضوع را شکل داده بود.در این نمایشــگاه فیلم های اصلی ناسا از فرود 
انسان بر کره ماه و تصاویری از کتاب عکاســی کلاسیک اندی ساندرز، 
که به عنوان مشــاور تهیه کننده در این پروژه حضور دارد، نمایش داده 
می شــود. هنکس همچنین با فضانوردان برنامه »آرتمیس« ناسا برای 
نمایشــگاه مصاحبه خواهد کرد.بازیگر فارســت گامپ در فیلم »آپولو 
۱۳« اثر ران هاوارد در ســال ۱۹۹۵ که ۹ نامزدی اســکار کسب کرد، 
نقش اصلی را برعهده داشت. وی همچنین در هیات مدیره انجمن ملی 
فضایی هم خدمت می کند و توســط بنیاد فضایی تجلیل شــده است. 
هنکس ســال ۱۹۹۸ مینی ســریالی با عنوان »از زمین تا ماه« را برای 
اچ بی او تولید کرد و در نوشتن متن فیلم سه بعدی »راه رفتن روی ماه« 

همکاری کرد.
هنکس گفت: وقتی داشــتن بزرگ می شدم انســان برای اولین بار به 
ماه  رفت، ماموریت های آپولو من را متحیر می کــرد و آرزو می کردم با 
فضانوردان سفر کنم و بعد این شــانس را پیدا کردم تا در چندین پروژه 

که نشان دهنده مقیاس نفس گیر رفتن به ماه بودند، همکاری کنم.

قاب

زهرا منصوری  جلیل شعبانی تهیه کننده 
ســینما ضمن اشــاره به خاطرات خود از 
سال ها فعالیت در انجمن سینمای جوانان 
از تأثیرگــذاری ایــن انجمــن در کشــف 
استعدادهای فیلمسازی در سینمای ایران 

گفت.
جلیل شعبانی تهیه کننده ســینما که این 
روزها فیلم سینمایی »سرهنگ ثریا« را در 
نوبت اکران عمومی دارد، درباره ســال های 
ابتدایــی ورود خود به عرصه فیلمســازی 
گفت: من در مقطعی با آقای کیارستمی کار 
می کردم و آن زمان دانشجو بودم. یادم است 
سال اول دانشکده ســینما و تئاتر بودم که 
یکی از دوستانم گفت آقای کیارستمی قرار 
است فیلم »زندگی و دیگر هیچ« را بسازد و 
من گرایش به حرفه فیلمبرداری داشتم. با 
آقای پایور نزد او رفتم و قرار بر همکاری شد. 
با مینی بوسی به ســمت رودبار رفتیم و در 
کانکس های زلزله زدگان ماندیم و مدتی هر 
روز آنجا کار کردیــم. تجربه خوبی برای من 
در کنار آقای کیارستمی ثبت شد. به نظرم 
او یک فیلمســاز تجربه گرا بود. متأســفانه 
بعد از آن دیگر فرصــت همکاری چندانی با 
او دست نداد چون بعد از مدتی به سینمای 
جوان و ســینمای تجربی رفتــم و درگیر 

پایان نامه ام شدم.
وی با اشــاره به همکاری با انجمن سینمای 
جوانــان ایران مطــرح کــرد: در همه این 
ســال ها، ارتباطم را با فیلمســازان جوان و 
انجمن سینمای جوانان ایران حفظ کردم. 
برای مثال در شورای فیلمنامه و تولید مرکز 
گسترش ســینمای تجربی و نیمه حرفه ای 
حضور داشتم. یادم اســت فرهاد مهران فر 
آنجا فیلم ســاخت. خیلــی از کارگردانان 
امروز فیلم های اول خود را آنجا ســاختند از 
جمله نادر مقدس که اتفاقــاً من فیلمبردار 
کارش بــودم. در واقــع همه ما بــه نوعی 
ســعی می کردیم فراتر از ســینمای جوان، 
ســینما را تجربه کنیم. خیلی از کســانی 
که در دانشــکده ســینما تئاتر و دانشکده 
صداوسیما دوره و آموزش دیده بودند، وقتی 
به ســینمای تجربی طرح می دادند، سعی 

می کردیم امکاناتی بگیرند و فیلم بسازند.
این تهیه کننده ســینما گفت: به تدریج در 
دورانی کــه من انجمن بودم، از فاز هشــت 
میلی متری، وارد فاز ۳۵ میلی متری شدیم 
و ســعی می کردیم یک پله بالاتر برویم و با 
امکانات بیشتری فیلم بسازیم. بعد از پایان 
تحصیل پیشــنهاد شد به ســینمای جوان 
بروم که مقارن بود بــا دوران مدیریت آقای 
صوفی و ســال ۷۵ هم به عنــوان قائم مقام 
وی معرفی شــدم. در آن دوران برای اولین 
بار در انجمن، فیلم کوتــاه ۳۵ میلی متری 

و دوران  پرتلاطــم  کار کردیــم. دوران 
گــذار از فیلمســازی ۸ میلی متــری بود. 
لابراتوارهای ایرانی دیگــر روی این فیلم ها 
کار نمی کردند. حتی دوران ۱۶ میلی متری 
نیز داشت تمام می شد و فرم دیگری در حال 

راه اندازی بود.

دورانی که فیلمسازی در شهرستان ها 
رونق گرفت

شــعبانی درباره اوضاع فعالیــت انجمن در 
شهرســتان ها هم گفت: برای شهرستان ها 
و  میکســر  و  ویدئویــی  دوربین هــای 
دســتگاه های ویدئــو تهیــه می کردیم تا 
راحت تــر ســینمایی کار کننــد و فرآیند 
فیلمسازی سرعت بیشــتری بگیرد. نتیجه 
بخش هم بود زیرا در دوره سیزدهم که دبیر 
بخش فیلم جشــنواره بودم، تعــداد آثار به 
یکباره بسیار زیاد شد زیرا امکانات ویدئویی 
در شهرســتان ها رواج یافتــه و تجربه های 

فیلمسازی رونق گرفته بود.
تهیه کننده »ســرهنگ ثریا« با اشــاره به 
مدیران اثرگــذار آن دوره و کســانی که در 
ســینمای جوان ریل گذاری کردند، عنوان 
کــرد: نمی توانیــم از آقای بهشــتی و انوار 
به عنوان کسانی که در شکل گیری سینمای 
بعد از انقلاب تأثیر داشــتند نــام نبریم اما 
بعــد از آن در دوره ای که دبیــر بخش فیلم 
جشــنواره تهران بودم، آقــای ضرغامی در 
سازمان ســینمایی وزارت ارشــاد بودند. 
آقایان کاسه ســاز، محمد آفریــده، محمد 
صوفــی و … زحمــات زیادی بــرای فیلم 
کوتاه در آن دوران کشــیدند. به ویژه آقای 
آفریده جوانان زیادی را در ســینمای کوتاه 

هدایت کرد و مجموعاً همه دســت به دست 
هم دادند تا خروجی های قابلی در انجمن و 
مرکز گسترش داشته باشیم و کارگردانانی 
تربیــت شــوند که بخــش مهمــی از آثار 
تلویزیونی و ســینمایی بعــد از آن را تولید 

کنند.
وی افزود: همچنین باید بــه آقایان صانعی 
مقدم و محمدمهدی عسگرپور اشاره کنم. 
آقای عســگرپور از معدود افرادی بود که به 
دنبال تربیت فیلمسازان بود. چه زمانی که 
در تلویزیون بود و چه در فارابی و … همواره 
امکانات زیادی در اختیار جوان ها گذاشت 

تا راحت تر فیلمشان را بسازند.
 همچنیــن آقــای صدرعاملــی نیــز بــه 
فیلمســازان جوان کمک زیادی می کردند. 
به طور کلی در حــوزه اقدامــات این افراد 
نمی توان ارزش کارهــای یکی را بر دیگری 
برتر دانست بلکه این افراد و اقداماتشان همه 
نظیر یک زنجیره به یکدیگر متصل هستند. 
چنانچه آقای صانعی مقدم سال های زیادی 
در انجمن مسئولیت داشتند و بقیه مدیران 

نیز خدمات زیادی را ارائه کردند.
شــعبانی با اشــاره به دوره جدید مدیریت 
انجمن ســینمای جوانــان افــزود: آقای 
آذرپندار نیز در این مــدت عملکرد خیلی 
خوبی داشته اند. در واقع انجمن و مدیرانش 
در این ســال ها روندی را طــی کرده اند و 
نمی توانیم صرفاً یک پایه گذار برای انجمن 
یا جشــنواره در نظر بگیریم امــا به فراخور 
هــر دوران اینکه چه امکانــات و بودجه ای 
در اختیار یک مدیر قــرار می گیرد، اهمیت 
زیــادی دارد. ممکن اســت یــک مدیر در 
برهه ای مسئولیت انجمن را برعهده بگیرد 

اما بودجه کافــی برای اجــرای طرح های 
خود نداشــته باشد، شــرایط جامعه نیز در 
افت و خیز باشــد و او نتوانــد از قابلیت های 
مدیریتــی اش به خوبــی اســتفاده کند یا 

برعکس.

عملکرد هر مدیر را باید نسبت به دوره 
خودش بررسی کرد

وی افزود: بنابرایــن عملکرد هر مدیر را باید 
در دوره خودش بررســی و دربــاره آزادی 
عمل آن ها و بودجه در اختیارشــان در هر 
دوره صحبــت کنیم. به نظرم هرکســی در 
این ســال ها چیزی به انجمــن اضافه کرد. 
برای مثــال در دوران آقــای صوفی که من 
هم در انجمن مسئولیت داشتم، بودجه ای 
بــه شهرســتان ها دادیم تا از فیلم هشــت 
میلی متری عبور کنند. همچنین در دوران 
آقای صانعــی مقدم کارهــای خوبی انجام 
شــد. آقای آفریده تولید را رونق بخشــید 
و فیلمســازان جــوان در دوره مدیریتش 
آزادی عمــل زیــادی داشــتند. امکانات 
ویدئویی در دوران آقــای صوفی جایگزین 
امکانات هشــت میلی متری شد. همچنین 
فیلمســازی ۱۶ میلی متری به دلیل تعامل 
خوبی که با آقای ضرغامی در ارشاد صورت 
می گرفت، رونــق گرفت و چنــد فیلم ۱۶ 
میلی متری در این دوران ســاخته شد که 
قبلًا کمتر انجام می شــد، این اتفاق رخ داد 
تا فیلمســازان جوان بتواننــد زودتر وارد 

سینمای حرفه ای شوند.
تهیه کننــده »منصور« اظهــار کرد: همه 
مدیران زحمات زیادی کشــیدند تا انجمن 
سینمای جوانان ایران همچنان باقی بماند 

اما این نهاد به هــر حال افت و خیزهایی هم 
داشته و توجه به آن گاهی کم و گاهی زیاد 
شده است، مثلًا در دوره ای قرار بود انجمن 
با مرکز گسترش ادغام شود. گاهی به سمت 
این حرکت شــد که انجمن بایــد فقط امر 
آموزش را در پیش بگیــرد و در دوره هایی 
مســئولیت آن را در حوزه تولید پررنگ تر 
دیدند، البته من به شــخصه عقیده داشتم 
انجمن علاوه بر آموزش باید بیشــتر امکان 
تجربه کــردن را برای جوانــان فراهم کند. 
بنابراین تصور من این اســت همه کسانی 
که مدیریت انجمن را برعهده داشــتند یا 
در مقام دبیر جشــنواره فیلم کوتاه تهران 
فعالیت کردند هر یــک به نوبه خود زحمت 
کشیده اند و اگرچه همیشه نقدهایی مطرح 
می شــود اما در مجموع عملکــرد خوبی را 
می توان برای انجمن سینمای جوانان ایران 
قائل بود زیرا بســیاری از فیلمسازانی که به 
اصطلاح در سینما ریشه دارند ابتدا کارشان 
را از انجمن شروع و بعدتر سرمایه گذار پیدا 

کردند.
شعبانی در ادامه گفت: من وقتی به انجمن 
آمدم ۲۶ سالم بود و الان نیز حدود ۲۷ سال 
از آن زمان می گــذرد. دبیــری فیلم دوره 
سیزدهم باعث شــد جدی تر به سینما نگاه 
کنم و وارد فضای حرفه ای تر ســینما شوم. 
وقتی از دانشکده سینما تئاتر فارغ التحصیل 
می شــدم ســابقه ای در مرکز گســترش 
ســینمای تجربی و نیمه حرفه ای داشتم. 
از من خواســتند مدیر تولید انجمن شــوم 
قبلًا زحمات زیــادی در دوران آقای آفریده 
انجام شــده بود اما در مقطعی کــه من به 
انجمن آمدم تاکید بر این بود که بیشــتر به 
بچه های شهرســتان ها بپردازیم. بنابراین 
به استعدادهای فیلمســازی در شهرستان 
توجه ویــژه کردیــم، هر ماه به ســفرهای 
اســتانی می رفتیــم و بــه دنبال کشــف 

استعدادها بودیم.
وی یادآور شــد: به دنبال این تاکید حضور 
فیلمسازانی از شهرســتان ها در جشنواره 
بیشتر شد و در دوره ســیزدهم این تفاوت 
محسوس را نســبت به دوره های قبل حس 
کردیم. ورکشــاپ های مفیدی برای بچه ها 
برگزار شد و در شــرایطی که فضای مجازی 
در کار نبود و تنها کتــب معدودی در حوزه 
ســینما چاپ شــده بودند، هنرجویان این 
دوره هــا را غنیمت می دانســتند. به تهران 
می آمدند و از نزدیک با اســتادان ســینما 
تعامل می کردند. چاره اندیشی برای گذار از 
سینمای هشت میلی متری نیز همین دوره 
صورت گرفت. هرچند تا دهه ۷۰ همچنان 
همه ســینمای جوان را با فیلم هشت میلی 

متری می شناختند.

فیلم »مرز ســبز« که با انتقاد شــدید از نگرش دولت 
لهســتان به پناهندگان ســاخته شــده اما بــا وجود 
حمله اعضای دولت این کشور، در ســینماها لهستان 
اکران شده است. فیلم ســینمایی »مرز سبز« ساخته 
»آگنیشــکا هولاند« کارگردان مشــهور لهســتانی 
ماه گذشــته جایزه ویژه هیات داوران جشــنواره ونیز 
دریافت کرد، فیلمی که داســتان یک خانواده سوری 
را روایت مــی کند که در ســال ۲۰۲۱ قصــد دارند از 
طریق مرز بلاروس و لهســتان به اروپا برســند و مورد 
رفتار وحشــیانه ای که توســط مرزبانان لهستانی قرار 
می گیرند.»زبیگنیو زیوبرو« وزیر دادگستری لهستان 
این فیلم را با یک فیلم تبلیغاتی نازی مقایســه کرد که 

لهســتانی ها را راهزن و قاتل نشان می دهد، 
علی رغم اینکه اعتراف کرد که آن را تماشــا 
نکرده اســت. »بلاژی پوبوژی« معاون وزیر 
کشور نیز این فیلم را یک افترای نفرت انگیز 
خواند که برای دولت لهســتان و لهستانی ها 
مضر است«. »آگنیشــکا هولاند« کارگران 
این فیلــم در یــک مصاحبــه تلفنی ضمن 

اشــاره به این که واکنش شــدید دولــت او را غافلگیر 
کرده اســت، گفت: »انتظار امواج نفــرت و تبلیغات و 
انکار را داشــتم، اما به جای امواج، با ســونامی رو به رو 
شدیم. من انتظار نداشــتم ظرف چند روز، سه یا چهار 
بار، وزرای دادگســتری کشــور، رئیس جمهور کشور 

و بســیاری دیگر به من تا این حــد از نفرت و 
تجاوز حملــه کنند«. »هولانــد« همچنین 
گفت که احساس می کند موضوع مهاجرت 
یکی از مهــم تریــن چالش ها بــرای آینده 
اروپا و جهان اســت و خشــم  دولت از تبدیل 
شدن لهستان به مســیر مهاجرت در دو سال 
گذشته، انگیزه ســاخت این فیلم بوده است. 
»مرز سبز« وضعیت اسفناک مهاجران از شمال آفریقا 
و خاورمیانه را به تصویر می کشــد که فریفته تبلیغاتی 
شده اند که وعده عبور آســان به اتحادیه اروپا از طریق 
مرز بلاروس و لهستان را می دهند. این مهاجران بازیچه 
دولت لهســتان می شــوند و در جنگل های باتلاقی و 

خطرناک میان لهســتان و بلاروس، با گرســنگی رها 
می شــوند.»هولاند« پیــش از این در جشــنواره ونیز 
درباره این فیلم گفته بود: »این یــک منطقه ممنوعه، 
یک منطقه ترس و یک منطقه مردگان اســت. وضعیت 
برای آینده اروپا بســیار خطرناک اســت، زیرا اگر این 
خشــونت را به عنوان پاســخی به مشــکلات سیاسی 
بپذیریم، اگر حقوق انسان ها را فقط به خاطر غیرقانونی 
یا ســیاه بودن یا هر چیز دیگری فرامــوش کنیم، قدم 
بعدی برای کشــتن آنها خواهد بود. من سه فیلم درباره 
هولوکاست ساختم )اروپا اروپا، در تاریکی، آقای جونز( 
و می دانم چقدر آسان اســت که از نقطه ای بی بازگشت 
عبور کنیم، جایی که خشونت فقط چند برابر می شود. 

فیلم

حمله دولت لهستان به فیلم برنده جشنواره ونیز

ود برگرد ویش؛ لطفا ز احمدرضا در
خریدار  احمدرضا درویــش؛ کارگردان 
تثبیت شــده ســینمای ایران درحالی طی 
یک دهه اخیر، فعالیت ســینمایی نداشته 
که این خانه نشــینی، نه به سود طرفداران 
سبک اجرایی اوســت و نه به نفع سینمای 

ملی ما.
 احمدرضا درویش، از همان ســال هایی که 
کانی مانگا را نوشت و با اقبال عمومی مواجه 
شــد و ســپس با آخرین پرواز، نخســتین 
ساخته بلند ســینمایی خود را کارگردانی 
کــرد، شــخصیتی آرام، کاردان و متیــن 
داشــت؛ درســت مانند امروز کــه ترجیح 
می دهد به جــای اعتراض، در گوشــه ای 
بنشــیند، دور کارهای پــروژه ه ای را خط 
بکشــد و برای خود بنویســد و اگر فرصتی 

شد، آن نوشته ها را به فیلم تبدیل کند.
درویــش نمونه بارز هنرمندانی اســت که 
در طول حدود ۴ دهه، به دور از حواشــی، 
در همــان جریانی کــه آغاز کــرده بود، 
دغدغه مند ساخت و به دور از قضاوت، تنها 
در پی طرح مساله و تشریح وضعیت برآمد 
و حتی در غائله ای که برای فیلم رستاخیز 
او بــه وجود آمد، در گوشــه ای ایســتاد و 
تنهــا نظاره گر شــد و هیــچ گاه در آتش 
حاشیه سازانی که قصد ماهی گرفتن از آب 

گل آلود را داشتند، ندمید.
درویش در اواخر دهــه ۶۰ با ۳ فیلم آخرین 
پرواز، ابلیس و آذرخش، یک شروع خوب را 
در ســینمای دفاع مقدس تجربه کرد. البته 
که این شروع، زیر سایه ســنگین بزرگانی 
چون ملاقلی پور و حاتمی کیا، چندان درک 
نشد اما برند درویش، در سال ۷۳ و با کیمیا، 
در سینمای ایران ثبت شد. فیلمی که نوعی 
تلاش بــرای ورود به روایت گــری جدید از 
سینمای کلاسیک دفاع مقدس تلقی شد و 
توانست به مدد غلظت داستانی بالا و تطابق 
با آرمان های جامعه به جای مانده از جنگ؛ 
نظر مخاطبان و منتقدان بسیاری را به خود 

جلب کند.
اهمیت کیمیا از آن منظر است که درویش 
با این فیلــم، خیلی زودتــر از ملاقلی پور و 
حاتمی کیا، دوربینش را متوجه جامعه روز 
ایــران و ترکش های فرهنگــی و اجتماعی 
جنگ بر پیکــره آنهایی که از این حماســه 
باقی ماندنــد، کرد. درواقع پوســت اندازی 
ســینمای جنگ در دهه ۷۰، بــا این فیلم 
درویش آغاز و بعدها در آثــار حاتمی کیا و 

ملاقلی پور متجلی شد.
ســرزمین خورشــید اگرچه تاحدودی با 
همان فرمول روایی کیمیــا جلوی دوربین 

رفت امــا بیشــتر، ادای دیــن درویش به 
خرمشــهر و آبادان بود؛ فیلمــی که اگرچه 
موفقیت خیره کننده کیمیا را به خود ندید 
اما درویش را بــه یکــی از قطب های مهم 

سینمای جنگ تبدیل کرد.
۳ سال بعد از ســرزمن خورشید، درویش، 
متولد ماه مهر را می سازد. فیلمی صریح که 
می توان آن را دنباله ای معنادار برای کیمیا 
دانســت. چگالی صراحت این فیلم بیشتر 
بود و البته واکنش هــای متفاوتی را هم به 
خود دید. فیلم، مطابق با شرایط روز جامعه 

مطرح شد و به نوعی فرزند زمانه اش بود.
دوئل اما بــرگ برنده کارنامــه درویش و 
یکــی از بیگ پروداکشــن های مهم تاریخ 
ســینمای ماســت که با اقبال گسترده ای 
مواجه شد. درویش برای این فیلم، ۴ سال 
عمر گذاشــت و فیلمنامــه ای محکم را بر 
مبنای اصول فنی مطابق با استانداردهای 
جهانی جلــوی دوربین برد. دوئــل، تراز 
حرفه ای درویش را به عنــوان کارگردانی 
بزرگ، ارتقا داد و ثابــت کرد که وی چقدر 
خوب می تواند کارگردانی برای پروژه های 

بزرگ باشد.
این مسیر اما با رســتاخیز امتداد پیدا کرد. 
فیلمی که ۸ ســال از وقت درویش را گرفت 

و به یکی از بزرگ ترین پروژه های سینمایی 
قرن کشــور تبدیل شــد. البته کــه فیلم 
علیرغم استقبالی که از آن در جشنواره فجر 
صورت گرفت و با دریافت ۸ سیمرغ، جوایز 
جشــنواره ســی ودوم را درو کرد اما درگیر 
حواشی فرامتن شد و متاســفانه نتوانست 

هم تراز با پتانسیل خود دیده شود.
این یک دهه آخر، دهه سکوت درویش بود. 
البته که این کارگردان، چندان علاقه ای به 
دیده شــدن ندارد اما عملکرد خوب او طی 
یک دهه اخیر سبب شــد تا شدت حواشی 

رستاخیز، از آن چه که بود، بیشتر نشود.
احمدرضا درویش، کارگردان تثبیت شــده 

سینمای کشورمان اســت که در تمام این 
ســال ها، با عقلانیت پیش رفــت و اکنون 
به درجــه ای از محبوبیــت و تاثیرگذاری 
رســیده که هر اثر او، حکم یک اتفاق بزرگ 
را در ســینمای ایران دارد. حال باید منتظر 
باشیم و بینیم که آیا مرد پروژه های بزرگ، 
برای سومین بار پس از دوئل و رستاخیز، به 
سراغ یک بیگ پروداکشن دیگر خواهد رفت 
یا مسیر دیگری را ادامه می دهد. قدرمسلم 
آن که خانه نشــینی این سال های درویش، 
نه به نفع دوســت داران اوســت و نه به نفع 

سینمای ایران.
کارگردان محبوب سینما، زود برگرد.
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رییس فدراســیون تکواندو با اشــاره بــه اینکه تمام 
تکوانــدوکاران ایران شــانس مــدال دارنــد، گفت: 

متاسفانه امروز در بخش مردان، داوری به ما ظلم کرد.
هادی ســاعی پس از کســب مدال برنز توسط مرجان 
سلحشــوری، اظهار کرد: مدال خوبی به دست آوردیم 
اما امروز در بخش مردان داوری به ما ظلم کرد. مرجان 
سلحشــور بازیکن خوب و توانمندی به ویژه در بخش 
استاندارد اســت ولی در بخش ابداعی ضعیف تر بوده و 

در این بخش چند اشتباه بد انجام داد.
وی با ابراز نارضایتی از عملکرد داوران این دوره، گفت: 
به نظر می رســد جدول مســابقه »زنده دل« طوری 
برنامه ریزی شــده بود که پســر ما بالا نیاید. تا قبل از 

شروع مسابقه ســه بار جدول را تغییر دادند. 
ما اعتراض کردیم و حتی بخش فدراســیون 

به این مساله واکنش نشان داد.
رییس فدراســیون تکوانــدو افــزود: نامه 
اعتراضی به اتحادیه آســیا نوشتیم و از آن ها 
توضیح خواستیم. یک بار گفتند بازیکن هند 
جابه جا شــده و یک بار هــم گفتند به خاطر 

تغیر رنکینگ بوده اســت ولی هیچ کدام از این مسائل 
توجیه قابل قبولی نیســتند و متاســفانه داوری اصلا 

خوب نبود.
ساعی دلیل این ناداوری ها را عدم حضورش در دهکده 
دانســت و اظهار کرد: چــون من و سرپرســت تیم در 

دهکده نیســتیم این مساله دردسرساز شده 
است. متاســفانه نتوانســتیم در تکنیکال 

میتینگ )جلسه فنی( شرکت کنیم.
 وی در خصوص نگرانی از تکــرار ناداوری ها 
در سایر مســابقات نمایندگان تکواندو ایران 
تاکید کــرد: تا جایی که من دیــدم حتما در 
کیورگی هم این مشــکل را خواهیم داشت. 

داورها خیلی قوی نیستند. امیدواریم این اتفاق نیفتد.
 رییس فدراســیون تکواندو در مورد پیش بینی اش از 
تعداد مدال ها، اظهــار کرد: همه بچه های ما شــانس 

مدال دارند.
آتوسا فرهمند، سرمربی تیم ملی پومسه بانوان نیز پس 

از کسب مدال برنز توسط سلحشوری، گفت: وی یکی 
از بازیکنان بــا تجربه ایران اســت و تاکنون مدال های 
زیادی برای تکواندو ایران کسب کرده است اما شرایط 
مسابقه ســخت بود و مرجان در مبارزه با حریف مالزی 
که خیلی قوی بود اجرای خوبی داشــت و پیروز شد. او 
برابر ژاپن هم نمایش خوبی به اجرا گذاشت و عملکرد 
خوبی داشت و در نهایت رقیب او برنده شد و ملی پوش 
ما برنز گرفت. از عملکرد او راضی هســتم امیدوارم در 

آینده نتیجه بهتری بگیریم.
ســرمربی ایران در خصوص میزبانــی چین و عملکرد 
داوران، بیان کرد: میزبانی بســیار منظم و خوب بود اما 

داوران در بخش مردان ضعیف عمل کردند.

مهاجم سابق پرســپولیس با بیان اینکه این تیم در حد 
لیگ برتر خوب است می گوید پرسپولیس اگر بخواهد 
فراتر از لیگ برتر در لیگ قهرمانان آسیا ظاهر شود باید 

از بازیکنان حرفه ای بهره مند شود.
بهنام ابوالقاســم پور، با بیــان این که حواشــی بازی 
پرسپولیس و النصر بیشتر از خود بازی اهمیت داشت، 
اظهار کرد: در این دیدار به جز نامناســب بودن زمین 
چمــن آزادی، حضور رونالــدو و تمرکز بیــش از حد 
مســئولین به این موضوع، نبود هــوادار، مصدومیت 
ترابی و اخراج ســرلک و ۱۰ نفر شــدن پرسپولیس در 
ادامه بازی و... سبب شد تا پرســپولیس شرایط خوبی 

برای بازی در این دیدار نداشته باشد.
وی گفــت: به جــای این کــه تمرکز عوامل باشــگاه 
پرســپولیس روی بازی با النصر باشــد، دو روز درگیر 

حواشــی تیم النصر بودند. البته بازیکنان با 
تمام توان جنگیدند اما اگر تمرکز بیشــتری 
داشــتند و از وجود تماشــاچیان برخوردار 
بودند قطعا بازی با نتیجه ی ۲ بر صفر به نفع 

تیم النصر تمام نمی شد.
پیشکســوت پرســپولیس یکی از نکات 
ضعف این تیــم را نداشــتن مهاجم خوب 

و بازیکن تمام کننده در بخش حملــه عنوان کرد و 
افزود: اگرچه بازیکنان در ســایر پســت ها زحمات 
زیادی کشیدند تا این ضعف ها پر شود اما مصدومیت 
بازیکنان، اخراج ســرلک، کیفیت بــد زمین چمن 
آزادی و از همه مهمتر نبود هوادار منجر به آن شــد تا 
این دیدار را واگذار کند که امیدوارم در دور برگشــت 

این نتیجه را جبران کند.

آزادی پر از »چاله  چوله« است
ابوالقاسم پور خاطرنشــان کرد: زمین جزو 
موضوعات فنی اســت که مربــی نمی تواند 
نکات تاکتیکی لازم را آن طور که می خواهد 
به بازیکنان ارائــه دهد و آن ها به درســتی 
در زمین اجرا کنند. زمین بــه حدی »چاله 
چوله« داشــت که اکثــر بازیکنــان دچار 

مصدومیت شدند.

سبک بازی پرسپولیس همین است که دیدیم
وی اظهار کرد: چه بخواهیم و چه نخواهیم سبک بازی 
پرسپولیس همین است. مخصوصا با از دست دادن آل 
کثیر و عبدی هنوز نتوانسته مهاجم خوبی جذب کند و 
این مساله شرایط خوبی را برای پرسپولیس در بازی ها 

رقم نمی زند.
این پیشکســوت فوتبــال با بیــان این کــه فوتبال 
پرســپولیس تنها در حد لیگ برتر خوب است، گفت: 
پرســپولیس اگر بخواهد فراتر از لیــگ برتر در لیگ 
قهرمانان آســیا ظاهر شــود باید از بازیکنان حرفه ای 
بهره مند شــود. زیرساخت های کشــورمان به شکلی 
نیســت که اســتعداد خوب جذب کند، همین مساله 
در تیم امیــد نیز کاملا نمایان اســت این تیــم اگر در 
انتخابی المپیک نتیجه خوبــی نرفت به خاطر این بود 
که برنامه ریزی درســتی برای شناســایی استعدادها 

نداشت.
وی در پایان با اشــاره به این که پرســپولیس شرایط 
خوبی ندارد، افزود: این تیم بایــد فوروارد خوب و تمام 

کننده جذب کند تا در ادامه مسیر دچار مشکل نشود.

تکواندو

پرسپولیس

ایمان گودرزی  هنوز مشــخص نیست به 
دلیل برنامه های فوتبال ملی، لیگ ایران از 

چه تاریخی دوباره از سر گرفته شود.
 النصر بعد از ســفر پرماجرا به تهران و بازی 
با پرســپولیس، جمعه در لیگ عربستان با 
الاهلی بازی کرد و با نمایش بســیار خوبی 
که داشت موفق شد صدر نشین لیگ را ۳-۴ 
شکست دهد. آنها شــنبه هم با الرائد بازی 
کرده بودنــد، یعنی یاران رونالــدو مجبور 
شدند در ۷ روز ســه بار در لیگ و آسیا بازی 
کنند. حال همین چند خط بالا را با لیگ در 

کما رفته ایران مقایسه کنید.
از ابتدای شــروع لیگ تا ایــن لحظه فقط 
چهار بــازی از هفته پنجم برگــزار و هفته 
ششــم هم به خاطر بازی های آسیایی لغو 
شد. عربســتان هم در هانگژو تیم دارد، ولی 
لیگ این کشور به طور منظم برگزار می شود 
و هیچ یک از قوانیــن عجیب و غریبی که در 
لیگ ایران حاکم اســت آنجا مانع برگزاری 
بازی ها نمی شــود. اما در ایــران لیگ برتر، 
مهمترین مســابقات فوتبال کشور را برای 
تورنمنتی تعطیل کرده انــد که نه در تقویم 
فیفا اســت، نه کنفدراسیون آســیا و مدال 
احتمالی اش بیشــتر برای کمیته المپیک 
جذاب اســت و لا غیــر! ســازمان لیگ که 
قاعدتا باید حافظ منافع لیگ برتر باشــد، از 
آنجایی که زیر مجموعه فدراسیون فوتبال 

است عملا هیچ اختیاری از خودش ندارد.
بــرای فدراســیون نیز مشــخص شــده 

کــه باشــگاه ها در اولویت آخرنــد، وگرنه 
می توانســت تیم جوانی به چین بفرستد تا 
لیگ بیشــتر از این لطمه نخورد. به جز سه 
تیمی که در لیگ قهرمانــان حاضرند، بقیه 
تیم هــا مجبورند با ایــن تعطیلات طولانی 
کنار بیایند. مثلا اســتقلال باید تا بازگشت 
تیم امید منتظر بمانــد، یعنی فاصله بین دو 
بازی اش ممکن اســت به ۵۰ روز برسد. این 
درحالی است که به جز ایران تمام لیگ های 

مطرح آســیایی این روزها با قدرت مشغول 
برگزاری هســتند و تنها لیگ برتر ایران به 
دلیل بازی های آســیایی درگیــر تعطیلی 

شده است.
لیگ بیســت و ســوم برای جام ملت های 
آســیا هم تعطیل خواهد شــد و عــلاوه بر 
آن روزهای فیفا را هم بایــد در نظر گرفت. 
برای تیم هایی که بــه خاطر بودجه محدود 
و آیین نامه دســت و پا گیر با دردســر زیاد 

بسته  شده اند، هرکدام از این تعطیلی ها سم 
است و کیفیت نازل بازی ها بیش از این افت 

می کند.

تعطیلات نیم فصل نداریم!
جام ملت های آسیا ۱۲ دی ماه آغاز خواهد 
شــد و بعد از فیفادی ماه نوامبر، مسئولان 
سازمان لیگ حدود یک ماه فرصت دارند تا 
برنامه ریزی رقابت های لیگ بیست وسوم را 

انجام بدهند که احتمالاً مســابقات با تراکم 
هر ۵ روز یک بار برنامه ریزی خواهد شد که 
در این صورت مســابقات لیگ بیست وسوم 
به نیم فصل خــود نزدیک می شــود. البته 
که بازهم در جریان بــودن بازی های لیگ 
قهرمانان آســیا دردسرســاز است و همین 
مسئله باعث شده تا قطعاً لیگ بیست وسوم 
به پایــان نیم فصل خــود تا پیــش از جام 
ملت های آسیا نرسد و در خوشبینانه ترین 
حالت، رقابت ها تا هفته چهاردهم پیگیری 

خواهد شد!
البته اگر در این میــان، کادرفنی تیم ملی 
برنامه ای برای برپایی اردوی داخلی تا پیش 
از جام ملت ها نداشته باشد؛ موضوعی که در 
امیر قلعه نویی در مصاحبــه اخیرش به آن 
اشــاره کوتاه و گذرایی داشت! با تمام این ها 
اگر تیم امیــد بتواند تا فینــال صعود کند، 
شاهد تعویق قطعی هفته هفتم هم خواهیم 
بود. البته که اگر تیم امید حذف شود، شاید 
پیش از فیفادی مهرماه مســئولان بتوانند 
یکی-دو هفتــه ای را پیش ببرنــد و البته 
هنوز تکلیف زمان برگزاری های بازی های 
معوقه هفته پنجم و ششــم هم مشــخص 
نیســت. تنها چیزی که مشــخص اســت 
اینکه مســابقات لیگ برتر در دوره بیست 
و سوم تعطیلات زمســتانی نخواهد داشت 
و بلافاصله پس از پایان جــام ملت ها ادامه 
بازی های نیم فصل برگزار می شود و پس از 

آن نیم فصل دوم شروع می شود.

ساعی: داوری به تکواندو مردان ایران ظلم کرد

پرسپولیس در حد لیگ برتر خوب است نه آسیا!

دیپلماسی عزت مندانه، مانع سیاست های خصمانه علیه فوتبال ایران
خریدار  دیدار رئیس فیفا با رئیس جمهور 
کشورمان نشــان داد می توان با دیپلماسی 
عزت مندانــه از منافع فوتبال کشــور دفاع 

کرد.
فوتبال ایران از دیرباز تاکنون با مشکلات 
بین المللی زیادی روبرو بوده که مهمترین 
آن پول های بلوکه شــده در فیفا اســت. 
تاکنــون رایزنی هــای زیادی از ســوی 
مدیران فوتبــال ایران صــورت گرفته تا 
این پول ها به حســاب فدراسیون فوتبال 
ایران واریز شــود؛ اما هیچــگاه این اتفاق 
رخ نداد و البته بخشــی از این مشــکل به 
دلیل سیاســت های خصمانه آمریکا علیه 
کشــورمان اســت؛ اما با یک دیپلماسی 
درست می شد تا حدود زیادی این مشکل 

رفع شود. 
در دولت های پیشــین چنین دیپلماســی 
صورت نگرفت و هر بــار بهانه های مختلفی 

برای توجیه این کم کاری عنوان شد.
در جریان سفر آیت الله دکتر ابراهیم رئیسی 

به آمریکا که به منظور شــرکت در هفتاد و 
هشتمین مجمع عمومی سازمان ملل انجام 
شــد جیانی اینفانتینو، رئیس فیفا با حضور 
در محل اقامت رئیس جمهور کشــورمان با 

آیت الله دکتر رئیسی دیدار کرد.
 این دیدار از جنبه هــای مختلف اهمیت 
حــوزه  در  اینفانتینــو  دارد.  زیــادی 
بین الملــل جایــگاه بالایــی دارد و حتی 
شناخته شــده تر از بســیاری چهره های 
مطرح سیاسی است. اینکه رئیس جمهور 
کشــورمان در اوج شــلوغی برنامه هــا، 
ملاقات هــا و جلســاتی کــه در نیویورک 
داشــته حواســش به فوتبال بوده نشــان 
دهنده این موضوع است که وی به اهمیت 
این رشــته و جایگاه آن در جامعه آگاهی 

کامل دارد.
همچنیــن در شــرایطی کــه فوتبــال به 
ابزاری سیاســی برای تحت فشار قرار دادن 
کشورمان از ســوی بیگانگان تبدیل شده 
آیت الله دکتر رئیســی با تدبیــری به موقع 

شخصا برای دفاع از منافع فوتبال کشورمان 
وارد میدان شــد. در همین راستا موضوع 
مهم و قابل تاملی را به رئیــس فیفا یادآور 
شد و از اینفانتینو خواســت مراقب اعمال 
نفوذ سیاســیون در ایــن ورزش پرطرفدار 
و هدایــت آن به ســمت اهــداف و اغراض 

سیاسی باشد.
از طرفی نگاه عزت مندانه ای که در سیاست 
بین الملل دولت ســیزدهم در اولویت قرار 
دارد در دیدار اینفانتینو بــا رئیس جمهور 
کشــورمان هم به چشــم آمد و رئیس فیفا 
شخصا به محل اقامت آیت الله دکتر رئیسی 

رفت.
 اینفانتینــو کــه از ایــن ملاقات بســیار 
خشنود بود در حســاب اینستاگرامی خود 
نوشــت:»دیدار با رئیس جمهــور ایران در 
شهر نیویورک بســیار عالی بود. فوتبال تیم 
ملی ایران در حال رونق است و من به رئیس 
جمهور به خاطر تلاشــی که برای توســعه 
بازی در کشــورش انجام شده است تبریک 

گفتم. مطمئن هستم که فدراسیون فوتبال 
ایران و دولت به تلاش خــود ادامه خواهند 
داد تا این بازی زیبا را برای ایرانیان بیشتر و 

بیشتر به ارمغان بیاورند.«
قطعا این دیــدار برای فیفا یــک معنا دارد. 

رئیس جمهور ایران شــخصا حافظ منافع 
فوتبال کشورش اســت و این موضوع باعث 
می شــود همچون گذشــته دیگر نتوان با 
سیاست های خصمانه فوتبال ایران را مورد 

هجمه قرار داد.

کیومرث هاشــمی آخرین وضعیت ترمیم 
چمــن ورزشــگاه آزادی را از نزدیک مورد 
بررســی قرار داد.دیدار تیم هــای فوتبال 
پرســپولیس و النصــر در هفتــه اول لیگ 
قهرمانان آســیا در شــرایطی بــه میزبانی 

ورزشــگاه آزادی برگزار شــد که کیفیت 
بــد زمین چمــن انتقــادات زیــادی را به 
همراه داشــت و حتی برخی از آن به عنوان 
آبروریزی فوتبال ایران نام بردند.پس از این 
بازی و در فاصله زمان باقــی مانده تا هفته 

دوم لیگ قهرمانان آسیا، کیومرث هاشمی 
برای چندمین بارروز یکشــنبه از این زمین 
بازدید کرد.پایــگاه خبری وزارت ورزش در 
این مورد نوشت: در پی دســتور ویژه وزیر 
ورزش و جوانان برای رسیدگی به وضعیت 

چمن ورزشــگاه آزادی و اقدامــات انجام 
شــده در روزهای اخیر، کیومرث هاشمی 
از آخرین روند ترمیم چمن اســتادیوم این 
مجموعــه بازدید کرد و دســتورات لازم را 
برای انجام هر چه ســریع تر رســیدگی به 

آن تا پیش از دیدار نماینــده ایران در هفته 
دوم لیگ قهرمانان صادر کرد.در این بازدید 
مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال و مهیار 
عسگریان رئیس شرکت توسعه و نگهداری 

اماکن ورزشی نیز حضور داشتند.

ودهنگام آذربایجان در کشتی فرنگی  قهرمانی ز
جهان و نایب قهرمانی ایران

آذربایجان با دو فینالیست و یک شــانس برنز در سه وزن پایانی کشتی 
فرنگی قهرمانی جهان، عنوان قهرمانی خود را مســجل کرد و ایران هم 

به نایب قهرمانی رسید.
 با وجود اینکه در پایــان رقابت هفت وزن کشــتی فرنگی قهرمانی 
۲۰۲۳ جهان در بلگراد، ایران با ۸۷ امتیاز صدرنشــین اســت و ۱۷ 
امتیاز از جمهــوری آذربایجان پیش اســت، اما به دلیــل عملکرد 
ضعیف فرنگی کاران در ســه وزن پایانی، قهرمان آذربایجان مسجل 
شــد و ایران و ترکیه به ترتیب در رده های دوم و ســوم قرار خواهند 

گرفت.
آذربایجان ۷۰ امتیازی، دو فینالیست و یک شانس برنز دارد که حداقل 
۴۶ امتیاز به دســت می آورد و ۱۱۰ امتیاز را رد خواهد کرد اما ایران ۸۷ 
امتیازی در سه وزن پایانی تنها محمدرضا گرایی را برای مدال برنز دارد 

و نمی تواند با ۱۵ امتیاز این وزن آذربایجان را بگیرد.
پس از ایران که نایب قهرمانی اش قطعی است، ترکیه هم سومی خود را 

مسجل کرده است.
ایران تاکنون صاحب یک طلا توســط امین میــرزازاده در وزن ۱۳۰ 
کیلوگرم، یک نقره توســط علیرضا مهمدی در ۸۲ و دو برنز توسط پویا 

دادمرز در ۵۵ و محمد هادی ساروی در ۹۷ کیلوگرم شده است.

حذف شناگر جوان ایران بعد از رکورد شکنی 
متین سهران در رقابت های شنا کرال پشت ۲۰۰ متر مختلط موفق به 

ارتقا رکورد شد اما در نهایت از دور مسابقات کنار رفت. 
رقابت های شــنای کرال پشــت ۲۰۰ متــر مختلط با حضــور متین 
سهران در سالن آکواتیک سنتر آرنا ورزشــگاه المپیک هانگژو برگزار 
شد و ســهران اگرچه به میزان ۹ صدم ثانیه رکورد ایران را شکست اما 

نتوانست از این مرحله صعود کند.
ســهران با این نتیجه از گردونه رقابت ها حذف شــد و نتوانست مدالی 

برای کاروان ورزش ایران کسب کند.
متین ســهران در ایــن رقابت ســخت و نفــس گیر موفــق به ثبت 
رکورد۲:۵:۸۷ صدم ثانیه شــد و رکورد ایران که پیش از این متعلق به 
سعید آشــتیانی با رکورد ۲:۵:۹۶ بود را ارتقا داد و بنام خود ثبت کرد. 
رکورد جهانی ۲۰۰ متر مختلط با ۱:۵۴ صدم ثانیه به شناگر آمریکایی 

تعلق دارد.

مدال برنز پومسه زنان برای سلحشوری
نماینده ایران در پومســه زنان از راهیابی به فینال بازی های آســیایی 

هانگژو باز ماند و به مدال برنز مشترک رسید.
مرجان سلحشــوری، نماینده تکواندوی ایران در بازی های آسیایی در 
مرحله نیمه نهایی پومسه مقابل یوییکو نیوا از ژاپن شکست خورد و به 

همراه نماینده چین تایپه به صورت مشترک به مدال برنز رسید.

پیش از این سلحشــوری در دومین رقابت خود در بخش پومسه مقابل 
هدیه عبدالکریم از مالزی پیروز شــد و به نیمه نهایی رفت. با این اتفاق 

مدال برنز سلحشوری قطعی است.
او در مرحله یک شــانزدهم حذفی نیز با امتیاز ۷.۷۲۰ مقابل هو دوی 

تران از ویتنام پیروز شد و به مرحله یک هشتم نهایی راه یافته بود.
سلحشوری در بازی های آسیایی جاکارتا نیز نایب قهرمان شده بود.

مرجان سلحشوری پس از کسب مدال برنز نوزدهمین دوره بازی های 
آسیایی هانگژو در رشــته پومسه، اظهار کرد: مســابقه خیلی سختی 

مقابل نماینده ژاپن داشتم. 
کشور مالزی هم رقیب سرســختی بود که مربی کره ای داشت در این 
بازی هم در اجرای دوم امتیازهای مســاوی گرفتیم ولی موفق شدم در 

این بازی مدال برنز خودم را قطعی کنم.
وی افزود: من قبل از این کــه این بازی ها به دلیل شــرایط کرونا به 
تعویق بیافتد خودم را برای شــرکت در این رویــداد آماده می کردم 
چرا که دوســت داشــتم مدال این بازی ها را داشــته باشم. دوست 
داشــتم رنگ مدالم بهتر می شــد ولی خوشــحالم که دســت پر از 
مســابقات بر می گردم و باید بدانیم که بازی های آســیایی رویداد 

بسیار بزرگی است.

آگهی رای هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

شناسه آگهی 1572107
 برابر آراء صادره هيات تعيين تكليف مستقر در ثبت اسناد و املاک 
شهرستان سنندج تصرفا ت مالكانه بلا معارض متقاضيان ذیل تایيد 
گردیده لذا بدین وسيله مشخصات املاک در دو نوبت به فاصله ۱۵ 
روز جهت اطلاع عموم آگهی ميگرد در صورتی که اشخاص نسبت به 
صدور سند مالکيت متقاضيان اعتراضی داشته باشند ميتوانند از 
تاریخ انتشــار اولين آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســليم نمایند و پس از 
اخذ رسيد ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسليم اعتراض دادخواست 
خــود را به مرجع قضایی تقدیم وگواهی اخــذ و تحویل اداره ثبت 
نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول و 
گواهی اخذ تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی است در صورت انقاضی 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض سند مالکيت طبق مقررات صادر 
خواهد شد صدور سند مالکيت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نيست. 
۱-ششدانگ یک قطعه زمين مزروعی بنام خانم سيده شهلا شهيدی 

فرزند سيد اسعد صادره دیواندره به مساحت
ششــدانگ ۱۷۶۰ متر مربــع تحت پلاک ۱۳۷ فرعــی از ۵ اصلی 
بخش ۱۰ منطقه ۲ سنندج جزء نسق زارعانه شماره ۱۵۷۹۳ مورخ 
 ۱۳۴۵/۲/۱بنام آقای ســيد محمد شيخ احمدی به آدرس سنندج 

روستای خشکه دول
م . الف ۱۸۹۲

تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۲/۷/۳
تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۲/۷/۱۸

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کردستان

آگهی مفقودی 
برگ سبز کاميون کشنده سينو تراک A۷مدل ۱۳۹۲رنگ زرد به شماره موتور 
۱۲۰۶۱۷۰۳۳۵۹۷وشاسیNAB۳۷۴۵۱۱DA۰۰۰۱۷۴وشــهربانی 
ایران ۵۴_۷۳۶ع۹۴به نام شــرکت حمل ونقل ولی عصر اشکذر سهامی 

خاص به شماره۱۴۰۰۱۹۱۸۰۶۵مفقود واز درجه اعتبار ساقط ميباشد.
یزد

بازدید چندباره وزیر ورزش از چمن آزادی



ســنندج-فاطمه    ملایی مدیر عامل 
شــرکت آب منطقه ای اســتان کردستان 
گفت: امنیت غذایی و اجتماعی استان در گرو 
حفاظت و صیانت از منابع آب، بویژه آب های 

زیرزمینی است.

آرش آریا نژاد با اشاره به تبیین اهمیت صیانت 
از منابع آب، اظهار کرد: در مدیریت منابع آب 
موارد متعدد بســیاری باید به صورت جدی 
مورد توجه قرار گیرد که صیانت از آب استان 
بویژه آب های زیرزمینــی و مدیریت توأمان 

آب و برق با استفاده از نصب کنتورهای برق، 
برای کنترل برداشت از چاه های کشاورزی، از 

جمله این موارد است.
وی ادامه داد: قوانین بالا دستی کشور، مسیر 
و تکلیف ما را به عنوان متولیان آب در جهت 

توزیع عادلانه آب مشخص کرده است. 
 آریانــژاد افــزود: امــروز چــه مدیــران و 
کارشناســانی که در صنعت آب مشغول به 
کار هستند و چه سایر بخش های جامعه به 
اهمیّت حفظ و حراست از منابع آبی پی برده 
و به آن اذعان دارنــد؛ چرا که امنیت غذایی و 
امنیت اجتماعی در گرو حفظ و حراســت از 
آب بویژه آب های زیرزمینی اســت و رعایت 
نکردن الگوی مصــرف و عدم صرفه جویی از 
سوی ذینفعان و آحاد جامعه، تبعات غیرقابل 
جبرانی را برای این منابع و نســل آینده، به 

دنبال خواهد داشت.
وی افزود: همــه به این باور رســیده ایم که 

گام هایی که تــا کنون بــرای صیانت از آب 
برداشــته ایم کافی نبوده، چرا که همراهی و 
همدلی مردم می توانــد تنها نقطه قوت این 
هدف باشــد، از این رو این موضوع در دستور 

کار ویژه و فوری این شرکت قرار گرفته است.
 آریانژاد یکی از دلایل به تأخیر افتادن اجرایی 
شدنِ کامل برنامه صیانت از آب در سال های 
گذشته را فقدان تطابق کامل بین بخش آب و 
برق دانست و گفت: با پیگیری و تأکیدات ویژه 
مقام عالی وزارت، خوشبختانه در حال حاضر 
بخش برق کشور در یک هماهنگی و آمادگی 
کامل، صنعت آب را در مدیریت و حفاظت از 

منابع آبی، همراهی می کند.
مدیر عامل شرکت آب منطقه ای کردستان 
یکی از الزامات اجرای طرح تعادل بخشــی 
سفره های آب زیرزمینی را، نصب کنتورهای 
هوشمند به صورت جهشی دانست و گفت: 
ممکن است گاهی به دلیل محدودیت منابع 

مالی، ناآگاهی کشاورزان و ذینفعان از مزایای 
نصب کنتور هوشــمند و وضعیت و شرایط 
جغرافیایی استان، روند نصب این کنتورها 
با سهولت انجام نشده باشــد که با درایت و 
هوشمندی کارشناســان این شرکت طی 
برگزاری برنامه های فرهنگی و کارگاه های 
آموزشی مختلف، وضعیت را برای مخاطبان 
تشریح و امروز شــاهد همراهی خوب مردم 
هســتیم و اعتقاد و باور این شرکت بر آنست 
که گاهی رفتار آمرانه و برخورد از بالا به پائین 

ممکن است نتیجه معکوس داشته باشد.
وی خاطرنشان کرد: در راستای قانون توزیع 
عادلانــه آب مجموعه این شــرکت تلاش 
می کند تا در کنار صیانت و حفاظت از منابع 
آب های استان کردستان، در جهت توسعه 
بخش کشاورزی و صنعت و حمایت از تولید 
بیشترین تعامل و همراهی را با کشاورزان و 

ذینفعان استان مبذول دارد.

شــرکت  مدیرعامــل  نقدی قزوین-مریــم 
شــهرک های صنعتی قزوین گفت: در نیمه نخست 
امسال ۸۱ سرمایه گذار در شهرک ها و نواحی صنعتی 

استان جذب شدند.
 رضا صفاری مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی 
قزوین  در حاشــیه بازدید اقبالی بازرس کل اســتان 
قزوین از چند واحــد تولیدی در شــهرک صنعتی 
خرمدشــت افزود: ۸۱ هکتار زمین در شــهرک ها و 
نواحی صنعتی استان قزوین به سرمایه گذاران جدید 
واگذار شــد که نشــان از رونق تولید و اشتیاق بخش 
خصوصی برای سرمایه گذاری در ســال مهار تورم و 

رشد تولید است.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قزوین 
گفت: میزان ســرمایه گذاری مربوط به این سرمایه 

گذاران ۶۵ هزار میلیارد ریال است.
این مســئول همچنین به میزان اشتغالزایی مربوط 
به این ســرمایه گذاران نیز اشــاره کرد و گفت: با راه 
اندازی و بهره بــرداری از طرح های تولیدی مربوط به 
این سرمایه گذاران برای ســه هزار و ۲۰۰ نفر به طور 

مستقیم اشتغالزایی خواهد شد.
صفاری در مورد بیشترین جذب سرمایه گذار و میزان 

زمین های واگذار شــده گفت: شهرک های صنعتی 
قزوین )کوهین(، حکیمیه و خرمدشــت به ترتیب 

بیشترین میزان استقبال را دارا بودند.
رئیس هیئت مدیره شرکت شــهرک های صنعتی 
استان گفت: در کمترین زمان در راستای تسهیل گری 
و کم کردن بروکراسی اداری در برداشتن موانع پیش 
روی تولید کنندگان و صنعتگــران و تلاش مضاعف 
همکاران این مجموعه با همت بالا تمامی امکانات را 

برای متقاضیان سرمایه گذاری فراهم کنیم.
مدیرعامل شرکت شــهرک های صنعتی قزوین در 
پایان گفت: در نیمه نخست امسال ۸۱ سرمایه گذار در 

شهرک ها و نواحی صنعتی استان جذب شدند.

اردبیل-افسون جبارزاده مدیر عامل شرکت گاز 
اســتان اردبیل از برگزاری جلسه میز خدمت ایثارگران 
هم زمان با آغاز هفته دفاع مقدس در این شرکت خبر داد. 
جلسه میز خدمت ایثارگران با حضور دکتر سید شریف 
حسینی، مشــاور وزیر نفت در امور ایثارگران و هیئت 
همراه، مدیر عامل و جمعی از مسئولین شرکت گاز استان 
اردبیل در سالن جلسات این شرکت برگزار و ایثارگران 
عزیز ضمن دیدار صمیمی با مسئولین از نزدیک، مشکلات 
و معضلات کاری و شغلی خود را بیان نمودند. در این دیدار 
میر سعید سید متین ، مدیر عامل شرکت گاز استان اردبیل 
همکاری با فرزندان شــهدا در این شرکت را مایه افتخار 
دانست و اظهار کرد: فرزندان و خانواده محترم شهدا در 
هر مجموعه ای که حضور داشته باشند، مایه خیر و  برکت 
هستند و این موضوع برای صنعت گاز نیز صدق می کند و 

ما به همکاری با این عزیزان افتخار می کنیم.
وی ضمــن اعلام این مطلــب که متولیان و دســت 
اندرکاران در گاز اســتان نســبت به تبدیل وضعیت 
مشــمولین ایثارگری با تمام توان اقدام نموده و جزو 
شــرکتهای موفق در این زمینه می باشند؛ رسیدگی 
به مشکلات خانواده بزرگ ایثارگران در صنعت گاز را 
وظیفه همه مسئولین صدیق نظام جمهوری اسلامی 

برشمرد و اظهار داشت: هرچند ایثار و مجاهدت این 
بزرگواران به هیچ وجه قابل جبران نیست اما تلاش ما 
در شرکت گاز این است که از هر آنچه برای این عزیزان 
درنظر گرفته شده اســت هیچ دریغی نکنیم و در رفع 

مشکلات و معضلات این عزیزان پیش قدم باشیم.
در ادامه شــریف حسینی ، مشــاور وزیر نفت در امور 
ایثارگران،آرامش و امنیت امروز کشــور را حاصل از 
خود گذشتگی شهدا و صبر و مقاومت خانواده های آنان 
دانست و گفت: تکریم خانواده شهدا وظیفه همه ماست 
زیرا خانواده های معظم شهدا و ایثارگران با تقدیم بهترین 
عزیزان خود در راه دفاع از آرمان های کشور و مرزهای آن 

کاری بزرگ و ستودنی انجام دادند. 

قزوین اردبیل
جذب۸۱سرمایهگذار

درشهرکهایصنعتیقزوین
ایثارگران خدمت میز جلسه برگزاری

اردبیل استان گاز درشرکت

مدیر عامل شرکت آب منطقه ای استان کردستان :

صیانتازمنابعآبیبامدیریتتوأمانآبوبرقامکانپذیراست
حذف۱۳نقطهحادثهخیز
درآذربایجانغربی

ارومیه-رحیم جباردخت مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
آذربایجان غربی گفت: نیمی از نقطه حادثه خیز در جاده های اســتان 

حذف و اصلاح شد.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جــاده ای آذربایجان غربی در گفتگو با 
اصحاب رسانه با بیان اینکه ۲۴ نقطه حادثه خیز در استان شناسایی شده 
است اظهار کرد: از این تعداد ۱۳ نقطه حذف شده و بهبود وضعیت بقیه 

نیز در دستور کار جدی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای قرار دارد.
پیمان آرامون با اشاره به اینکه سه نقطه حادثه خیز هم اکنون با پیشرفت 
بیش از ۹۰ درصد در مناطق مختلف استان  در حال اجرا است، اضافه کرد: 
اصلاح شانه های پیچ ملالر واقع در محور میاندوآب - بوکان، پل مهلذان 
در مسیر خوی - ماکو با پیشرفت ۹۵ درصد و پروژه شیخ لر واقع در جاده 

بوکان - مهاباد با پیشرفت فیزیکی ۹۰ درصد در مراحل انتهایی هستند.
وی اظهار کرد: با توجه به اینکه طرح های ایمن ساز نقاط حادثه خیز تنوع 
زیادی دارد و از اجرای حفاظ بتنی گرفته تا اصلاح شــیب شیروانی را در 

برمی گیرد، اقدامات لازم بر اساس نیاز پروژه در دستور کار است.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای آذربایجان غربی ادامه داد: نقاط 
حادثه خیز از طریق بازرسی های سالانه و دستورالعمل های ایمنی راه ها 

احصا و برای ایمن سازی آن ها پروژه تعریف می شود.

به مناسبت آغاز سال تحصیلی جدید انجام شد؛
اهدای۲۵۰بستهنوشتافزاربه
فرزندانمددجویانزندانگرگان

گرگان-مهناز محمدزمانی به مناسبت آغاز سال تحصیلی جدید، 
در جشن احسان مهر با حضور خانواده های کم برخوردار زندانیان گرگان 
به ۲۵۰ نفر از فرزندان مددجوی این زندان بسته های تحصیلی و حمایتی 

اهداء شد.
 سرلک مدیرکل زندان های گلســتان در تشریح اقدامات حمایتی برای 
خانواده زندانیان اســتان گفت: با توجه به شــروع سال تحصیلی جدید 
در مرحله اول برای کمک به خانواده های دارای دانش آموز، بســته های 
لوازم التحریر و نوشت افزار به ارزش ۴ میلیون ریال برای هر فرزند و بسته 
معیشتی به ارزش ۸ میلیون ریال به همراه کمک نقدی  ۱۰ میلیون ریالی 
به ازای هر خانواده تحت پوشــش زندان های استان در نظر گرفتیم و به 

آنان اهداء شد.
او افزود:  در جشن احســان مهر  که با برنامه های فرهنگی و مسابقات و 
ســرگرمی های متنوع همراه بود، از ســوی انجمن حمایت از زندانیان 
شهرستان گرگان، به ۲۵۰ نفر از فرزندان محصل کم برخوردار زندانیان 

بسته های تحصیلی و حمایتی اهدا شد.
در پایان این مراسم از فرزند مددجویی که در مسابقات ورزشی کشوری 
رتبه کشوری را کسب کرده با اعطای لوح و هدیه ای به رسم یادبود از سوی 

مدیرکل زندان ها، تجلیل شد

طی ۵ ماه نخست سال جاری ثبت شد؛
بارگیری ۱۶۷درصدی افزایش
پایانههایمرزی از ناوگان

کرمانشاه استان 

کرمانشاه-حسنافخارزاده  مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده 
ای استان کرمانشاه گفت: طی ۵ ماهه سال جاری بارگیری ناوگان حمل 
و نقل کالا از پایانه های مرزی اســتان به اقصی نقاط کشور، ۱۶۷ درصد 

افزایش داشته است.
فریبرز کرمی اظهار داشت: طی ۵ ماهه سال جاری، ۲۵ هزار خودرو ناوگان 
حمل و نقل کالا از پایانه های مرزی اســتان کرمانشــاه به سمت کشور 

بارگیری کرده اند      و  شاهد افزایش ۱۶۷ درصدی در حمل و نقل کالا هستیم.
وی درباره تنــاژ کالای حمل و نقل شــده از پایانه های مرزی اســتان 
کرمانشاه گفت: طی ۵ ماهه سال جاری بیش از ۶۲۵ هزار تن کالا از پایانه 
های مرزی به اقصی نقاط کشور بارگیری شده که نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته افزایش یافته است.
کرمی عنوان کرد: ترانزیت ورودی و خروجی از پایانه های مرزی استان 
کرمانشاه با خروجی ۲ هزار دستگاه ناوگان حمل و نقل کالا با تناژ بیش 
از ۲۷ هزار تن و ترانزیت ورودی با ۳۲ هزار و ۱۵۳ دستگاه ناوگان حمل و 

نقل باری با تناژ ۸۸۵ هزار و ۴۰۰ تن است.
وی افزود: تناژ کالای حمل شــده از پایانه های مرزی استان کرمانشاه بدین 
شرح می باشد؛ پرویزخان ۷۸۲ هزار تن، خسروی ۶۷۵ هزار تن، سومار ۵۱۶ 

هزار تن، شیخ صله ۲۱۴ هزار تن و شوشمی ۱۲۲ هزار تن است.
فریبرز کرمی مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه 
در پایان افزود: پایانه های مرزی کرمانشاه به لحاظ تجاری و مسافری یکی 
از گلوگاه های تقویت امور اقتصادی و اشتغال استان است این پایانه های 
مرزی می توانند نقش مهمی در ارتقاء و توانمندی بیشتر فضای کسب و 

کار، اشتغال زایی و رونق کارآفرینی در استان کرمانشاه ایفا کرده است .

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اصفهان

بازدیدمدیرعاملشرکتنفتسپاهانازپالایشگاهنفتسپاهان
اصفهان-مریم مومنی مدیر عامل جدید شرکت نفت سپاهان از پالایشگاه 
نفت ســپاهان-اصفهان بازدید کرد. در ایــن بازدید که جمعــی از معاونین و 
مدیران شــرکت نیز حضور داشــتند دکتر فرهاد امین دهقــان ضمن بازدید 
از بخش هــای مختلف پالایشــگاه ، در فضایی صمیمی به گفتگــو با کارکنان 
پرداخت و در جریان روند فعالیت ها  قرار گرفت.  بر اســاس این گزارش پیش از 
این بازدید  نشست مشــترکی با حضور معاونین و مدیران شرکت  در پالایشگاه 
برگزار گردید. در ابتدای این نشســت، که با تلاوتی چند از آیات کلام الله مجید 
آغاز شد ،  مهندس توسلی مدیریت روابط عمومی، ضمن تبریک فراررسیدن ماه 
ربیع الاول و گرامیداشــت هفته دفاع مقدس از طرف کلیه معاونت ها،مدیران و 
کارکنان مجموعه عظیم شرکت نفت سپاهان ، انتصاب دکتر فرهاد امین دهقان 
را به عنوان مدیر عامل جدید شرکت نفت ســپاهان تبریک گفت و افزود  تقارن 

انتصاب و آغاز بکارمدیر عامل جدید با ایام پرخیر و برکت ماه ربیع الاول را به فال 
نیک گرفته و توفیق روزافزون ایشان را در این مسئولیت خطیر، آرزومندیم. در 
ادامه مهندس شیربره معاونت پالایشگاه نیز ضمن خیر مقدم و خوش آمدگوئی 

و تبریک انتصاب مدیر عامل جدید، به بیــان گزارش کوتاهی از روند فعالیتهای 
واحدهای مختلف پالایشگاه پرداخت و تســریع در اجرای پروژه های در دست 
اقدام و برگزاری اورهال واحدهای پالایش را از ضرورت های پیش روی شــرکت 
نفت سپاهان عنوان کرد. در ادامه این جلسه، پس از معرفی مدیران پالایشگاه ، 
مدیر عامل شرکت نفت سپاهان، ضمن ابراز خرسندی از حضور در مجموعه نفت 
سپاهان، این شرکت را بعنوان شرکتی خوش نام در صنعت روانکار معرفی نمود 
و این خوش نامی و موفقیت را ثمره ی تلاش و تعهد نیروی انسانی شرکت نفت 
سپاهان برشمرد و لزوم توجه بیش از پیش به نیروی انسانی  بعنوان سرمایه های 
ارزشمند نفت ســپاهان را مورد تأکید قرار داد . وی در پایان  ابراز امیدواری کرد 
با همت و تلاش بیش از پیش همه همکاران دوران پیش رو برای نفت ســپاهان 

دوران ظهور اتفاقات خوب و موفقیت های پی در پی باشد. 

اهواز –محمد مجدم   مجیدمنادی اظهار کرد: اداره  کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی خوزستان با همکاری اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی گتوند و انجمن 
شعر آن شهرســتان، شانزدهمین جشنواره ملی شــعر »در کوچه آفتاب« 
یادمان زنده یاد قیصر امین پور را با حضور شاعران ملی و استانی ۸ آبان ماه در 

شهرستان گتوند برگزار می کند.
وی با اشاره به محور های برگزاری این جشنواره بیان کرد: محور های اصلی 
این جشنواره انقلاب اسلامی ، دفاع مقدس، نقش زنده یاد قیصر امین پور در 
شعر و ادبیات معاصر فارسی و تأثیر فرهنگ مقاومت و ایثار در رشد و اعتلای 
آفرینش های ادبی و تاثیر شعر قیصربر ادبیات کودک و نوجوان و خلق اشعار 
خلاقانه برای گروه سنی کودک و نوجوان است. و بعد از بررسی و داوری، آثار 

برگزیده معرفی می شوند.
منادی هدف از برگزاری این جشنواره را گسترش و توسعه فرهنگ انقلاب و 
دفاع مقدس، تلاش در راستای شناخت ویژگی های شخصیتی، علمی و ادبی 
شاعر فرزانه انقلاب، زنده یاد قیصر امین پور و شناسایی شاعران و پژوهشگران 

ملّی به منظور رشد و اعتلای خلاقیت ها و آفرینش های ادبی آنان عنوان کرد.
وی گفت: هر شاعر می تواند در هر بخش از جشنواره حداکتر ۳ اثر خود را که 
قبل از آن در هیچ جشنواره یا کنگره پذیرفته نشده به دبیرخانه جشنواره به 
نشــانی اینترنتی darkoocheaftab@gmail.comاارسال و یا آثار 
خود را به همراه فرم موجود در فراخوان تکمیل و به نشانی دبیرخانه جشنواره: 
خوزســتان، گتوند، جاده اصلی، اداره فرهنگ و ارشــاد اسلامی شهرستان 

گتوند پست کنند.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان با بیان اینکه حضور شاعران در 
جشنواره الزامی است، اظهار کرد: برگزیدگان برای خوانش اشعارشان باید 
در جشنواره حضور داشته باشــند و در صورت غایب بودن براساس قوانین 

جشنواره از برگزیده تقدیر نمی شود.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان یادآور شــد: ان شاءالله تلاش 
داریم تنها رویداد مهم ادبی و ملی در این شهرستان باکیفیت بالایی در شان و 

منزلت قیصرامین پور برگزارشود.

گفتنی این جشــنواره ۸ آبان همزمان باســالروزعروج شاعرشــعرانقلاب 
ودفاع مقدس دکترقیصرامین پور باحضورشــعرا ومسئولین استانی وملی 

درشهرستان گتوندبرگزارخواهدشد.

مدیرکل فرهنگ وارشاداسلامی خوزستان خبر داد؛

پور امین قیصر آفتاب«یادمان شعر»درکوچه ملی جشنواره شانزدهمین فراخوان انتشار

خوزستان

اجرایعملیاتلایروبیوپاکسازیکانالهاومسیلهایاسلامشهر

استانتهران

خبر۱
برگزاری نخستین جشنواره فرهنگی ورزشی فرزندان همکار آبفا مازندران

ساری-امیری فر
نخستین جشنواره فرهنگی ورزشی فرزندان همکار آب و فاضلاب مازندران با حضور ۱۵۸ نفر برگزار و نفرات 

برتر تقدیر شدند.
مدیر عامل شرکت  آب و فاضلاب مازندران  در حاشیه این جشنواره، تقویت روحیه نشاط و اهمیت جایگاه 
ورزش در سلامت افراد را مهمترین هدف برگزاری این جشنوار دانست و گفت: این جشنواره با همت هیئت 
ورزش شرکت و مشارکت معاونت مالی و پشتیبانی، پایگاه مقاومت بسیج، روابط عمومی و سایر بخشها در 
رشته های دارت، آمادگی جسمانی، فوتسال و نقاشی طراحی و طی یک روز در مجتمع شهید عظیمی بابلسر 

برگزار شد.
مهندس برارزاده تصریح کرد: در این جشنواره ۱۰۴ پسر و ۵۴ دختر در رده های سنی ۷ تا ۱۲ و ۱۳ تا ۱۷ سال 

حضور داشتند.
وی ادامه داد: در گروه دختران مسابقات دارت و آمادگی جسمانی و در گروه پسران مسابقات دارت و فوتسال 

در قالب ۶ تیم در رده سنی ۶ تا ۱۲ سال و ۴ تیم در رده سنی ۱۳ تا ۱۷ سال به رقابت پرداختند.
مدیرعامل آبفامازندران با بیان اینکه در پایان این مسابقات نفرات برتر در تمامی رشته تجلیل شدند اظهار 

داشت: علاوه بر نفرات برتر، از سایر شرکت کنندگان نیز با اهدای جوایزی مورد تجلیل قرار گرفتند.
مهندس برارزاده خاطرنشان کرد: این جشنواره مورد استقبال خانواده ها قرار گرفت و امیدواریم در سالهای 

آتی نیز ادامه یابد.
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خبر۱۰

مدیر توسعه ارتباطات اتاق بازرگانی اصفهان منصوب شد
اصفهان-مریم مومنی

حمید مرادی به عنوان مدیر توسعه ارتباطات اتاق بازرگانی اصفهان معرفی شد.رئیس اتاق بازرگانی اصفهان 
طی حکمی، حمید مرادی را به عنوان مدیر توسعه ارتباطات اتاق منصوب کرد.

در بخشی از این حکم آمده است: »انتظار است مجدانه و عالمانه در پیگیری امور محوله، ایجاد بستر مناسب 
برای ارتباط دو طرفه اتاق و ذینفعان، اطلاع رسانی شفاف از فعالیت ها و اخذ نظرات ارزشمند اعضا و هم افزایی 
رسانه ها به منظور توسعه صادرات استان و رویکرد اتاق دهم، شفافیت؛ مشارکت و پاسخگویی اقدام نمایید. 
آرزومندم در سایه عنایات خداوند متعال، در خدمت به نظام جمهوری اسلامی، اعضا گران قدر اتاق بازرگانی و 

توسعه اقتصادی استان اصفهان کوشا و منصور باشید.«
شایان ذکر اســت؛ حمید مرادی، دانش آموخته کارشناسی ارشــد مدیریت فرهنگی و کارشناسی روابط 

عمومی است. 
================

خبر۱۱
=========

اسلامشهر-میرخلیل شیدائی عملیات لایروبی و پاکسازی کانالها و مســیل های سطح شهر توسط حوزه معاونت 
خدمات شهری به صورت مستمر در حال انجام است.

 به منظور رفع آبگرفتگی در کانالهای سطح شهر عملیات لایروبی و پاکسازی مســیل ها و کانالهای سطح شهر به صورت 
مرتب توسط کارگران پر تلاش خدمات شهری انجام می شود که در این راستا لایروبی نهر زرافشان، کانال خیابان مصطفی 
خمینی، لایروبی کانال عرضی انتهای خیابان کمیل شهرک سالور،لایروبی کانال خیابان ادیبان، لایروبی کانال خیابان معلم 

، لایروبی کانال خیابان دارالقرآن، لایروبی خیابان علامه شــهیدی، لایروبی کانال بیمارستان امام رضا )ع( و لایروبی کانال 
پارک نور انجام شد.

گفتنی است علت مسدود شدن اغلب کانالها و  جوی های سطح شهر مواد پلاستیکی بلااستفاده و زباله های رها شده توسط 
شهروندان عزیز می باشد.درخواستی که از شهروندان داریم این اســت که از انداختن و ریختن زباله در جوی ها و کانالهای 

سطح شهر بطور جداً پرهیز کنند.

دو شنبه      3 مهر 1402    شماره 1416



مدیرکل مهندسی سواحل و  بنادر سازمان بنادر و دریانوردی:
هر ۶ سانتی متر کاهش آب خزر ۱۰۰ هزار 

وبی را افزایش می دهد مترمکعب لایر
مدیرکل مهندسی سواحل و  بنادر ســازمان بنادر و دریانوردی با اعلام 
اینکه در بررسی انجام شده در بنادر شــمال به این نتیجه رسیدیم که 
هر ۶ ســانتی متر کاهش آب دریای خزر حــدود ۱۰۰ هزار متر مکعب 
لایروبی را بیشــتر می کند، گفت: کاهش تراز خزر هم  ناوبری در بنادر 
شمالی را با مشــکل روبرو کرده است و هم مشــکلاتی را در تالاب های 

حاشیه خزر به وجود آورده است.
حمید خلیلی واوسری با اشاره بر کاهش تراز آب دریای خزر که عملیات 
ناوبری در بنادر شــمال را تحت تاثیر قرار داده است، گفت: درباره علت 
این اتفاق که تبعات منفی بسیار زیادی دارد لازم است که بیشتر گفته 

شود. 
کاهش تراز آب خزر هم به دلیل تغییرات آب و هوایی اســت و هم اینکه 
ســهم اصلی، مربوط به پایین آمدن دبی آب رودخانه ولگا است. حدود 
۸۵ درصد آب خزر را رودخانه ولگا تامیــن می کند و دبی رودخانه ولگا 
مدتهاست به میزانی که باید وارد دریای خزر شــود، وارد این دریا نمی 

شود.
وی ادامه داد: موضوع کاهش تراز خــزر در اثر کاهش دبی رودخانه ولگا 
را بارها در اجلاس کمیته هماهنگی هواشناسی، آب شناسی و مراقبت 

دریای خزر )CASPCOM( اعلام کرده ایم.
 این اجلاسی اســت که با حضور ۵ کشــور حوزه دریای خزر به صورت 
سالانه برگزار می شود و موضوعات آب و هوایی کشورهای حاشیه خزر 

در آن مطرح می شود.
مدیرکل مهندســی ســواحل و  بنادر ســازمان بنادر و دریانوردی 
توضیح داد: منطقه ساحلی شامل منطقه ای است که آب و خشکی 
با هم برخورد دارنــد، وقتی تراز آب پایین می آید اراضی ســاحلی 
موسوم به اراضی »مستحدث« بیشــتر می شود و خود این موضوع 
اولین دردسر را ایجاد می کند و اگر متولیان مربوطه اقدامات لازم را 
به موقع انجام ندهند با مشکل دســت اندازی به این اراضی ساحلی 

روبرو خواهیم شد.
 مهم تر اینکه کشــتی برای حرکت در دریا و ورود بــه بنادر نیاز به 
تامین عمق مشــخصی )آبخور( دارد بنابراین وقتی تراز آب کاهش 
می یابد به تبع آن عمق کاهش می یابد و در برخی مسیرها و ورود به 
برخی بنادر شناور دچار مشــکل جدی می شود. با کاهش عمق آب 
آبخور شناور تحت الشعاع کاهش آب قرار می گیرد و چالش حمل و 

نقل دریایی را برای شناورها به وجود می آورد.
مدیرکل مهندسی سواحل و  بنادر سازمان بنادر و دریانوردی می گوید: 
در بررسی انجام شــده در بنادر شــمال به این نتیجه رسیدیم که هر ۶ 
سانتی متر کاهش آب دریای خزر حدود ۱۰۰ هزار متر مکعب لایروبی 
را بیشــتر می کند. وقتی فقط ۶ ســانتی متر آب دریا کاهش پیدا کند 
هم کانال های دسترســی و هم حوضچه های بنادر به لایروبی بیشــتر 
نیازمند می کند. طول و عرض حوضچه ها هم متفاوت اســت اما در کل 
هر ۶ ســانتی متر کاهش آب دریای خزر هزینه۱۰۰ هزار متر مکعبی 

لایروبی را روی دست ما می گذارد.
به گفته خلیلی هزینه های لایروبی در کنار عــدم امکان لایروبی بیش 
از حد چالش های ناوبری جدی  تری را برای بنادر شــمالی کشور ایجاد 

کرده است.
وی ادامه داد: پیش بینی هایی که در مورد کاهش تراز گفته می شــود 
و از ســوی مراجع منطقه ای، ملی و بین المللی اعلام شده همه از تداوم 
کاهش تراز خزر خبر می دهد.از ســال ۱۳۵۶ که پاییــن ترین تراز آب 
خزر را داشتیم تا ســال ۱۳۷۶ مجددا آب خزر افزایش یافت. اما از سال 

۷۶ روند کاهش شروع و ادامه یافته است.
 

بــا این تفاوت کــه در دهه های قبل متوســط کاهش ســالانه حدود 
۷ ســانتی متر بوده اما تغییر اقلیم روند کاهش را به ســالانه ۲۰ تا ۲۵ 
سانتی متر افزایش داده اســت. هم اکنون کاهش تراز خزر هم  ناوبری 
در بنادر شــمالی را با مشــکل روبرو کرده اســت و هم مشکلاتی را در 
تالاب های حاشــیه خزر به وجود آورده اســت، هم در تالاب انزلی در 
کشــور خودمان و در خلیج قره بغاز در ترکمنســتان مشکلات جدی 

به وجود آورده است.
مدیرکل مهندسی سواحل و بنادر سازمان بنادر و دریانوردی ادامه داد: 
کاهش آب دریای خزر کاهش تراز خلیج هــا و تالاب ها پیرامون دریای 
خزر را نیز در پی دارد، از مدتی قبل به همین دلیل شاهد بروز مشکلاتی 
در خلیج گرگان بودیم که به همین دلیل با تامین اعتبار از سوی دولت 
ســازمان بنادر و دریانوردی درحال لایروبی خلیج گرگان در راستای 
مصوبات کمیته ملی تالاب های کشور و ایحاد ارتباط بین دریای خزر و 

خلیج گرگان است.
وی در خصوص همکاری روســیه برای جلوگیــری از کاهش تراز آب 
خزر نیز گفت: شــنیده های ما حاکی از این اســت که برنامه روســیه 
رعایت تراز منهای ۲۹ نســبت به تراز آبهای آزاد است، بدین معنا که 
اجازه ندهد سطح آب دریای خزر از منهای۲۹ متر از سطح آب های آزاد 
پایین بیاید و ایــن موضوع یکی از دغدغه های همه کشــورهای حوزه 
دریای خزر در اجلاس آب و هوا شناســی کشورهای حوزه دریای خزر 

بوده است.
خلیلی واوسری به محدودیت در لایروبی بنادر اشاره کرد و گفت: این را 
هم در نظر بگیرید که لایروبی حد مشــخصی دارد و به هر میزان امکان 
لایروبی وجود ندارد؛ اســکله هایی که در ســواحل بنادر نصب می شود 
دارای شمع هایی اســت که تا عمق معین و مشخصی فرو رفت در بستر 
دریا دارد و لذا به هر میزان نمی توان پای اســکله ها را لایروبی کرد. هر 
چه بیشتر لایروبی کنیم به منتها الیه شــمعِ های اسکله بیشتر نزدیک 
می شویم و لایروبی بیش از حد پایداری و اســتحکام اسکله ها را تحت 

الشعاع قرار می دهد.
به گفته مدیرکل مهندسی سواحل و  بنادر سازمان بنادر و دریانوردی
T اگر اســکله پایدار نباشد امکان پهلو گیری کشــتی در کنار آن قرار 

ندارد.
 باید بــا برنامه ریزی و مطالعــه همه جانبه به فکر مدیریت مشــکلات 
باشــیم تا راهکارهای پیش گرایانه در دســتور قرار گیرد و از جمله این 
اقدامــات طرح ایــن موضوعات در کمیتــه »ســاماندهی و مدیریت 
سواحل استان های ســاحلی« است که بر اســاس خروجی مطالعات 
مدیریت یکپارچه مناطق ســاحلی) ICZM ( به ریاســت استانداران 
اســتان های ســاحلی و با حضور ارگان های مرتبط به صورت حداقل 
 فصلی برگزار می شود که در آن برای مسائل و مشکلات مناطق ساحلی

 تصمیم گیری می شود.

معاون آبفای کشور خبر داد
تعویض سالانه ۳۰۰ کیلومتر شبکه فرسوده آب

 معاون راهبــردی و نظارت بر بهره برداری شــرکت مهندســی آب و 
فاضلاب کشور با اعلام اینکه سالانه ۳۰۰ کیلومتر از شبکه های فرسوده 
توزیع آب کشور تعویض می شود، گفت: راهکارهایی مختلفی در حوزه 

مدیریت مصرف داریم.
هاشم امینی درباره اقدام های صورت گرفته برای مدیریت مصرف آب، 
اظهار کرد: اصلاح شبکه های فرسوده آب بخشی از اقدام های فنی برای 
مدیریت مصرف اســت که ســالانه حدود ۳۰۰ کیلومتر از شبکه های 

توزیع آب کشور را که فرسوده شده اند، تعویض می شود.
وی ادامه داد: تعویض شبکه های فرسوده سبب کاهش میزان هدررفت 
آب می شــود که این یک نوع مدیریت توزیع و تأمین آب در شبکه های 

آب است.
معاون شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور، اصلاح انشعاب های آب، 
تعویض کنتورها را، عملیات مستمر نشت یابی شبکه که به صورت یک 
کار روزمره انجام می شــود را بخش دیگری از اقدام های فنی مدیریت 

مصرف برشمرد.
امینی گفت: اکنون گروه هایی داریم که مراجعه کرده و شبکه را پایش 
می کنند و نقاطی را که هدررفت دارند، مشــخص می شود تا بتوان آن 

میزان آبی که از دست می رود را دوباره به شبکه تزریق کرد.

تغییر رویکردی در حوزه انرژی برای مصرف بهینه
وی ادامه داد: بــرای مدیریت مصرف نه تنها در حــوزه آب، بلکه اعتقاد 
داریم در حوزه انرژی در کشــور بایــد یک تغییر رویکــردی در حوزه 
مصرف بهینه انرژی داشته باشیم و آب هم یکی از مؤلفه هایی است که 

در مجموعه وزارت نیروی بر آن تأکید می شود.
معاون آبفای کشــور توضیح داد: البتــه هر مقطعی هم کــه تأکید بر 
مدیریت مصرف اســت برخی مشــترکان این تصور را دارند که از آنها 
می خواهیــم آب کمتری مصرف کننــد یا مصرف به نحوی باشــد که 

بهداشت و سلامتی یا آب شرب آنها به مخاطره افتد.
امینی خاطرنشان کرد: درصورتی که هدف وزارت نیرو از تبلیغ موضوع 
مدیریت مصرف این اســت که آب بهینه و درســت مصرف شــود و به 
نحوی این مصرف صورت گیرد که هیچ گونه خللی در بخش بهداشت، 

سلامت و شرب مردم صورت نگیرد.

راهکارهایی مختلفی در حوزه مدیریت مصرف داریم
وی بیان کــرد: راهکارهایی مختلفی در حــوزه مدیریت مصرف داریم 
که این راهکارها بخشــی درون سازمانی اســت و جزو وظایف شرکت 

مهندسی آب و فاضلاب کشور است.
معاون آبفای کشور گفت: بخشی به مردم و مشــترکان و بخشی هم به 
جامعه نخبگان مربوط می شــود البته بخشــی نیز به مجموع هایی که 

متولی فرهنگ سازی در این زمینه فعال هستند، ارتباط دارد.
امینی دربــاره بخش فنی اقدام ها ادامه داد: اســتفاده از ســامانه های 
تله متری، تله کنترل و مدیریت فشــار برای متعادل کردن فشار شبکه 

ازجمله این اقدام ها است تا میزان هدررفت آب کاهش یابد.

وی افزود: به این ترتیب اگر یک فشــار نامتعارف در شــبکه آب شرب 
داشــته باشــیم، لحظه ای که مشــترک می خواهد آب مصرف کند با 
دبی بیشــتری این آب در اختیارش قرار می گیرد که ســبب هدررفت 
آب می شود.معاون آبفای کشور گفت: ســامانه تله متری، تله کنترل و 
مدیریت فشار به جهت متعادل کردن فشــار در شبکه فعال می شود و 

مانع هدررفت آب است.
امینی بیان داشت: این سامانه ها در بخشــی از شهرهای کشور فعالیت 
خیلی خوبی دارند شــهرهایی مثل مشــهد، شــیراز، تهران، اصفهان 
توانســته اند با ســامانه های تله متری و مدیریت فشــار و رصد فشــار 
در شبکه فشــار را کمتر کرده و این باعث می شــود که سرعت نشت از 
شبکه مان کمتر شود و اگر شبکه نشتی داشــته باشد در این اثر تعدیل 

می شود.
وی خاطرنشــان کرد: البته تأکید ما بر بالانس فشــار است؛ فشاری که 
باعث نشود مشترک آبی که نیاز دارد را نتوانیم در اختیارش قرار دهیم؛ 

بلکه یک فشار متناسب را در اختیار مشترک قرارمی دهیم.
معاون آبفای کشــور گفت: بخــش دیگر مدیریت مصــرف اقدام های 

قانونی و تعرفه ای است که در حقیقت اقدام های بازدارنده است.

تعریف اصلاح الگوی مصرف
امین تاکید کرد: تلاش می شود مشــترکانی که پرمصرف و بد مصرف 
هستند با استفاده از اقدام های قانونی و تعرفه ای به آنها توصیه کنیم تا 
آب کمتری مصرف کنند و اگر نکنند تعرفه هــای ممکن تنبیهی برای 
آنها در نظر بگیریم و ممکن اســت که اگر رعایت قوانیــن و مقررات را 

نکنند اخطار قطع صادر کنیم.
وی از تعریف اصلاح الگوی مصرف در این زمینه خبر داد و گفت: الگوی 
مصرف هم به نحوی است که الآن در کشــورمان حدود ۱۵ مترمکعب 

است برای هر خانوار در ماه که بعد خانوار ۳.۲ در نظر گرفته شده است.
معاون آبفای کشــور ادامه داد: کارشناسان این الگو را به نحوی طراحی 
کرده اند که به راحتی در یک منزل مشــترک می تواند مصارف خود را 

داشته باشد بدون آنکه در شرایط سخت قرار گیرد.
امینی بیان کرد: بخش دیگر حوزه مدیریــت مصرف کارهای تبلیغی و 
فرهنگی است که با استفاده از ظرفیت های مختلف فرهنگی و تبلیغی 
به مشترکان تغییر سبک زندگی را در حوزه مدیریت مصرف آب شرب 

داشته باشیم.
وی ادامه داد: تأکید ما بر مدیریت بهینه اســت که در اســتحمام با یک 
تغییر در ســبک مصرف می توان آب کمتری مصرف کرد و یا با استفاده 
از شــیرآلات کاهنده و ابزارآلات کاهنده به راحتی می توان آب کمتری 

مصرف و در نتیجه پول کمتری پرداخت کرد.

نگرانی از تأمین آب پایدار در شرایط سیلابی نخواهیم داشت
امینی درباره احتمال کدر شــدن آب ها در اثر جاری شدن سیلاب ها، 
گفت: تجربیات خیلی خوبی را در زمینه ســیلاب در بخش تصفیه آب 
کســب کردیم به خصوص در ریزش اخیری که در سد کرج داشتیم که 
موجب بالا رفتن کدورت آب در منطقه آبگیر بیلقان شد.وی ادامه داد: 
این موضع سبب شد تأمین آب شرب و بهداشت بخش های غربی شهر 
تهران و بخشی از استان البرز مشــکل دار شود که با کمک فنّاوری هایی 
که در جهان وجود دارد و آنها را در کشــور تجربه کردیم توانستیم آب 
پایدار مردم را تأمین کنیم.معاون آبفای کشور خاطرنشان کرد: پس اگر 
انشا الله بارش هایی را داشته باشیم و این بارش ها غیرمتعارف و سیل آسا 
باشد نگرانی در باره تأمین آب شرب و بهداشت مردم نخواهیم داشت و 
می توانیم کدورت را در تصفیه خانه ها مهــار کنیم. این تجربه نه تنها در 
ســدهای تهران بلکه در سدهای دیگر مثل اســتان های مرکزی یزد و 

اصفهان صورت گرفته و جای نگرانی نیست.
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معاون اقتصادی بانک مرکزی تشریح کرد

جزییات رشد اقتصادی ۶.۲ درصدی در بهار امسال

وحید بلالی  معاون اقتصــادی بانک مرکزی و 
معاون اداره حســاب های اقتصادی بانک مرکزی 
با حضور در یک برنامــه تلویزیونی توضیحاتی در 
رابطه با آمار رشــد اقتصادی در بهار سال ۱۴۰۲ 

ارائه کردند.
 شریجیان در رابطه با برنامه های بانک مرکزی و 
دولت در سال ۱۴۰۲ گفت: از اواخر سال گذشته 
با توجه بــه تلاطمی کــه در متغیرهــای کلان 
اقتصادی ایجاد شــد، مجموعه اقتصادی دولت 
به این جمع بندی رســید که باید هدف گذاری 
خود را در سال ۱۴۰۲ بر رشد غیر تورمی اقتصاد، 
تعدیل و مواجهه با سیکل های مخرب اقتصادی 
و پیش بینــی پذیر کــردن متغیرهــای کلان 
اقتصادی برای عموم مردم و فعــالان اقتصادی 

قرار دهد.

تدوین بسته سیاستی مهار تورم
 و رشد تولید

وی افزود: امسال که توسط رهبر معظم انقلاب 
اســلامی نیز به عنوان ســال »مهار تورم و رشد 
تولید« نام گذاری شــد، این اطمینان خاطر در 
منظومه اقتصادی حکمرانی دولت ایجاد شد که 
هدف گذاری انجام شــده و رویکردی که دولت 
در نظر گرفته اســت، به درســتی انتخاب شده 

است. 
بر این اســاس از ابتدای امســال ســه دستگاه 
سیاست گذار اقتصادی کشور یعنی بانک مرکزی، 
ســازمان برنامه و بودجــه و وزارت اقتصاد و امور 
دارایی، بسته سیاستی را در قالب برنامه مهار تورم 
و رشــد تولید با همکاری سایر دستگاه ها طراحی 
کردند. در این بســته سیاســتی به طور مشخص 
وظیفه هــر کــدام از دســتگاه ها در تحقق مهار 
تورم و رشــد تولید با محوریــت رفع مجموعه ای 
از ناترازی هــا با عنوان ریشــه اصلی مشــکلات 

ساختاری اقتصاد کشور، طراحی شد.
شیریجیان با اشاره به اینکه برنامه ها در جهت رفع 
ناترازی های بودجه، ناترازی های بانکی، ناترازی 
صندوق های بازنشستگی، ناترازی انرژی و از این 
دست موارد طراحی شده اســت، اظهار کرد: در 
این برنامه بر تأمین مالی غیرتورمی اقتصاد برای 
دولت و فعالان اقتصادی متمرکز شده ایم. برنامه 
کنترل و مدیریت نقدینگــی و افزایش بهره وری 
نقدینگی، برنامه مدیریت پایه پولی، برنامه جذب 
ســرمایه گذاری خارجی، برنامه مولدســازی و 
افزایش ارزش افزوده اقتصادی دارایی های دولت 
از جمله دیگر برنامه های اســت که در مجموعه 
شورای اقتصادی با حضور شخص محترم رئیس 
جمهور، تدوین، طراحی، تصویب و به دستگاه ها 
ابلاغ شد و اجرای این برنامه ها به صورت مستمر 

پایش می شود.

تورم 103 درصدی تولیدکننده
 به 34 درصد رسید

معاون اقتصــادی بانک مرکزی بــا ارائه گزارش 
عملکرد اجرای ایــن برنامه در ۶ ماهــه ابتدایی 
امسال، گفت: اولین دستاورد کاهش تورم است. 
دولــت در مهار تورم موفق بوده اســت، به طوری 
که از ابتدای امسال تورم کشــور ۱۶ واحد درصد 

کاهش پیدا کرد. 
یعنــی از تــورم حــدود ۵۵ درصدی بــه تورم 
۳۹ درصــدی رســیده ایم. در شــاخص قیمت 
تولیدکننده نیز ۱۵ درصد کاهش داشــته ایم و با 
توجه به اینکه تورم تولیدکننده یا همان شاخص 
قیمت تولیدکننده به شــدت در رشد اقتصادی 
اثرگذار اســت، شــاهد آن هســتیم که این رقم 
در حال حاضر بــه حدود ۳۴ درصد رســیده و به 
شدت تعدیل شده اســت. این در حالی است که 
اردیبهشت ۱۴۰۰ )قبل از دولت سیزدهم( تورم 

۱۰۳ درصدی تولیدکننده را داشته ایم.
شــیریجیان با اشــاره به اینکه یکی از مهمترین 
مؤلفه های کمک کننده به افزایش رشد اقتصاد، 
مهار تــورم تولیدکننده بوده اســت، اظهار کرد: 
کاهش تورم تولیدکننده بــه پیش بینی پذیری 
اقتصاد کمک کرده و موجــب کاهش هزینه تمام 

شده تولیدکننده شده است. یکی از دلایل اصلی 
تورم و کاهش رشــد اقتصادی، تورم تولیدکننده 
اســت و دولت به خوبی توانســته ایــن بخش را 
کنترل کند. وقتی تولیدکننده قیمت مواد اولیه و 
کالاهای واسطه ای خود را بتواند پیش بینی کند، 

این مسئله بر افزایش تولید آن نیز مؤثر است.

تحقق رشد اقتصادی 6.2 درصدی و خروج 
از رکود

وی در ادامه تاکید کرد: در معــدود دوره هایی از 
اقتصاد هستیم که رشد اقتصادی فصل اول سال 
از متوســط رشد اقتصادی ســال و متوسط رشد 
اقتصادی بلند مدت بالاتر ثبت شــده اســت. در 
سال های اخیر، اقتصاد کشــور رشدهای خوبی 
را تجربه کرده اســت و بر اســاس اقــوال معتبر 
اقتصــادی، اگر اقتصــادی بتواند رشــد بالای ۳ 
درصد را در طی چندین سال متوالی تجربه کند، 
می توان گفت که از رکود اقتصادی خارج شــده 

است.
شیریجیان افزود: اقتصاد کشــور رشد اقتصادی 
۴.۱ درصــد در ســال ۹۹، ۴.۴ درصد در ســال 
۱۴۰۰ و ۴ درصد را در ســال ۱۴۰۱ تجربه کرده 
و در حــال حاضر نیز رشــد اقتصادی کشــور در 
فصل بهار امسال به ۶.۲ درصد رسیده است که از 
متوسط سال گذشته نیز بیشتر است. هدفگذاری 
دولت در سال جاری ثبت رشد اقتصادی بالای ۳ 
درصد است و در فصل اول از هدفگذاری که انجام 

داده ایم جلوتر هستیم.
وی با اشــاره بــه اینکه بانــک مرکــزی عمدتاً 
نقدینگی را هدفگذاری می کنــد، اظهار کرد: در 
کنار مدیریــت متغیرهای بخــش واقعی اقتصاد 
متغیرهای پولی نیز به خوبی مدیریت شده و رشد 

نقدینگی به ۲۶.۹ درصد رسیده است.
معاون اقتصادی بانک مرکــزی در ادامه گفت: 
در رشد اقتصادی فصل بهار ۱۴۰۲، شاهد رشد 
موزون تمامــی بخش های اقتصاد هســتیم. در 
سال ۱۴۰۱ رشــد بخش خدمات کمتر بوده، اما 
در فصل اول امسال رشــد بخش خدمات به ۶.۲ 
درصد رسیده است. رشد بخش کشاورزی را نیز 
در بهار امسال نسبت به بهار سال گذشته شاهد 

بوده  ایم.
شــیریجیان ادامه داد: رشد ســرمایه گذاری در 
بهار ۱۴۰۱ منفی ۱.۲ درصد بوده که امســال به 
۲ درصد رسیده اســت و این یعنی رشد اقتصادی 
همراه با رشد سرمایه گذاری بوده و رشد سرمایه 

گذاری از سال گذشته شروع شده است.

افزایش 380 همتی تولید در بهار
علیرضا قائدی، مدیر اداره حساب های اقتصادی 
بانک مرکزی، در ادامه این نشســت گفت: در سه 
ماه اول ۱۴۰۲ تولید ناخالص داخلی ۳۸۰ همت 
است که نسبت به سه ماهه اول سال گذشته ۶.۲ 

درصد، به قیمت های واقعی رشد کرده است.
وی ادامــه داد: تهیه آمار تولیــد ناخالص داخلی 
فرایندی زمان بر اســت که حــدود ۸۰ روز بعد از 

پایان هر فصل این آمارها تهیه می شود.
قائدی بیان کرد: در تولیــد کالا و خدمات نهایی 
وضعیت نسبت به سال های گذشته بسیار بهبود 
یافته و از ســمت تقاضا، مصرف کالا و خدمات نیز 

افزایش داشته است.

رشد 2.2 درصدی در بخش کشاورزی
مدیــر اداره حســاب های اقتصــادی بانــک 
مرکزی تصریح کرد: در ســمت عرضــه اقتصاد 
ارزش افزوده فعالیت هــای اقتصادی در بخش 
کشــاورزی ۲.۲ درصد رشــد کرده ایم، به این 
صورت که محصولات زراعــی ۸.۷ درصد، تولید 
محصولات باغی ۵.۴ درصد، محصولات دارویی 
۴.۷ درصد رشد کرده اســت که ماحصل آن در 
بخش کشــاورزی رشــد ۲.۲ درصدی را شاهد 

هستیم.
وی ادامــه داد: بانک مرکزی ســابقه طولانی در 
تهیه و تولید حســاب های ملی دارد که به حدود 
۶۵ سال می رســد و روش های آمار گیری مبتنی 

بر روش های استاندارد اســت و همچنین مبتنی 
بر آمارهای دریافتنی از تمام دستگاه های بخش 

خصوصی و بخش دولتی است.

رشد 3.۷ درصدی بخش صنعت و سهم
 1.۵ درصدی گروه نفت

در ادامه محمد شــیریجیان، معــاون اقتصادی 
بانک مرکزی گفت: در بخــش تولیدات صنعتی، 
شــاخص تولید کالاهای صنعتی کــه ۷۰ درصد 
ارزش افزوده بخش صنعت را تشــکیل می دهد، 
رشــد ۳.۷ درصدی داشــته ایم. در صنعت نفت، 
افزایش تولیــد نفت خــام ۲۰ درصــد افزایش 
داشــته، در تولید میعانات گازی به افزایش تولید 
۵ درصدی رســیده ایم کــه به تبــع آن افزایش 
صادرات نیز داشــته ایم. بدین ترتیب ۱.۵ درصد 
از ۶.۲ درصد رشد اقتصادی متعلق به حوزه نفت 

بوده است.
وی یادآور شــد: در بخش خدمات در حوزه حمل 
و نقل و انبار داری، خرده فروشی و عمده فروشی 
)که اتفاقاً ایــن دو بخش مکمل هم هســتند که 
نشان می دهد گردش کالا در اقتصاد بیشتر شده 
اســت( و در حوزه هتل و رستوران داری و گردش 

گری شاهد بیشترین رشد بوده ایم.
این مسئول خاطرنشــان کرد: در آمارها به تولید 
توجه داریم و ایــن تولید با توجــه به قیمت های 
ســال پایه ۹۵ ثابت شده اســت، یعنی تغییرات 
قیمت تولید ســال های ۱۳۹۶ تا ســال ۱۴۰۲ 
در نظر گرفته نمی شــود و آن چیزی که منجر به 
افزایش رشد اقتصادی می شود همان مقدار تولید 
است، یعنی از ضرب قیمت در مقدار اقلام مختلف 
به یک ارزش می رســیم و این ارزش قیمت ثبات 
دارد و آن چیــزی که موجب تغییرات می شــود 

میزان تولید است.
شیریجیان ادامه داد: ما شــاهد رشد بخش هایی 
هســتیم که از تحریم ها به شــدت متأثر شــده 
اســت، یعنی رشــد ۱۶.۴ درصــدی بخش نفت 
و ۳.۷ درصــدی صنایــع و معاون نشــان می دهد 
که ما توانســته این آثار تحریم هــا را کنترل کنیم 
و همچنین در حوزه تولید صنایــع غذایی و تولید 
وسایل نقلیه موتوری بیشترین رشدها را داشته ایم.

چشم انداز رشد تا پایان سال
وی درباره چشم انداز رشــد تا پایان سال هم بیان 
کــرد: امیدوار هســتیم که بتوانیــم روند مثبت 
اقتصادی را تا پایان ســال پیش ببریم، زیرا علائم 

اقتصادی همین موضوع را به ما می گوید.
معاون اقتصادی بانک مرکزی اظهار داشــت: در 
توســعه بخش کالا در بخش صنعت باید اشــاره 
کنم که صورت های مالی شــرکت های تولیدی 
بورسی حاکی از ان است که در تیر ماه رشد ۶.۷ 
درصدی و در مرداد ماه رشد ۹.۲ درصدی داشته 
ایم. از طرف دیگر موجــودی انبارها کاهش پیدا 
کرده است که نشــان می دهد سرمایه گذاری از 
محل تولیدی انبار بهتر شــده است و همچنین 
پیش بینی پذیری از آینــده اقتصاد بهبود یافته 

است.
وی اضافه کرد: در بخش کشــاورزی رشد خوبی 
داشــته ایم، به عنوان نمونه ۱۰ میلیون تن خرید 
تضمینی گندم داشته ایم. در حوزه ساختمان نیز 
رشد ســرمایه گذاری دولت در بخش ساختمان 
۴۵ درصد و رشد سرمایه گذاری بخش خصوصی 
۴۰.۳ درصد بوده است و مجموعه این موارد نشان 
می دهد که تا پایان سال رشــد اقتصادی را ادامه 

خواهیم داد.
شــیریجیان تصریح کرد: ما بایــد برنامه تأمین 
مالی غیر تورمــی را دنبال کنیــم و این موضع 
در حال پیگیری اســت که با توجه به شــرایط 
به روز می شــود و ما مولدســازی دارایی ها را نیز 
پی گیــری می کنیم و همچنین بحث اســتفاده 
از ظرفیت های اقتصادی که به واســطه توسعه 
مناســبات منطقــه ای بهبــود یافته اســت را 
دنبال می کنیم. همچنیــن مدیریت بهره وری 
نقدینگــی و مدیریت تأمین مالــی زنجیره ای را 

ادامه خواهیم داد.

انرژیبنادر  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰


